
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7847
2. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, την
05.02.2021: Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας Γεώργιο Σταθάκη και
ποινική δικογραφία που αφορά στον Υφυπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη Νικόλαο Χαρδαλιά, σελ. 7867

3. Επί διαδικαστικού θέµατος:, σελ. 7847, 7849, 7852,
7857, 7862, 7865, 7867, 7869

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 8 Φεβρουαρίου 2021, σελ. 7847
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού:
i. µε θέµα: «Ενέργειες αποκατάστασης της εικόνας εγκα-

τάλειψης που προξενούν οι αυθαίρετες κατασκευές εντός
της τάφρου του Παλαιού Φρουρίου Κέρκυρας», σελ. 7847

ii. µε θέµα: «Αιφνιδιαστική ανακοίνωση πρόθεσης µετατρο-
πής πέντε δηµόσιων µουσείων σε Νοµικά Πρόσωπα Δηµο-
σίου Δικαίου», σελ. 7850

iii. µε θέµα: «Κίνδυνος για το µνηµείο του Θεµιστοκλή και
ριζική αλλοίωση του ιστορικού τόπου του από το λιµάνι στην
Πειραϊκή», σελ. 7852

iv. µε θέµα: «Ανεµπόδιστη άσκηση του επαγγέλµατος Προ-
πονητή Ποδοσφαίρου από Πτυχιούχους Φυσικής Αγωγής
(ΣΕΦΑΑ & ΤΕΦΑΑ)», σελ. 7854

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Εξαγγελία χωρίς αντίκρισµα o εκσυγχρονισµός

και η ανάπτυξη του αεροδροµίου «Καπετάν Βασίλης Κων-
σταντακόπουλος» της Καλαµάτας», σελ. 7857

ii. µε θέµα: «Εφαρµογή Αναλογικών Διοδίων στην Ιόνια Οδό
και Μείωση του Διοδίου Τέλους στη Γέφυρα «Χαρίλαος Τρι-
κούπης» (Ρίου-Αντιρρίου)», σελ. 7859

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Να δοθεί άµεση λύση στο έργο του αναδασµού

πεδιάδας Μόρνου», σελ. 7861
ii. µε θέµα: «Αντιµετώπιση του σοβαρού προβλήµατος δια-

σποράς µεταλλαγµένου κορωνοϊού από τα µινκ», σελ. 7864
iii. µε θέµα: «Θα αποζηµιωθούν οι παραγωγοί της Ηλείας

για τις ζηµιές που υπέστησαν λόγω του κορωνοϊού;», σελ.
7867

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 7847-7870
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Αθήνα, σήµερα στις 5 Φεβρουαρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 09.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4-2-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της OΕ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 4
Φεβρουαρίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Διενέργεια Γενι-
κών Απογραφών έτους 2021 από την Ελληνική Στατιστική Αρχή,
επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, επείγουσες δηµοσιονοµι-
κές και φορολογικές ρυθµίσεις και άλλες διατάξεις»).

Προτού εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων,
έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερω-
τήσεων της Δευτέρας 8 Φεβρουαρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 353/26-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Γεώργιου Κατρούγκαλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Πότε θα έρθουν για ψήφιση στη Βουλή τα µνηµόνια µε τη
Βόρεια Μακεδονία; Πώς θα αντιµετωπισθούν οι σηµαντικές καθυ-
στερήσεις ως προς τα σχολικά βιβλία και τα εµπορικά σήµατα;».

2. Η µε αριθµό 355/28-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αβεβαιότητα για τα
ναυπηγεία Σκαραµαγκά και τους εργαζόµενους».

3. Η µε αριθµό 357/28-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αι-
ολικό στην Άνδρο: Οι δηλώσεις του υπουργείου για «πάγωµα»
εντός του δικτύου «NATURA 2000» αποδεικνύονται κενές περιε-
χοµένου. Ισχύει η ακύρωση του αιολικού στη Σαµοθράκη;».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 360/29-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου
(Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Προτίθεται η Κυβέρνηση να προχωρήσει σε αύξηση των τιµών
ζώνης και συνακόλουθα των αντικειµενικών αξιών και των φόρων
επί των ακινήτων;».

2. Η µε αριθµό 365/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Προσφυ-
γικό προφίλ των αιτούντων άσυλο στη χώρα και αναγνωρισµένοι
πρόσφυγες που διαµένουν στο σύστηµα υποδοχής της χώρας
και στα νησιά».

3. Η µε αριθµό 367/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να
µην προσµετρηθούν οι απουσίες όσων µαθητών δεν διέθεταν
ηλεκτρονικό εξοπλισµό κατά τη διάρκεια της τηλεκπαίδευσης».

4. Η µε αριθµό 371/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κέρκυρας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου -
Χρήστου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Διαφά-
νεια στο Γενικό Νοσοκοµείο Κέρκυρας».

5. Η µε αριθµό 366/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Πότε θα σταµατήσει ο εµπαιγµός των συνταξιούχων χωρίς σύν-
ταξη;».

6. Η µε αριθµό 369/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σε-
βαστείτε το «όχι» των Δήµων Ζαγορίου και Μετσόβου στην εγ-
κατάσταση αιολικών σε προστατευόµενες περιοχές».

7. Η µε αριθµό 373/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Να καταβληθεί επιτέλους επίδοµα ανεργίας στους δι-
καιούχους».

8. Η µε αριθµό 374/1-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Δεκαπέντε προτάσεις
από το Κίνηµα Αλλαγής για να κρατηθούν στη ζωή εστίαση, λια-
νεµπόριο, τουριστικές επιχειρήσεις, υπηρεσίες, παραγωγή».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2999/429/31-12-2020 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανεξήγητες
καθυστερήσεις και αθέµιτες πρακτικές στη λειτουργία του Ελλη-
νικού Οργανισµού Ανακύκλωσης εις βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος και του περιβάλλοντος».

2. Η µε αριθµό 2967/29-12-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’

Παρασκευή 5 Φεβρουαρίου 2021



τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αντιφατικές οι κυβερνητι-
κές πρωτοβουλίες για τα ναυπηγεία Ελευσίνας».

3. Η µε αριθµό 2854/420/21-12-2020 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επιχειρησιακό
σχέδιο για την αντιµετώπιση της ατµοσφαιρικής ρύπανσης στη
Θεσσαλονίκη».

4. Η µε αριθµό 2989/30-12-2020 ερώτηση του Βουλευτή Κέρ-
κυρας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµήτριου Μπιάγκη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Μέτρα
στήριξης εργαζοµένων σε επιχειρήσεις εποχικού χαρακτήρα».

5. Η µε αριθµό 2913/23-12-2020 ερώτηση του Βουλευτή Λα-
κωνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σταύρου Αραχω-
βίτη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Μετακινήσεις φοιτητών - επανένωση οικογενειών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Με την παρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, την Παρασκευή 5 Φεβρουαρίου 2021, ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 358/28-1-2021, 361/29-1-2021 και 368/1-2-2021
επίκαιρες ερωτήσεις από την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού κ. Στυλιανή Μενδώνη. 

Οι υπ’ αριθµόν 362/29-1-2021 και 370/1-2-2021 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή.

Η υπ’ αριθµόν 363/29-1-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Ελευθέριο Αυ-
γενάκη.

Οι υπ’ αριθµόν 352/25-1-2021, 359/28-1-2021 και 364/1-2-2021
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή.»

Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 361/29-1-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ενέργειες απο-
κατάστασης της εικόνας εγκατάλειψης που προξενούν οι αυθαί-
ρετες κατασκευές εντός της τάφρου του Παλαιού Φρουρίου
Κέρκυρας».

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ και εσάς που ήρθατε. 
Είµαι πείσµων σε ορισµένα πράγµατα και ειδικά σε στόχους

που βάζω ως Βουλευτής της Κέρκυρας στην κατεύθυνση του να
επιλυθούν κάποια προβλήµατα. Ένα εξ αυτών είναι αυτό που σας
έφερα σήµερα για να συζητήσουµε. 

Συγκεκριµένα, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι στις 25-5-2020 ξα-
νασυζητήσαµε επίκαιρη ερώτηση, ζητώντας από εσάς να µου
πείτε τι ενέργειες έχετε κάνει, έτσι ώστε να αποκατασταθεί αυτή
η άθλια εικόνα στο «πρόσωπο», θα έλεγα, της πόλης της Κέρκυ-
ρας, η οποία είναι ιστορικά φορτισµένη, εξαίρετου αρχιτεκτονικού
κάλλους και κυρίως προστατευόµενη ως µνηµείο της UNESCO.

Θέλω να σας θυµίσω ότι στις 28 Οκτωβρίου 2019 είχατε έρθει
στην Κέρκυρα και είχατε υποσχεθεί ότι θα εκπονηθεί ένα συνο-
λικό σχέδιο διαχείρισης για τα µνηµειακά φρουριακά συγκροτή-
µατα και συγκεκριµένα και για το Παλαιό Φρούριο της Κέρκυρας. 

Μιλάµε για αυτήν την άθλια εικόνα σε σχέση µε τα πάρα πολλά
παραπήγµατα που είναι στην τάφρο του, δηλαδή σε αυτό που
λέµε εµείς «Κόντρα Φόσσα», όπου στεγάζονται εδώ και χρόνια,
από τη δεκαετία του 1960, διάφοροι ερασιτέχνες αλιείς. Αυτή την
εικόνα τη βλέπουν χιλιάδες άνθρωποι που επισκέπτονται το Πα-
λαιό Φρούριο της Κέρκυρας. 

Στη συνέχεια, µου υποσχεθήκατε εδώ, στις 25 Μαΐου συγκε-

κριµένα, ότι «οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου ολοκληρώ-
νουν µέχρι το τέλος του τρέχοντος µηνός τις προδιαγραφές,
προκειµένου να ολοκληρωθεί αυτό το διαχειριστικό σχέδιο, το
οποίο είχα πει τον Οκτώβρη στην Κέρκυρα.».

Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε τι ακριβώς έχετε κάνει, έτσι ώστε
να ξεκινήσει η διαδικασία αφαίρεσης αυτών των αυθαίρετων πα-
ραπηγµάτων, των δεκάδων παραπηγµάτων, που δηµιουργούν
µια εικόνα από φαβέλες στη σειρά. 

Θα ήθελα, επιπλέον, να µου πείτε, αν έχετε την καλοσύνη, εάν
έχει κινηθεί διοικητική διαδικασία επιδόσεως πρωτοκόλλων διοι-
κητικής αποβολής όλων αυτών, οι οποίοι αυθαιρέτως επί τόσα
χρόνια χρησιµοποιούν αυτά τα παραπήγµατα και µάλιστα ηλε-
κτροδοτούµενα από το κεντρικό σύστηµα ηλεκτροδότησης του
Παλαιού Φρουρίου. Θα ήθελα, λοιπόν, αν έχετε την καλοσύνη,
να µου πείτε τις µέχρι τώρα ενέργειές σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και συγγνώµη που πέρασα τα δύο
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ.
Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, η κ.

Στυλιανή Μενδώνη.
Κυρία Μενδώνη, καληµέρα σας. Έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή

σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κύριε Βουλευτά, και ευχαριστώ για την ερώτηση. 
Βεβαίως, τον Μάιο του 2020 είχαµε συζητήσει ξανά το θέµα

αυτό και σας είχα πει ότι πράγµατι η συνολική ανάδειξη του Πα-
λαιού Φρουρίου της Κέρκυρας είναι µία από τις προτεραιότητες
του Υπουργείου Πολιτισµού. Απλώς, να θυµίσω ότι την πενταετία
2015-2019, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή, δεν προχώρησε
στην ουσία κανένα έργο και στα δύο αυτά εµβληµατικά µνηµεία
της πόλης. Και εννοώ το Παλαιό και το Νέο Φρούριο. 

Με δεδοµένη, λοιπόν, την έλλειψη ενός στρατηγικού σχεδια-
σµού για την ανάδειξη των φρουρίων, αλλά και την κατάληψη
του χώρου της τάφρου του Παλαιού Φρουρίου από ακίνητα και
κατασκευές που αλλοιώνουν τη µορφή του οχυρωµατικού περι-
βόλου, για την αποµάκρυνση των οποίων επίσης δεν έγινε καµµία
ενέργεια τα προηγούµενα χρόνια -εσείς µόλις είπατε ότι οι κα-
τασκευές αυτές είναι εκεί από τη δεκαετία του 1960-, το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού προχώρησε τις διαδικασίες για την εκπόνηση
του σχεδίου διαχείρισης του Παλαιού και του Νέου Φρουρίου,
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Οι αρµόδιες υπηρεσίες ολοκλήρωσαν, όπως είχα πει τον Μάιο,
τη σύνταξη των προδιαγραφών του σχεδίου διαχείρισης, οι
οποίες εγκρίθηκαν –δηλαδή, βγήκε η εκτελεστή πράξη, η από-
φαση της αρµόδιας γενικής διευθύντριας- στις 3 Σεπτεµβρίου
του 2020, µετά από γνωµοδότηση του Κεντρικού Αρχαιολογικού
Συµβουλίου και µόλις ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες για την ανά-
θεση της σύνταξης του εν λόγω σχεδίου. 

Οι υπηρεσίες συνεργάστηκαν και συνεργάζονται µε τη Σχολή
Αρχιτεκτόνων Μηχανικών του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου
για την εκπόνηση ερευνητικού προγράµµατος, µε αντικείµενο τη
σύνταξη του διαχειριστικού σχεδίου για το Παλαιό και το Νέο
Φρούριο της Κέρκυρας. Το κόστος του προγράµµατος, το οποίο
είναι 180.000 ευρώ, καλύπτεται από τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Πολιτισµού και ξεκινά η εκπόνηση του αµέσως τώρα,
δηλαδή στις αρχές του 2021. 

Το υπό εκπόνηση διαχειριστικό σχέδιο διαµορφώνει το πλαίσιο
για µια ολοκληρωµένη διαχείριση των εξεχόντων µνηµείων, εισά-
γοντας έναν στρατηγικό σχεδιασµό, θέτοντας προτεραιότητες,
στόχους και χρονοδιαγράµµατα. Έτσι καλύπτονται ολοκληρω-
µένα όλες οι πτυχές της προστασίας και ανάδειξής τους, σύµ-
φωνα µε τις διεθνείς προδιαγραφές. 

Μας ενδιαφέρει να καταγραφούν οι ανάγκες και οι δυνατότητες
των δύο µνηµειακών συνόλων και ακολούθως να συστηµατοποι-
ηθούν και να ιεραρχηθούν σε βραχυπρόθεσµο, µεσοπρόθεσµο και
µακροπρόθεσµο ορίζοντα τα έργα και οι εργασίες για την ολοκλη-
ρωµένη προστασία, συντήρηση και αποκατάστασή τους. 

Στο πλαίσιο του προγράµµατος αντιµετωπίζεται και ο χώρος
του αντικρηµνού της τάφρου του Παλαιού Φρουρίου, όπου σή-
µερα σε όλο του το µήκος και στις βάσεις της µεγάλης γέφυρας
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εφάπτονται –επαναλαµβάνω, από τη δεκαετία του 1960- τα αυ-
θαίρετα πρόχειρα κτίσµατα του Συλλόγου Ερασιτεχνών Αλιέων
της Κέρκυρας, στην «Κόντρα Φόσσα».

Στο σχέδιο διαχείρισης θα συµπεριλαµβάνονται συγκεκριµέ-
νες προτάσεις για την αποµάκρυνση των παράνοµων κτισµάτων,
την ανάδειξη της τάφρου και τη µετεγκατάσταση του συλλόγου
των αλιέων.

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και πολύ συγκεκρι-
µένα γι’ αυτά που ρωτήσατε για την ηλεκτροδότηση και για πα-
ρεµβάσεις που ήδη έχουν γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Μενδώνη.

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, σκοπός µου δεν ήταν να αντιπαρατεθούµε αν
στα τεσσερισήµισι χρόνια που ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, στη
σκληρή δηµοσιονοµική κρίση, έκανε οποιοδήποτε έργο σε σχέση
µε την διαχείριση, εν πάση περιπτώσει, των δύο φρουρίων της
Κέρκυρας. Σκοπός µου είναι αυτή η αυθαίρετη κατάσταση, αυτή
η πανάθλια κατάσταση να πάψει να υπάρχει.

Μου λέτε για κάποιο διαχειριστικό σχέδιο και πιστεύω ότι ήδη
προχωρείτε στην εκπόνηση, στην ολοκλήρωση και εφαρµογή
του. Όµως, θα πρέπει να σας θυµίσω ότι είµαι δικηγόρος. Η
αφαίρεση αυτών των παραπηγµάτων δεν εξαρτάται από την εκ-
πόνηση ενός διαχειριστικού σχεδίου, αλλά από την αφαίρεση µε
διοικητικό τρόπο αυτών των παραπηγµάτων και στη συνέχεια, η
αποκατάσταση του χώρου, η βελτίωση του χώρου µπορεί να εν-
ταχθεί σε κάποιο έργο. 

Στην προκειµένη περίπτωση θα έπρεπε ήδη να έχουν επιλη-
φθεί η Πολεοδοµία της Κέρκυρας, η Κτηµατική Υπηρεσία, στην
κατεύθυνση έκδοσης πρωτοκόλλων διοικητικής αποβολής, διότι,
ανεξάρτητα αν είναι από το 1960 ή το 1970 ή το 1537 που έγινε
η πολιορκία από τους µουσουλµάνους, αυτό που έχει ιδιαιτέρως
µεγάλη σηµασία είναι η αφαίρεση των παραπηγµάτων και όχι η
εκπόνηση διαχειριστικού σχεδίου. 

Θέλω µε πολύ απλά λόγια να σας πω ότι αυτή η απαράδεκτη
κατάσταση -που είναι διαχρονική η ευθύνη όσων έχουν χρηµατί-
σει σε θεσµικές θέσεις στην Κέρκυρα αλλά και στο Υπουργείο-
δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα στην εικόνα της Κέρκυρας.
Ταυτόχρονα, έχει δηµιουργήσει και πολιτικές καταστάσεις και
πελατειακό κοµµατικό σύστηµα στην περιοχή της Παλιάς Κέρκυ-
ρας, το οποίο και θα πρέπει να αρθεί.

Σκοπός, λοιπόν, των δύο ερωτήσεών µου ειδικά σήµερα είναι
να συνεργαστούµε στην κατεύθυνση του να πάψει να υπάρχει
και όχι να δικαιολογηθούµε εγώ για την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ και
εσείς για τα τόσα χρόνια που κυβερνάτε τον τόπο. 

Κατά συνέπεια, αυτό που ζητώ από εσάς είναι να κινήσετε τη
διαδικασία, συνεργαζόµενη η υπηρεσία του Υπουργείου σας µε
την Κτηµατική Υπηρεσία προφανώς του Υπουργείου Οικονοµικών,
ώστε να κινηθείτε διοικητικά -θα πάει, προφανώς, και δικαστικά η
υπόθεση- για την έκδοση πρωτοκόλλου διοικητικής αποβολής. 

Ήδη, λίγες ηµέρες µετά από τη συζήτηση της πρώτης ερώτη-
σης, η Υπηρεσία Αρχαιοτήτων της Κέρκυρας απέστειλε έγγραφο
προς την Πολεοδοµία της Κέρκυρας, τα πορίσµατα της οποίας
δεν γνωρίζω. Θα πρέπει κάποια στιγµή ο Βουλευτής της Κέρκυ-
ρας να έχει την πλήρη πληροφόρηση του τι ακριβώς συµβαίνει.
Δεν είναι τόσο απλό το θέµα. Κατά την άποψή µου, η απάντησή
σας είναι εντελώς αόριστη και δεν στοχεύει σ’ αυτό που πρέπει. 

Θα σας υπενθυµίσω, τελειώνοντας, ότι πριν από λίγο καιρό
εκτελέστηκε ένα έργο ύψους 65.000 ευρώ, εάν ενθυµούµαι καλά,
ενταγµένο στο Interreg, που µέσα στο σχεδιασµό του και στις δε-
σµεύσεις του εργολάβου ήταν η αφαίρεση παραπηγµάτων από
την απέναντι πλευρά, κάτω ακριβώς από τα τείχη του Φρουρίου.
Ουδέποτε αφαιρέθηκαν, παρά το γεγονός ότι ο εργολάβος πλη-
ρώθηκε. Όλα αυτά τα δεκάδες παραπήγµατα συνεχίζουν να ηλε-
κτροδοτούνται από το κεντρικό σύστηµα ηλεκτροδότησης του
Φρουρίου. Πώς γίνεται αυτό; 

Έχω έγγραφα, από τα οποία προκύπτουν ότι η ΔΕΔΔΗΕ και η
ΔΕΗ έχουν προβεί σε ελέγχους και βλέπω µια σωρεία παραπηγ-

µάτων να ηλεκτροδοτούνται. Τι ακριβώς συµβαίνει; Το σχέδιο
διαχείρισης του Παλαιού Φρουρίου θα µας λύσει ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε τη νοµιµότητα µέσα σε έναν χώρο αρχαιολο-
γικό, που προστατεύεται από την UNESCO; 

Νοµίζω ότι σ’ αυτά θα πρέπει να απαντήσετε, κυρία Υπουργέ,
και να µου δώσετε τη δυνατότητα, έτσι ώστε να πω στους Κερ-
κυραίους πολίτες ότι το Υπουργείο σας κινείται στη σωστή κα-
τεύθυνση για την προστασία του Παλαιού Φρουρίου.

Ξανακαταθέτω φωτογραφίες του τι ακριβώς συµβαίνει στο Πα-
λαιό Φρούριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυ-
λωνίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτο-
γραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρία Μενδώνη, έχετε και εσείς τρία λεπτά στη διάθεσή σας.

Θα σας παρακαλούσα να φοράτε τη µάσκα σας, εφόσον µιλή-
σετε από τη θέση σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, δεν αναφέρθηκα στην περίοδο 2015-2019,
για να πω ακριβώς ότι δεν έγινε κάτι και έχουµε όλοι ευθύνη
κ.λπ.. Απλώς, το ανέφερα, διότι είναι µια κατάσταση η οποία έχει
διαµορφωθεί από το 1960 και η οποία δεν επιλύθηκε όλες αυτές
τις δεκαετίες, αλλά και στη δική σας διακυβέρνηση, που θεωρώ
ότι ήταν προτεραιότητα αυτό το πράγµα, αφού το θέτετε τώρα
µετ’ επιτάσεως, ούτε όµως και στην περίοδο που είχατε και εσείς
προσωπικά ενεργή συµµετοχή στα θέµατα της τοπικής αυτοδι-
οίκησης δεν έγινε κάτι για την αποµάκρυνση των συγκεκριµένων
παραπηγµάτων.

Ερχόµαστε, λοιπόν, να σας πω συγκεκριµένα πράγµατα, όπως
λέτε. Ξέρετε ότι το πλαίσιο του έργου: «Ανάδειξη τµήµατος του
προµαχωνικού µετώπου του Παλαιού Φρουρίου Κέρκυρας»,
αυτό το έργο που αναφερθήκατε και εσείς ότι είναι ενταγµένο
στο Interreg «Ελλάδος - Αλβανίας 2014-2020» και το οποίο εκτε-
λείται από την Εφορεία Αρχαιοτήτων Κέρκυρας, περιλαµβάνει
εργασίες ήπιας ανάδειξης και προσβασιµότητας στο χώρο της
θαλάσσιας τάφρου και σε τµήµα του εσωτερικού προµαχώνα Sa-
vorgnan.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του έργου η Εφορεία Αρχαιοτήτων
Κέρκυρας αποµάκρυνε παράνοµες κατασκευές από τους πόδες
της γέφυρας και η ΔΕΔΔΗΕ διέκοψε την παράνοµη παροχή ηλε-
κτρικού ρεύµατος στους οικίσκους αυτούς, τους παράνοµους,
εκτός από το κτίσµα που στεγάζει τα γραφεία του Συλλόγου
Ερασιτεχνών Αλιέων. 

Επιπλέον, το Τµήµα Επιθεώρησης Δόµησης και Κατεδαφίσεων
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας στις 14-1-2021 ζή-
τησε από την Κτηµατική Υπηρεσία Κέρκυρας και την Πολεοδοµία
του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων Νήσων την κα-
ταγραφή και κατεδάφιση των αυθαιρέτων κατασκευών από την
τάφρο. 

Παρ’ όλα αυτά, το θέµα της οριστικής λύσης, όπως προανέ-
φερα, δεν είναι µόνο το να αποµακρυνθούν, είναι συνολικά πώς
θα διαµορφωθεί ο συγκεκριµένος χώρος. Αυτό είναι ένα από τα
θέµατα, τα οποία εξετάζει και θα επιλύσει ένα συνολικό σχέδιο
διαχείρισης. 

Επαναλαµβάνω, τα βασικά σηµεία που θα αντιµετωπιστούν
είναι τα εξής: Η προστασία των δύο φρουρίων, η αποκατάσταση
και η συντήρησή τους, η ανάδειξη και η προβολή του χαρακτήρα
τους, η βελτίωση της λειτουργίας και των υποδοµών τους, συµ-
περιλαµβανοµένης της κίνησης των επισκεπτών και τέλος, η βελ-
τίωση της σχέσης τους µε το άµεσο αστικό περιβάλλον. 

Το σχέδιο διαχείρισης περιλαµβάνει την τεκµηρίωση των δύο
φρουρίων και την καταγραφή των προβληµάτων και της παθο-
λογίας τους, τη σύνταξη συνολικού προγράµµατος και έργων,
στο πλαίσιο του οποίου θα διαµορφωθούν συγκεκριµένες προ-
τάσεις παρέµβασης στα δύο µνηµειακά συγκροτήµατα, µε σαφή
ιεράρχηση. 
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Τα ανωτέρω, όπως προβλέπεται από τις συγκεκριµένες προ-
διαγραφές, θα συνοδεύονται από ιεράρχηση µελετών, πίνακες
χρονοδιαγραµµάτων και προσεγγιστικών προϋπολογισµών. 

Είναι η πρώτη φορά που τα φρουριακά συγκροτήµατα, το κό-
σµηµα της πόλης της Κέρκυρας, το κόσµηµα του νησιού αντιµε-
τωπίζονται συνολικά, στο πλαίσιο των αρχών της ολοκληρωµένης
προστασίας, όπως επιβάλλει το θεσµικό πλαίσιο. 

Το θέµα δεν είναι µόνο να αποµακρύνεις τις αυθαίρετες κατα-
σκευές. Προφανώς και αυτό έχει ήδη αρχίσει να γίνεται, όπως
σας είπα και θα ολοκληρωθεί στο πλαίσιο του διαχειριστικού σχε-
δίου. Το θέµα είναι και πώς αποκαθιστάς όλη αυτή την εικόνα και
κυρίως πώς εξασφαλίζεις σωστή προστασία, ανάδειξη και προ-
βολή αυτών των δύο µνηµειακών συγκροτηµάτων του νησιού,
πράγµα το οποίο συστηµατικά δεν έχει γίνει µέχρι τώρα. 

Περιµένουµε, λοιπόν, περιµένετε. Ζητάτε -καλώς το ζητάτε,
γιατί εκπροσωπείτε το λαό της Κέρκυρας- µέσα σε δύο περίπου
χρόνια να ολοκληρωθεί µία διαδικασία, η οποία δεν έγινε σε κα-
νένα επίπεδο τα προηγούµενα πενήντα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μενδώνη. 
Καλά πάµε µε τους χρόνους, γιατί πρέπει να παραδώσουµε

και την Αίθουσα στις 11:30’.
Η µε αριθµό 128/34/6-10-2020 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης

εγγράφων του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Ανησυχία µεταξύ των παραγωγών για την αδιαφάνεια και άνιση
µεταχείριση περιοχών στην κατανοµή δικαιωµάτων από το εθνικό
απόθεµα από το 2017 και µετά», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συ-
νεννόησης.

Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 358/28-1-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αιφνιδιαστική ανακοίνωση πρό-
θεσης µετατροπής πέντε δηµόσιων µουσείων σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου».

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ πολύ και εσάς, κυρία Υπουργέ, που όπως

πάντα είστε εδώ για να απαντήσετε στις ερωτήσεις µας. 
Ήθελα να σας ρωτήσω τα εξής πράγµατα. Όπως ξέρετε κα-

λύτερα από µένα, στις 22 του περασµένου Δεκεµβρίου, τρεις
µέρες πριν από τα Χριστούγεννα δηλαδή, η Κυβέρνηση σε ένα
Υπουργικό Συµβούλιο αποφάσισε, κατά τη γνώµη µας κάπως
αιφνιδιαστικά, να αλλάξει το νοµικό καθεστώς που διέπει τα
πέντε µεγαλύτερα µουσεία της χώρας. 

Τα λέω, για να τα ακούει και ο κόσµος και να ξέρει για ποια
µουσεία µιλάµε. Είναι το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, το Βυ-
ζαντινό και Χριστιανικό Μουσείο, το Αρχαιολογικό Μουσείο Θεσ-
σαλονίκης, το Μουσείο Βυζαντινού Πολιτισµού και το Αρχαιο-
λογικό Μουσείο Ηρακλείου. Γίνονται νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου. Ξέρετε ότι αυτή η απόφαση πάρθηκε, χωρίς να διαβου-
λευθείτε µε κανένα φορέα -όχι µόνο εσείς, όλη η Κυβέρνηση-
πάρθηκε µέσα στην πανδηµία και ακριβώς, όπως σας είπα, δύο-
τρεις µέρες πριν από την ηµεροµηνία των Χριστουγέννων.

Αναρωτιόµαστε, γιατί όλη αυτή η βιασύνη; Τι «έτρεξε» ξαφνικά
και έπρεπε να γίνει µέσα σε όλες αυτές τις συνθήκες; Καταρρέει
η Ελλάδα σχεδόν και δεν το λέω αντιπολιτευτικά. 

Κατά τη γνώµη µας, αυτή η αλλαγή του νοµικού καθεστώτος
των µουσείων, κυρία Υπουργέ, θα πλήξει πολύ σκληρά τα µου-
σεία, αλλά και την αρχαιολογική υπηρεσία. Γιατί; Γιατί µε αυτή
τη νοµοθετική αλλαγή διακυβεύεται, κατά τη γνώµη µας, ο δη-
µόσιος χαρακτήρας των µουσείων της χώρας, καθώς και ο ενι-
αίος χαρακτήρας της Εθνικής Αρχαιολογικής Υπηρεσίας. Τα
µουσεία µας κινδυνεύουν να µετατραπούν σε επιχειρήσεις που
θα αφήσουν στην άκρη το καλλιτεχνικό, το εκπαιδευτικό τους
µέρος και τελικά θα έχουν σκοπό την κερδοφορία. 

Επίσης, η εκάστοτε κυβέρνηση, αν γίνουν νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου, όπως καταλαβαίνετε, θα µπορεί να διορίζει τα
διοικητικά συµβούλια, µε αποτέλεσµα τελικά οι διοικήσεις των

πιο σηµαντικών µουσείων µας να είναι πιόνια στα χέρια της κάθε
κυβέρνησης. Δεν λέω µόνο της δικής σας, της επόµενης, της µε-
θεπόµενης. Μπορεί και εµείς να κυβερνήσουµε µια µέρα, πρώτα
ο θεός!

Ήθελα να σας κάνω τις εξής ερωτήσεις. Γιατί η πρόθεση αλ-
λαγής του νοµοθετικού πλαισίου σε πέντε τόσο σηµαντικά µου-
σεία ανακοινώθηκε τόσο αιφνιδιαστικά, χωρίς καµµία
διαβούλευση και εν µέσω της πανδηµίας; Προς τι αυτή η βια-
σύνη; Σε ποια συγκεκριµένα στοιχεία και µελέτες βασίζεται η κυ-
βερνητική εξαγγελία; 

Δεύτερον, είστε σίγουρη, µας το εγγυάστε ότι θα διασφαλιστεί
ο δηµόσιος χαρακτήρας των µουσείων µας και οι εργασιακές
σχέσεις όλων ανεξαιρέτως των εργαζοµένων και ειδικοτήτων;
Και εννοώ, όχι µόνο αυτών που υπηρετούν ήδη, αλλά και όσων
πρόκειται µελλοντικά να προσληφθούν στα συγκεκριµένα µου-
σεία. 

Αυτές είναι οι ερωτήσεις και περιµένω τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Γρηγοριάδη. 
Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυ-

λιανή Μενδώνη.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, κύριε Γρηγοριάδη. 
Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι τα δηµόσια µουσεία στην Ελ-

λάδα είναι στη συντριπτική τους πλειοψηφία αρχαιολογικά και,
όπως και εσείς είπατε, σήµερα εντάσσονται στον σκληρό πυρήνα
του κράτους, καθώς αποτελούν δηµόσιες υπηρεσίες που υπά-
γονται στη διοικητική ιεραρχία του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Η µόνη εξαίρεση είναι το Μουσείο της Ακροπόλεως, το οποίο
ιδρύθηκε εξαρχής ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και σή-
µερα έχει να επιδείξει όλη αυτή την δραστηριότητα που επιδει-
κνύει. 

Είναι σαφές ότι όσα µουσεία λειτουργούν ως ειδικές περιφε-
ρειακές υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού δεν έχουν διοι-
κητική αυτοτέλεια και δεν µπορούν να χαράσσουν αυτοτελή
στρατηγική ανάλογα µε τη φυσιογνωµία και τις συλλογές τους.
Γιατί; Διότι υπάγονται στην διοικητική ιεραρχία της Γενικής Διεύ-
θυνσης Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς. 

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι όλα τα µουσεία αποτελούν οργανι-
σµούς που τίθενται στην υπηρεσία της κοινωνίας και λειτουρ-
γούν έχοντας ως κύριο σκοπό την ανάπτυξή της, είναι προφανές
ότι η ορθή λειτουργία και η αποτελεσµατική διοικητική και οικο-
νοµική διαχείρισή τους είναι αναπόσπαστα συνδεδεµένη µε το
νοµικό πλαίσιο που τα διέπει και επιτρέπει ή περιορίζει τις δυνα-
τότητες ανάπτυξής τους. 

Τα µουσεία µας έχουν τεράστιες δυνατότητες ανάπτυξης.
Χρειάζεται, όµως, µια συντονισµένη προσπάθεια δοµικών αλλα-
γών, ώστε να µπορέσουν να λειτουργήσουν, όχι υπό το ασφυ-
κτικό διοικητικό και οικονοµικό πλαίσιο του σκληρού κρατικού
πυρήνα στον οποίο ανήκουν σήµερα. 

Η συγκεκριµένη άποψη υποστηρίζεται από πλειοψηφία ειδικών
επιστηµόνων σε διεθνές επίπεδο και έχει ήδη υιοθετηθεί στα µε-
γαλύτερα µουσεία του εξωτερικού, όπου η θεσµική απεµπλοκή
των µουσείων από τον σφιχτό εναγκαλισµό του κράτους, µε
σκοπό την καλύτερη και διοικητικά αποτελεσµατικότερη διαχεί-
ρισή τους, έχει από ετών τεθεί και υλοποιηθεί. 

Επιπλέον, η πρόθεση αλλαγής του νοµοθετικού πλαισίου των
µουσείων, όχι µόνο δεν ανακοινώθηκε αιφνιδιαστικά, αλλά απο-
τέλεσε εξαρχής στρατηγικό στόχο του Υπουργείου, τον οποίο
έθεσα στην οµιλία µου στη Βουλή στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης. 

Επιπλέον, η πανδηµία και οι γιορτές δεν µπορεί να είναι
αφορµή, για να ανακόπτουν το έργο της οποιασδήποτε κυβέρ-
νησης. 

Επιπρόσθετα, µε την ολοκλήρωση της σύνταξης του σχεδίου
νόµου, είναι προφανές ότι θα υπάρξει αναγκαία διαβούλευση και
µε τους εµπλεκόµενους φορείς και µε την κοινωνία προ της ει-
σαγωγής του σχεδίου νόµου στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
και θα προηγηθεί η προβλεπόµενη από τη νοµοθετική διαδικασία
δηµόσια διαβούλευση. 
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Να είστε σίγουρος ότι όλα τα σχόλια και οι επισηµάνσεις και
των εργαζοµένων και των συνδικαλιστικών φορέων και των κοι-
νωνικών φορέων θα ληφθούν υπ’ όψιν σε όλα τα στάδια της νο-
µοθετικής διαδικασίας µέχρι την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Στο πλαίσιο αυτό, η µετατροπή των µουσείων που προαναφέ-
ρατε και εσείς, δηλαδή των πέντε συγκεκριµένων, έχει σκοπό να
αποκτήσουν διοικητική και εν πολλοίς οικονοµική αυτοτέλεια και
συνεπώς, µεγαλύτερη ευελιξία.

Στόχος της µετατροπής των µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου είναι η βελτίωση της αποδοτικότητάς τους µέσω
της αξιοποίησης των µεθόδων διοίκησης και διαχείρισης επιχει-
ρήσεων, επικοινωνίας και µάρκετινγκ -µη µας φοβίζουν οι λέξεις,
µπορούµε να τις τοποθετήσουµε στο σωστό πλαίσιο- η υιοθέ-
τηση νέων στρατηγικών αναφορικά µε την αναζήτηση πόρων και
η ευκολότερη προσαρµογή στις νέες µουσειακές λειτουργίες και
υπηρεσίες που απαιτεί ο σύγχρονος επισκέπτης. 

Για να καθησυχάσω την ανησυχία σας για τη λειτουργία των
µουσείων ως οργάνων της εκάστοτε κυβέρνησης, σας ενηµε-
ρώνω ότι τα νέα νοµικά πρόσωπα θα διοικούνται από διοικητικό
συµβούλιο, ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος του οποίου θα επι-
λέγονται από πενταµελή επιτροπή επιλογής στελεχών του δηµο-
σίου, τα µέλη της οποίας θα ορίζονται µαζί µε τους αναπληρωτές
τους µε απόφαση του προέδρου του ΑΣΕΠ, σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα στο άρθρο 20 του ν.4735/2020. 

Επιπλέον, η οργάνωση και η λειτουργία κάθε µουσείου θα κα-
θοριστεί µε ιδιαίτερο για το κάθε µουσείο προεδρικό διάταγµα,
που θα εκδοθεί µετά από πρόταση του Υπουργού Πολιτισµού. 

Η πρόβλεψη του δηµόσιου χαρακτήρα των µουσείων και η δια-
τήρηση της εργασιακής σχέσης όλων των εργαζοµένων διασφα-
λίζεται µε τη µετατροπή τους σε νοµικά πρόσωπα, ενώ
παράλληλα εξασφαλίζεται ότι οι νέοι φορείς θα διέπονται από
τις διατάξεις του δηµόσιου λογιστικού και της νοµοθεσίας περί
προσλήψεως προσωπικού στους φορείς του δηµόσιου τοµέα. 

Εποµένως, καµµία τροποποίηση δεν επέρχεται στην εργα-
σιακή σχέση των ήδη υπηρετούντων υπαλλήλων, των οποίων η
οργανική θέση θα παραµείνει στο Υπουργείο.

Οι υπάλληλοι που πρόκειται να προσληφθούν στο µέλλον,
προφανώς, θα προσληφθούν µε τις κατά νόµο διαδικασίες που
προβλέπονται για όλα τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Θα επανέλθω στα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Μενδώνη.
Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πιστέψτε µε, δεν µας τροµάζουν καθόλου

ούτε οι λέξεις marketing ούτε τίποτα σχετικό. Απλώς έχουµε
βαθιά πεποίθηση, και νοµίζω ότι είναι µια άποψη που δύσκολα
θα την αντιπαρέλθει κάποιος µε επιχειρήµατα, ότι τα µουσεία δεν
είναι, δεν προορίζονται ούτε για να αποδίδουν ούτε για να κερ-
δοφορούν. Είναι για να παιδεύουν µε την καλή έννοια, είναι για
να εκπολιτίζουν, είναι για να µορφώνουν και για να µοιράζεται ο
ελληνικός λαός τον ιστορικό θησαυρό που έχει αυτή η χώρα. 

Έχω να σας πω ένα παράδειγµα, όσον αφορά στην αναφορά
σας στη δυνατότητα που θα αποκτήσουν πλέον τα µουσεία -µε
το νέο καθεστώς που θα τα διέπει- να χαράσσουν µόνα τους τη
δική του στρατηγική. Το ίδιο καθεστώς διέπει εδώ και αρκετό
καιρό τα δηµόσια νοσοκοµεία µας. Δείτε τι γίνεται µε τους διοι-
κητές, επί όλων των κυβερνήσεων, αλλά και τελευταία. Να σας
θυµίσω τι συνέβη πριν από µία εβδοµάδα στην Κέρκυρα, όπου
διοικητής δηµόσιου νοσοκοµείου εµβολίασε φίλο του έξω από
τη σειρά την ηλικιακή. 

Ο ανθρώπινος παράγοντας, µε ό,τι αυτό σηµαίνει, ανεξαρτή-
τως ιδεολογιών, είτε είναι κοµµουνιστής κάποιος είτε είναι αρι-
στερός είτε δεξιός είτε οτιδήποτε µπορείτε να φανταστείτε, θα
είναι πολύ πιο ισχυρός. Και όταν µια κυβέρνηση θα διορίζει το
ΔΣ σε µεγάλο βαθµό, τελικά αυτή η κυβέρνηση θα µπορεί να κα-
τευθύνει η ίδια τα µουσεία και δεν θα είναι αυτοκέφαλα, όπως
νοµίζω ότι υπαινιχθήκατε.

Σας λέω ακόµα ότι τα µουσεία µας, και το ξέρετε καλύτερα
από εµένα γιατί είσαστε καθηγήτρια εγκυρότατη και έγκριτη, δεν
έχουν αποσπαστεί ποτέ σε όλη την ιστορία από το κράτος και

την αρχαιολογική µας υπηρεσία. Το ελληνικό κράτος από τη σύ-
στασή του θεωρούσε την αρχαιολογική υπηρεσία βραχίονα και
συνέχεια της πολιτιστικής και πολιτικής διαχείρισης. Κι αυτό γιατί
η χώρα µας έχει ιδιαιτερότητες. Είναι από τις χώρες στον κόσµο
µε τα περισσότερα αρχαία, µε τα περισσότερα µνηµεία. Ήταν
πάντα χέρι-χέρι η αρχαιολογική µας υπηρεσία και τα µουσεία. 

Έχω, επίσης, να σας πω σε σχέση µε την απάντησή σας ότι
στο εξωτερικό είναι κοινός τόπος περίπου -αυτό κατάλαβα ότι
ισχυρίζεστε-, ότι µε επιστολή τους -την οποία πρέπει να ξέρετε-
πάρα πολλοί Γερµανοί επιστήµονες διεθνούς κύρους, εργαζόµε-
νοι στο Κρατικό Μουσείο Κλασικών Ελληνορωµαϊκών Αρχαιοτή-
των της Γερµανίας, απευθύνονται στον Πρωθυπουργό µας -το
ξέρετε φαντάζοµαι- καλώντας τον να µην προχωρήσει στη µετα-
τροπή µεγάλων δηµόσιων µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου επ’ ουδενί. 

Στην επιστολή αναφέρεται χαρακτηριστικά, κύριε Υπουργέ: «Η
επιλογή µιας τέτοιας θεσµικής αλλαγής για το Εθνικό Αρχαιολο-
γικό Μουσείο δεν είναι αυτόχρηµα ορθή, ειδικά όταν το µοντέλο
της κρατικής διαχείρισης έχει λειτουργήσει έως τώρα επιτυχη-
µένα, όπως στην προκειµένη περίπτωση. Πιστεύουµε ότι αν εξα-
σφαλιστεί η επαρκής στελέχωση, δηλαδή τεχνικό, διοικητικό
προσωπικό, προσωπικό επικοινωνίας και δηµιουργικού, το Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο µπορεί να ανταποκριθεί µε επιτυχία στις
ανάγκες της κοινωνίας και τις προκλήσεις του εικοστού πρώτου
αιώνα». 

Οι Γερµανοί συνεχίζουν: «Στα πολλά χρόνια της ιστορίας του
οι υπάλληλοι αρχαιολόγοι, συντηρητές, µηχανικοί, χηµικοί, λογι-
στές, φύλακες, καθαριστές, εργατοτεχνίτες του Εθνικού Αρχαι-
ολογικού Μουσείου υπηρέτησαν και διαφύλαξαν τις αρχαιότητες
από πολλές περιπέτειες, ακόµη και µε κίνδυνο της ζωής τους σε
εποχές ιδιαίτερα χαλεπές, όπως κατά τη διάρκεια της ναζιστικής
κατοχής». 

Κοιτάξτε µια ειρωνεία της ιστορίας. Οι Γερµανοί επιστήµονες
αρχαιολόγοι µας λένε ότι οι Έλληνες, αυτοί οι άνθρωποι που φυ-
λάνε πάντα Θερµοπύλες, από τον πιο απλό φύλακα µέχρι τον πιο
σηµαντικό αρχαιολόγο ή καθηγητή πανεπιστηµίου, διαφύλαξαν
µε κίνδυνο τη ζωή τους, µε προσωπικά ρίσκα, αυτόν τον θησαυρό
από τη ναζιστική κατοχή που οµοεθνείς τους έκαναν κάποτε. 

Κοιτάξτε. Αυτοί οι άνθρωποι προφανώς δεν έχουν κάποια
σχέση µε εµάς. Είναι άνθρωποι που έχουν πολύ υψηλό κύρος,
προέρχονται από πολύ σηµαντικό µουσείο της Γερµανίας και δεν
έχουν κανένα λόγο να το κάνουν αυτό, παρά µόνο την ανησυχία
τους. 

Έχω να σας πω -για να µην νοµίζετε ότι κλείνω µόνο µε µουρ-
µούρες- ότι σας ευχαριστώ που µου είπατε ότι δεν θα αλλάξει
το καθεστώς για όλους τους εργαζόµενους που θα προσλη-
φθούν και από εδώ και πέρα, γιατί αυτό είναι πολύ σηµαντικό γι’
αυτούς τους ανθρώπους. Πολύ φοβόµαστε, όµως, ότι δεν φτά-
νει, κυρία Υπουργέ. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Μενδώνη, έχετε

κι εσείς τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Βουλευτά, επειδή τα µουσεία είναι όλα αυτά που είπατε,

είναι ένας χώρος έρευνας, ένας χώρος παιδείας και εκπαίδευσης
και υπό τις δύο έννοιες, ακριβώς γι’ αυτό πρέπει να αποδεχόµεθα
ότι τα πράγµατα εξελίσσονται και οι καταστάσεις εξελίσσονται. 

Δεν θα σχολιάσω ειδικά την επιστολή των συναδέλφων του
γερµανικού µουσείου, διότι είναι µια πολύ µεγάλη συζήτηση και
µπορεί κάποιος να ανιχνεύσει το πώς και το γιατί. Εποµένως, ας
το αφήσουµε έξω από τη συζήτησή µας αυτό. Αν θέλετε το συ-
ζητάµε ad hoc κάποια άλλη στιγµή.

Δεν ξέρω αν όλα αυτά τα οποία είπατε, τα κακά που θα συµ-
βούν, αν αυτά ισχύουν για το Μουσείο της Ακρόπολης. Το Μου-
σείο της Ακρόπολης δεν προέκυψε ξαφνικά. Υπήρχε το παλαιό
µουσείο πριν ιδρυθεί το καινούργιο, το οποίο ήταν µέρος της αρ-
χαιολογικής υπηρεσίας και συγκεκριµένα της Εφορείας Αρχαι-
οτήτων Ακροπόλεως την εποχή εκείνη. 

Σήµερα το Μουσείο της Ακρόπολης υπό τη διοικητική του
µορφή, του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, µε βάση τις
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διεθνείς στατιστικές είναι ένα από τα πέντε καλύτερα µουσεία
του κόσµου. Αυτό δεν είναι τυχαίο. 

Και φυσικά οι εργαζόµενοι στο Μουσείο της Ακρόπολης είτε
είναι αρχαιολόγοι είτε είναι µηχανικοί, συντηρητές, όλο το προ-
σωπικό δεν είναι ούτε κάτι διαφορετικό ούτε κατώτερο από τα
στελέχη της αρχαιολογικής υπηρεσίας για τον πολύ απλό λόγο
ότι προέρχονται από την αρχαιολογική υπηρεσία οι περισσότε-
ροι.

Απλώς η νοµική µορφή του µουσείου, άρα αυτό είναι που θέ-
λουµε να κάνουµε και στα πέντε µεγάλα µουσεία της χώρας, του
επιτρέπει να αναπτύξει διαφορετικές διοικητικές και οικονοµικές
διαδικασίες, διαφορετικές διαδικασίες εξωστρέφειας, ακριβώς
διότι δεν ασφυκτιά υπό την πολύ σφιχτή αγκαλιά του κρατικού
πυρήνα. 

Δεν σηµαίνει ότι τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου δεν
ανήκουν στο δηµόσιο. Δεν σηµαίνει ότι τα στελέχη τους είναι κα-
τώτερα. Και θεωρώ ότι είναι προσβολή, αν θέλετε, αυτήν τη
στιγµή στα µέλη του συγκεκριµένου διοικητικού συµβουλίου του
συγκεκριµένου µουσείου. Δεν καταλαβαίνω, δεν κάνουν καλά τη
δουλειά τους; Δηλαδή, τους χρησιµοποιείτε ως παράδειγµα
προς αποφυγή;

Έχουµε µία πραγµατικότητα. Η συζήτηση για τη µετατροπή
των µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου στην Ελ-
λάδα χρονολογείται από τη δεκαετία του 1990. Την εποχή εκείνη
δεν υπήρχε παράδειγµα. Σήµερα έχουµε παράδειγµα και αυτό
είναι το Μουσείο της Ακρόπολης.

Δεν θέλω να πω ότι όλα εκεί είναι τέλεια, αλλά σε κάθε περί-
πτωση οι διεθνείς στατιστικές και οι διεθνείς κριτικές δείχνουν
ότι ανταποκρίνεται µε άριστο τρόπο στις απαιτήσεις του σύγχρο-
νου κοινού γι’ αυτό και είναι µε πολύ υψηλή βαθµολογία σε όλες
τις διεθνείς στατιστικές. 

Επίσης, ανταποκρίνεται πλήρως στον ερευνητικό και παιδευ-
τικό του ρόλο. Δεν σηµαίνει ότι το Εθνικό Μουσείο ή το Βυζαντινό
Μουσείο, επειδή θα γίνει νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, θα
χάσει τον εκπαιδευτικό, κοινωνικό και ερευνητικό του ρόλο.
Απλώς του δίνεις µεγαλύτερη ευχέρεια να αναπτύξει όλες αυτές
τις πρωτοβουλίες τις οποίες οφείλει να αναπτύξει για το καλό
του κοινωνικού συνόλου.

Και επίσης, δεν θεωρώ ότι ένας εργαζόµενος, ένας αρχαιολό-
γος, ένας µηχανικός, ο οποίος µπορεί να µην ανήκει στην αρχαι-
ολογική υπηρεσία, αλλά θα βρεθεί µε µία «α» σχέση εργασίας ή
θα είναι µέλος του διοικητικού συµβουλίου ενός εκ των πέντε
µουσείων είναι κατ’ ανάγκη κατώτερος από τα στελέχη της αρ-
χαιολογικής υπηρεσίας, τους οποίους προφανώς τιµούµε.

Οι συνθήκες είναι διαφορετικές και από τη γερµανική κατοχή,
και από τη δεκαετία του 1950 και του 1960, ακόµα και τη δεκαε-
τία του 2000. Οφείλουµε να προσαρµοζόµαστε. Γιατί; Για να αν-
ταποκριθούµε στον ρόλο που πρέπει να έχουν τα µουσεία για το
κοινωνικό σύνολο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ και

τους δύο.
Κύριε Γρηγοριάδη, µιας και κάθεστε για λόγους τήρησης των

υγειονοµικών µέτρων στα έδρανα της Ελληνική Λύσης, θέλω να
σχολιάσω ότι βρήκατε επιτέλους τη θέση σας. Αυτή είναι η
σωστή.

Όπως ξέρετε, επίκαιρες ερωτήσεις χωρίς Κρίτωνα Αρσένη δεν
γίνονται.

Πάµε στην έκτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 368/1-2-2021
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Κίνδυνος για το µνηµείο του Θεµιστο-
κλή και ριζική αλλοίωση του ιστορικού τόπου του από το λιµάνι
στην Πειραϊκή».

Κύριε Αρσένη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή
σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχετε δίκιο, είναι σωστή η θέση του καθώς µεγαλώνει το

ΜέΡΑ25.
Κυρία Υπουργέ, αν ανακαλύπταµε σήµερα το µνηµείο του Θε-

µιστοκλή θα ήταν κεντρική παγκόσµια είδηση. Και όµως, αυτήν

τη στιγµή το Υπουργείο σας επιτρέπει στην ουσία την πλήρη
απώλεια του φυσικού του χώρου µε κίνδυνο για την ίδια την κα-
ταστροφή του µνηµείου λες και είναι ένα οποιοδήποτε ανώνυµο
µνηµείο.

Έχουµε, δηλαδή, έναν παγκόσµιο πολιτιστικό πόρο και τον
διαχειρίζεστε, λες και είναι κάτι πάρα πολύ ευτελές. Και γίνεται
προφανώς αυτό, για να εξυπηρετηθεί η «COSCO» στην επέ-
κταση του λιµανιού στην Πειραϊκή, ένα λιµάνι που θα χρηµατο-
δοτούσε η «COSCO», για να βρεθεί τελικά το µισό να
χρηµατοδοτείται µέσω του ΕΣΠΑ και των χρηµάτων του ελληνι-
κού δηµοσίου. 

Υπήρχε υποχρέωση από το 2012 για τη θαλάσσια διασκόπηση.
Ποτέ δεν ενηµερωθήκαµε: Ποια ήταν τα αποτελέσµατα της θα-
λάσσιας έρευνας; Βρέθηκαν αρχιτεκτονικά µέλη; Υπάρχουν θαµ-
µένα αρχιτεκτονικά µέλη στην περιοχή που αυτήν τη στιγµή
µπαζώνετε; Και είναι αρχιτεκτονικά µέλη που θα µπορούσαν να
βοηθήσουν στην αναστήλωση του µνηµείου, όπως ακριβώς προ-
έβλεπε η απόφαση του ΚΑΣ, ότι θα έπρεπε να βρεθούν και να συλ-
λεχθούν; Έχει γίνει ακτοµηχανική µελέτη προστασίας; Είναι ένα
τεράστιο έργο, που ξέρουµε από όλα τα λιµενικά έργα ότι προκα-
λεί διαβρώσεις; Υπάρχει ακτοµηχανική µελέτη; Ποια θα είναι η
επόµενη µέρα για το µνηµείο του Θεµιστοκλή; Θα υπάρχει;

Μελέτη επισκεψιµότητας. Η προκάτοχός σας, η κ. Μυρσίνη
Ζορµπά είχε αποφασίσει ότι πρέπει να είναι επισκέψιµο αυτό το
µνηµείο. Δυο χρόνια µετά ποια είναι η µελέτη επισκεψιµότητας
που έχετε συντάξει; Οι κάτοικοι του Πειραιά έχουν καταφύγει
στα δικαστήρια και κερδίζουν ασφαλιστικά µέτρα. Όµως, δεν
είναι δυνατόν η πολιτεία να εγκαταλείπει την υποχρέωση για την
προστασία των µνηµείων. Είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη
υποχρέωση. Είναι δική σας υποχρέωση και θα θέλαµε σαφείς
απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, κ. Στυ-

λιανή Μενδώνη. 
Κυρία Μενδώνη, έχετε τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά, για την ερώτηση. Να σας διευ-

κρινίσω εξ αρχής ότι οι εργασίες για την εκτέλεση του έργου
«Επέκταση επιβατικού λιµένα Πειραιά» της «ΟΛΠ Α.Ε.», τόσο στη
θαλάσσια περιοχή όσο και στον αιγιαλό, πραγµατοποιούνται υπό
την εποπτεία της Εφορείας Εναλίων Αρχαιοτήτων και της Εφο-
ρείας Αρχαιοτήτων Πειραιώς σύµφωνα µε τις εγκρίσεις που
έχουν δοθεί από το Υπουργείο Πολιτισµού.

Επισηµαίνω εξ αρχής ότι η αρµόδια Εφορεία Εναλίων Αρχαι-
οτήτων, η οποία επιβλέπει τις εργασίες στο βυθό, δεν διαπί-
στωσε φθορά ή καταστροφή στο ονοµαζόµενο Ταφικό Μνηµείο
του Θεµιστοκλή. Θα πρέπει εδώ να διευκρινίσω ότι οι εργασίες
βυθοκόρησης σταµάτησαν τον Ιούνιο του 2020 σε συµµόρφωση
µε την από 11 Ιουνίου του 2020 προσωρινή διαταγή του Ε’ Τµή-
µατος του Συµβουλίου της Επικρατείας. Η Εφορεία Εναλίων Αρ-
χαιοτήτων ενηµερώθηκε στις 12 Ιουνίου από το Κεντρικό
Λιµεναρχείο Πειραιά ότι επιτρέπονται οι λοιπές εργασίες του
έργου, όπως η εξυγίανση του πυθµένα εκτός των βυθοκορήσεων
και της απόρριψης των βυθοκορηµάτων. 

Εποµένως, η εφορεία εξακολουθούσε να επιβλέπει τις επιτρε-
πόµενες µε βάση την προσωρινή διαταγή του Συµβουλίου της
Επικρατείας εργασίες τηρώντας τους όρους που προβλέπονται
στις αποφάσεις του Υπουργείου Πολιτισµού, αποφάσεις του
2013, του 2018 και του 2019, και µε κύριο και αποκλειστικό µέ-
ληµά της την διασφάλιση των αρχαιοτήτων και την έρευνα του
µνηµείου.

Αναφέρετε στην ερώτησή σας την από 17-12-2020 εκδοθείσα
προσωρινή διαταγή του Πρωτοδικείου Πειραιώς. Εδώ θα πρέπει
να σας διευκρινίσω ότι µε αυτή διατάχθηκε από το δικαστήριο η
µερική παύση των εργασιών επιχωµάτωσης, ενώ επιβάλλει να συ-
νεχιστούν οι εργασίες αποτύπωσης και τεκµηρίωσης του ταφι-
κού µνηµείου και οι λοιπές εργασίες που έχουν εγκριθεί υπό
όρους από το Υπουργείο Πολιτισµού. Επισηµαίνεται ότι η προ-

7852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σωρινή διαταγή δεν συνιστά οριστική κρίση σχετικά µε τη ρύ-
πανση της θαλάσσιας περιοχής της Πειραϊκής, δεδοµένου ότι το
συγκεκριµένο ζήτηµα θα κριθεί κατά την εκδίκαση της αίτησης
ασφαλιστικών µέτρων των πολιτών.

Στην τροποποίησή της µε αριθµό 104050/17-5-2006 κοινή
υπουργική απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων του επεν-
δυτικού, αναπτυξιακού προγράµµατος «ΟΛΠ Α.Ε.», που εκδό-
θηκε από το Υπουργείο Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής το 2013, έχουν συµπεριληφθεί οι όροι που τέθηκαν το
2013 από το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο στην έγκριση της
µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων του έργου. 

Ειδικότερα, σύµφωνα µε τους όρους πέντε ως οκτώ της
υπουργικής απόφασης του 2013 πραγµατοποιήθηκε, τον Οκτώ-
βριο του 2017 και πριν από την έναρξη των εργασιών, υποθαλάσ-
σιος έλεγχος του πυθµένα σε όλη την έκταση του έργου, µε
υποβρύχιο τηλεκατευθυνόµενο όχηµα υποβρύχιας διασκόπησης.
Ιδιαίτερη έµφαση δόθηκε στη θαλάσσια περιοχή πλησίον του Τα-
φικού Μνηµείου του Θεµιστοκλή για τον εντοπισµό τυχόν αρ-
χαίου οικοδοµικού υλικού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η έρευνα έγινε µε την εποπτεία της εφορείας εναλίων και τα

αποτελέσµατά της κατατέθηκαν από τον Οργανισµό Λιµένος Πει-
ραιώς µε την τεχνική έκθεση, υποθαλάσσια επιθεώρηση, διασκό-
πηση βυθού στην περιοχή δυτικά του µώλου Θεµιστοκλέους,
καθώς και νότια από το Ταφικό Μνηµείο του Θεµιστοκλέους. Δεν
εντοπίστηκαν ορατές ενάλιες αρχαιότητες στον βυθό, όπως ήταν
αναµενόµενο, λόγω ιζηµατογένεσης στην περιοχή. Εντοπίστηκαν
διάσπαρτοι δόµοι που πιθανόν να προέρχονται από το ταφικό
µνηµείο πλησίον της ακτής και σε περιοχή που δεν πραγµατο-
ποιούνται εργασίες της επέκτασης. 

Επιπλέον, σε εφαρµογή του όρου οκτώ της υπουργικής από-
φασης του 2013 και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ευρήµατα της ανω-
τέρω έρευνας, εκπονήθηκε και υποβλήθηκε από τον ΟΛΠ τον
Μάιο του 2018 η προµελέτη του έργου «Ανάδειξη Κονωνείου Τεί-
χους και Ταφικού Μνηµείου Θεµιστοκλέους» και το τεύχος υπο-
λογισµών κυµατοθραύστη για το Ταφικό Μνηµείο Θεµιστοκλή. 

Η προµελέτη περιλαµβάνει συνοπτικά τις εξής εργασίες: Κα-
θαρισµό του µνηµείου. Αποτύπωση και αλίευση των διάσπαρτων
αρχαίων δόµων από τον βυθό και απόθεση εντός της θάλασσας.
Κατασκευή κυµατοθραύστη προστασίας του µνηµείου από τον
κυµατισµό. Φωτισµό σήµανσης κυµατοθραύστη και προστασίας.
Φωτισµό του ταφικού µνηµείου και κατασκευή σηµείου θέασης
µε ενηµερωτική πινακίδα. 

Η εν λόγω προµελέτη εκπονήθηκε και εγκρίθηκε από το
Υπουργείο Πολιτισµού στις 12-10-2018. Στις 24 Μαΐου του 2019
εκδόθηκε η έγκριση του αρχικού αναπτυξιακού προγράµµατος
και η µελέτη διαχείρισης, master plan δηλαδή, στάδιο α’ και β’
του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς. Σύµφωνα µε την απόφαση,
το έργο της ανάδειξης του Κονωνείου Τείχους και του Ταφικού
Μνηµείου του Θεµιστοκλή θα συγχρονιστεί µε το λιµενικό έργο
της επέκτασης της κρουαζιέρας, συµπεριλαµβανοµένων των
σχετικών απαιτούµενων ανασκαφικών εργασιών. 

Εποµένως, η εκπόνηση των σχετικών µελετών για την ανάδειξη
του Ταφικού Μνηµείου του Θεµιστοκλή θα γίνει µε βάση τα στοι-
χεία που έρχονται στο φως κατά τη διάρκεια του έργου και την
ολοκλήρωση της έρευνας και τεκµηρίωσης του µνηµείου από την
καθ’ ύλην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, δη-
λαδή την Εφορεία Εναλίων Αρχαιοτήτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Μενδώνη.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δεν απαντήσατε για τη µελέτη επισκεψιµότη-

τας, η οποία εκκρεµεί.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Προφανώς απάντησα! 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, δεν ήταν σαφής η απάντησή

σας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Θα το επαναλάβω.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Επίσης, για την ακτοµηχανική µε-
λέτη, αναφέρατε τον βραχίονα ο οποίος θα κατασκευαστεί.
Επειδή αυτά τα έργα έχουν σαρωτικές επιπτώσεις και δεν αφορά
µόνο στο µνηµείο του Θεµιστοκλή, αφορά σε όλα τα θαλάσσια
τείχη στην Πειραϊκή, πραγµατικά νοµίζω ότι και από τη δική σας
εµπειρία θα πρέπει να κατανοείτε την απερίσκεπτη έγκριση
αυτού του έργου. Είναι ένα έργο το οποίο µπορεί να σαρώσει
την ακτή της Πειραϊκής. Αντίστοιχα έργα, πολύ µικρότερης κλί-
µακας, έχουν οδηγήσει σε τεράστιες διαβρώσεις σε ολόκληρες
τουριστικές περιοχές στον κόσµο και είναι καταγεγραµµένο.

Τώρα, αναφερθήκατε στην πιθανή αλίευση των δόµων που ανι-
χνεύθηκαν κ.λπ.. Έχουµε ένα τοπίο αυτού του µνηµείου, το οποίο
ήταν αυτήν τη στιγµή από τα λίγα τοπία που µας είχαν µείνει στον
Πειραιά ατόφια. Αυτό αλλοιώνεται πλήρως, µε ένα τεράστιο λι-
µάνι της κρουαζιέρας για τα σούπερ κρουαζιερόπλοια, αχρεί-
αστα προφανώς σε αυτήν τη συγκυρία, αλλά που προχωράει
πάνω στην ανοιχτή θάλασσα, πάνω στο µνηµείο του Θεµιστοκλή,
στην πράξη πάνω στα τείχη.

Οπότε θέλουµε να είστε σαφής: Τι γίνεται µε τη µελέτη επι-
σκεψιµότητας; Τι γίνεται µε την ακτοµηχανική µελέτη; Πού είναι
προσβάσιµη η µελέτη που έγινε για τη διασκόπηση του βυθού;
Γιατί, µε βάση τα στοιχεία που λαµβάνουµε και από τους πολίτες
που διεκδικούν και κάνουν αυτόν τον τιτάνιο αγώνα στα δικαστή-
ρια, αυτά τα στοιχεία δεν είναι προσβάσιµα.

Το µνηµείο του Θεµιστοκλή -θα το επαναλάβω- αν το ανακα-
λύπταµε σήµερα, θα ήταν παγκόσµια είδηση. Αν το ανακαλύ-
πταµε σήµερα, θα ήταν ένα παγκόσµιο σκάνδαλο ότι µπροστά
του, στην ουσία πάνω του, ελάχιστα µέτρα από αυτό, κατασκευά-
ζουµε ένα µεγαθήριο-λιµάνι. Το τσιµεντώνουµε και αλλοιώνουµε
το ιστορικό τοπίο, σαν να µην υπήρχε αυτό το µνηµείο. Να σας
στο πω απλά: Αν δεν ήταν το µνηµείο του Θεµιστοκλή εκεί πέρα,
τι διαφορετικό θα έκανε ο ΟΛΠ στο νέο λιµάνι, στην ανοιχτή θά-
λασσα, στην Πειραϊκή; Τίποτα. Αυτό το λιµάνι κατασκευάζεται
σαν να µην υπήρχε αυτό το µεγίστης σηµασίας, παγκόσµιας αρ-
χαιολογικής σηµασίας µνηµείο.

Σας καλούµε να αναλάβετε τις ευθύνες σας, να προστατεύ-
σετε αυτό το µνηµείο από ένα έργο το οποίο, όχι µόνο είναι πα-
ράλογο, όχι µόνο τελικά το πληρώνει ο Έλληνας φορολο-
γούµενος, αλλά υποβαθµίζει την ποιότητα ζωής των κατοίκων,
χωρίς συγκοινωνιακή µελέτη.

Επειδή αναφερθήκατε και στα βυθοκορήµατα, το ΕΛΚΕΘΕ µας
λέει ότι είναι τοξικά, µε το κεσόν που έσπασε µε τη σκουρία και
χύθηκε µπροστά στο µνηµείο του Θεµιστοκλή, µε τα βαρέα µέ-
ταλλα να διαβρώνει και το ίδιο το µνηµείο µε τον κυµατισµό. Είναι
µια κατάσταση πραγµατικά επικίνδυνη, ανεπίτρεπτη για αυτόν
τον ιστορικό τόπο και για κάθε φυσικό περιβάλλον και για τους
κατοίκους του Πειραιά. 

Τα δικαστήρια τους δικαιώνουν. Απαιτούµε και από την πολι-
τεία να τους δικαιώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Κυρία Μενδώνη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Προφανώς, καθώς µιλούσα ίσως µιλούσα λίγο πιο γρήγορα

από ό,τι έπρεπε. Η προµελέτη, η οποία αφορά στην ανάδειξη του
µνηµείου και στην επισκεψιµότητά του εγκρίθηκε τον Οκτώβριο
του 2018. Εποµένως, υφίσταται και εγκρίθηκε.

Επαναλαµβάνω αυτά που είπα στην πρωτολογία µου. Όλες οι
εργασίες στη θαλάσσια περιοχή και στον αιγιαλό εκτελούνται
υπό τη συνεχή εποπτεία της Εφορείας Εναλίων Αρχαιοτήτων.
Είναι εκεί τα στελέχη της Εφορείας Εναλίων Αρχαιοτήτων και πα-
ρακολουθούν καθηµερινά όλα όσα γίνονται.

Παράλληλα, η εφορεία προχωρεί στην καταγραφή και τεκµη-
ρίωση του ταφικού µνηµείου, ενώ ο ΟΛΠ, υπό την εποπτεία της
Εφορείας Εναλίων Αρχαιοτήτων, εκπονεί τις σχετικές µελέτες για
την ανάδειξη του ταφικού µνηµείου, σύµφωνα µε τους όρους
που τέθηκαν από τις υπουργικές αποφάσεις του 2013, του 2018,
του 2019.
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Επιπλέον, η Εφορεία Αρχαιοτήτων Πειραιώς και Νήσων βρί-
σκεται σε συνεχή συνεργασία µε την Εφορεία Εναλίων Αρχαιοτή-
των και διενεργεί κατά τακτά διαστήµατα αυτοψία και έλεγχο
στον χώρο των εργασιών.

Έχουµε, λοιπόν, δύο υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού οι οποίες είναι εκεί παρούσες. Πρέπει να επιση-
µάνω ότι ο στόχος του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού -
σήµερα τουλάχιστον- είναι η συνολική ανάδειξη της Πειραϊκής
Ακτής.

Αναφορικά µε τον οχυρωµατικό περίβολο του Αρχαίου Πειραιά
επί της οδού «Ακτή Θεµιστοκλέους» στην Πειραϊκή του Δήµου
Πειραιά, είναι ήδη σε εξέλιξη η εκπόνηση µελέτης σε συνεργασία
µε τον Δήµο Πειραιά.

Ειδικότερα, τον προηγούµενο χρόνο έγιναν αλλεπάλληλες συ-
σκέψεις µε τη συµµετοχή όλων των αρµόδιων υπηρεσιακών στε-
λεχών του Υπουργείου, τον γενικό γραµµατέα και εµένα, µε τον
Δήµο Πειραιώς, παρουσία του δηµάρχου και µε την Περιφέρεια
Αττικής, παρουσία του περιφερειάρχη και έχουν ολοκληρώσει οι
υπηρεσίες του Υπουργείου τη σύνταξη τεύχους µε τίτλο «Πλαί-
σιο αρχών για την προστασία, αποκατάσταση και ανάδειξη του
Κονωνείου Τείχους στην Ακτή της Πειραϊκής».

Με βάση το ανωτέρω πλαίσιο αρχών συντάσσεται από τον
δήµο, υπό την εποπτεία των συναρµοδίων υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού η σχετική µελέτη ανάδειξη της
οχύρωσης στην Πειραϊκή Ακτή. Η εν λόγω µελέτη αφορά στη δια-
τύπωση ενός προγράµµατος ιεραρχηµένων δράσεων για την εκ-
πόνηση των επιµέρους µελετών και την εκτέλεση έργων, που
αφορούν στη συνολική προστασία, αποκατάσταση και ανάδειξη
της οχύρωσης του Πειραιά.

Στόχος µας είναι να εξασφαλιστεί ζωτικός χώρος για το µνη-
µείο εκ παραλλήλου µε την αποκατάσταση και ανάδειξη της οχύ-
ρωσης και την ανάπλαση του παραλιακού µετώπου της
Πειραϊκής, το οποίο αποτελεί πάγιο αίτηµα των Πειραιωτών.

Επιπλέον, έχουµε δροµολογήσει συστηµατικά και µεθοδικά
την ίδρυση του Μουσείου Εναλίων Αρχαιοτήτων στο κτήριο του
SILO, µία πρόταση που είχε τεθεί ήδη από το 2010, που εν µέρει
πάγωσε την περίοδο 2015-2019 και τον Δεκέµβριο 2020 εγκρί-
θηκε το από το Συµβούλιο Μουσείων η µουσειολογική µελέτη και
ήδη έχει ξεκινήσει η σύνταξη µελέτης για την αποκατάσταση του
κτηρίου. Το πόσο σηµαντικό είναι το συγκεκριµένο µουσείο στον
συγκεκριµένο χώρο του SILO στον Πειραιά, νοµίζω, δεν χρειάζε-
ται να το πούµε. Είναι αυτονόητο.

Εποµένως, η αρχαιολογική υπηρεσία και το Υπουργείο Πολι-
τισµού και Αθλητισµού συστηµατικά παρακολουθεί όλες τις ερ-
γασίες που γίνονται από τον ΟΛΠ στο λιµάνι. Δεν υποτιµάται και
δεν καταστρέφεται τίποτε! Οι υπηρεσίες είναι παρούσες. Οι αρ-
χαιολόγοι είναι παρόντες.

Και όχι µόνον αυτό. Ίσως σήµερα έχουµε πιάσει σωστά το
νήµα, προκειµένου να αναδειχθεί στο σύνολό του το πολύ ση-
µαντικό µνηµείο του Κονωνείου Τείχους, το οποίο συζητιέται του-
λάχιστον τα τελευταία πενήντα χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ και εγώ.

Και στους δύο σας εύχοµαι καλή συνέχεια. 
Προχωράµε στην τέταρτη µε αριθµό 363/29-1-2021 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ανεµπόδιστη
άσκηση του επαγγέλµατος προπονητή ποδοσφαίρου από πτυχι-
ούχους φυσικής αγωγής (ΣΕΦΑΑ & ΤΕΦΑΑ)».

Κύριε Μεϊκόπουλε, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά στη διά-
θεσή σας για αυτή την πολύ καλή ερώτηση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
και καληµέρα σας!

Κύριε Υπουργέ, θα µπω κατευθείαν στο θέµα, χωρίς περιστρο-
φές. Μέχρι και σήµερα οι πτυχιούχοι φυσικής αγωγής µε ειδικό-
τητα προπονητή ποδοσφαίρου για να µπορέσουν να ασκήσουν
την προπονητική είναι υποχρεωµένοι να παρακολουθήσουν επί
πληρωµή τα σεµινάρια της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπον-
δίας, παρ’ όλο που η εκπαίδευσή τους από τα ελληνικά πανεπι-
στήµια είναι και επαρκής και ουσιαστική.

Με το άρθρο 48 του ν.4373/2016 η τότε κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τροποποίησε το άρθρο 31 του ν.2725/1999, που αναφέρεται
στην άδεια του προπονητή και πρόσθεσε δωδέκατη παράγραφο
ως εξής: «Πέραν της αδειοδότησης από το κράτος, η άσκηση
του επαγγέλµατος του προπονητή δεν υπόκειται στην έγκριση ή
άλλου ισοδύναµου αποτελέσµατος περιορισµό άλλου φορέα». 

Ωστόσο, σύµφωνα µε την Ένωση Πτυχιούχων Φυσικής Αγω-
γής του Νοµού Μαγνησίας, η πρακτική, παρά την εν λόγω νοµο-
θετική ρύθµιση, που επικρατεί στο πεδίο της άσκησης του
επαγγέλµατος προπονητή ποδοσφαίρου µέχρι και σήµερα δεν
έχει αλλάξει.

Σε απάντηση από το δικό σας Υπουργείο στις 30 Μαρτίου του
2020 σε σχετική ερώτηση που είχα καταθέσει για το θέµα, απαν-
τήσατε ότι το ζήτηµα των προϋποθέσεων για την άσκηση του
επαγγέλµατος προπονητή ποδοσφαίρου από πτυχιούχους φυσι-
κής αγωγής εξετάζεται σοβαρά και βρίσκεται στο στάδιο της
επεξεργασίας.

Ωστόσο, σχεδόν έναν χρόνο µετά, κύριε Αυγενάκη, παραµένει
το ζήτηµα άλυτο και ακόµα και σήµερα στον διαδικτυακό τόπο
της ΕΠΟ αναφέρονται άλλα ζητήµατα παρά τις νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις, οι οποίες ισχύουν από το 2016.

Συνεπώς, η ερώτηση είναι µία και πάρα πολύ απλή: Έχετε την
πρόθεση να παρέµβετε, ούτως ώστε να µην υπάρχει πλέον καµ-
µία αµφιβολία ως προς τις απαιτούµενες προϋποθέσεις για την
άσκηση του επαγγέλµατος του προπονητή ποδοσφαίρου και µε
ποιον τρόπο θα διασφαλίσετε ότι θα εφαρµοστεί η νοµοθετική
ρύθµιση του 2016;

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Μεϊκόπουλε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Ελευθέριος Αυγενάκης.
Κύριε Αυγενάκη, καληµέρα σας!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Καληµέρα σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πρώτον, µην πάτε

πάλι στα εννέα λεπτά µε την κάρτα προπονητή και απολογισµού
κ.λπ. και, δεύτερον, να σας ενηµερώσω ότι έχω ενηµερώσει τους
συνδέσµους προπονητών ποδοσφαίρου και τα παιδιά του ΤΕΦΑΑ
που αγωνιούν και περιµένουν να σας ακούσουν. Ειλικρινά σας
µιλάω.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Άρα, έχω να απαντήσω σε δύο ερωτήσεις. Ο χρό-
νος θα είναι διπλός, λοιπόν. Μία είναι η δική σας και µία του συ-
ναδέλφου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµένα µου έχετε
απαντήσει. Πήρα την ίδια απάντηση που πήρε ο κ. Μεϊκόπουλος,
γιατί έχω κάνει και εγώ την ίδια ερώτηση και σας ευχαριστώ πολύ
που απαντήσατε, γιατί άλλοι δεν απαντούν κιόλας. Περιµένω, λοι-
πόν, διότι δεν µπορεί να κάνει τον προπονητή ποδοσφαίρου ένας
που έχει πτυχίο τένις και δεν κάνει ο προπονητής ποδοσφαίρου.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Πολύ σωστά. Σε αυτό θα είµαστε σύµµαχοι, λοι-
πόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Χαίροµαι.
Έχετε, κύριε Υπουργέ, τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας
θέσαµε ως προτεραιότητά µας τη στήριξη της αθλητικής οικο-
γένειας και την εξυγίανση, τη διαφάνεια και τη λογοδοσία στον
χώρο του αθλητισµού.

Ξεκινήσαµε την αθλητική µεταρρύθµιση και συνεχίζουµε βήµα-
βήµα τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στον αθλητισµό, ώστε να αν-
ταποκρίνεται στις προκλήσεις του 21ου αιώνα και να καλύπτει τις
ανάγκες, τις πραγµατικές ανάγκες, της αθλητικής οικογένειας.

Η αξία της αθλητικής µεταρρύθµισης γίνεται ακόµα πιο σηµαν-
τική και αξιόλογη υπό το φως των καταγγελιών και των γεγονό-
των που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας και έχουν φθάσει
στον εισαγγελέα το τελευταίο διάστηµα, αλλά και συνεχίζονται
να έρχονται τα νέα στοιχεία και οι νέες υποθέσεις. Οι καταγγε-
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λίες αυτές έχουν κλονίσει βαθύτατα όλη την κοινωνία.
Εξαρχής θέσαµε τις βάσεις του διαλόγου, γύρω από τα θέ-

µατα της προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων στον αθλητι-
σµό, της προστασίας των παιδιών, την υιοθέτηση καλών
πρακτικών, την ευαισθητοποίηση της κοινωνίας, αλλά και τη δια-
µόρφωση προτάσεων για τη µεταρρύθµιση και ανασυγκρότηση
του αθλητικού οικοδοµήµατος.

Στο πλαίσιο αυτό αναπτύξαµε την πρωτοβουλία «Συµπαίκτες
στη µεταρρύθµιση», όπου διεξάγονται µαραθώνιες συζητήσεις,
περίπου τετράωρες ανά συνεδρία, µε τη βάση του ελληνικού
αθλητισµού. Μέχρι στιγµής έχω πραγµατοποιήσει πέντε πολύω-
ρες τηλεδιασκέψεις µε εκπροσώπους ερασιτεχνικών αθλητικών
σωµατείων από κάθε γωνιά της χώρας, από όλα τα αθλήµατα
ανεξαιρέτως.

Προσκάλεσα σε αυτόν τον διάλογο περισσότερα από πέντε χι-
λιάδες εκπροσώπους ερασιτεχνικών αθλητικών σωµατείων που
έχουν περάσει το κατώφλι της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
και το µητρώο µας. Προσκάλεσα πάνω από οκτακόσιους εκπρο-
σώπους, αθλητές, Ολυµπιονίκες, παγκόσµιους πρωταθλητές,
Παραολυµπιονίκες, διακεκριµένους αθλητές, εκπροσώπους
αθλητικών φορέων, µέλη του συλλόγου των Ολυµπιονικών, την
Ένωση Συµµετεχόντων στους Ολυµπιακούς Αγώνες, τον Σύλ-
λογο Ελλήνων Παραολυµπιονικών, τον ΕΟΚΑΝ, την ΕΠΕ, το Διε-
θνές Κέντρο Ολυµπιακής Εκεχειρίας, την αυτοδιοίκηση Α’ και Β’
βαθµού και φυσικά στελέχη του «Ζήσε Αθλητικά».

Η συµµετοχή ήταν πρωτοφανής και αυτή είναι η διαφορά µας,
ξέρετε. Εσείς συζητούσατε µε τους παράγοντες, εµείς συζητάµε
µε τη βάση του αθλητικού οικοδοµήµατος. Αυτή είναι µια ειδο-
ποιός διαφορά µεταξύ των δύο κυβερνήσεων και της διαφορετι-
κής προσέγγισης που έχουµε για τον αθλητισµό. 

Η συµµετοχή, λοιπόν, ήταν πρωτοφανής και κυρίως συγκινη-
τική, θα έλεγα και ξεπέρασε κάθε προσδοκία. Ακούστε! Και στις
πέντε µέχρι στιγµής συνεδριάσεις -και θα ακολουθήσουν κι
άλλες, µέχρι να εξαντληθεί ο κατάλογος των οµιλητών που έχουν
δηλώσει να παρέµβουν- έχουν συµµετάσχει πάνω από τέσσερις
χιλιάδες στελέχη της αθλητικής οικογένειας. Έχουν ξεπεράσει
τους χίλιους όσοι έχουν θελήσει να λάβουν τον λόγο και συνεχί-
ζουµε µέχρι να εξαντληθεί ο κατάλογος, όπως είπα και πριν. 

Στις πέντε τηλεδιασκέψεις έχουν µιλήσει πάνω από τετρακόσια
στελέχη της αθλητικής οικογένειας, ενώ έχουµε παραλάβει πάνω
από χίλια οκτακόσια υποµνήµατα µε σηµαντικότατες και πολύ εν-
διαφέρουσες, θα έλεγα, προτάσεις και βεβαίως ιδέες οι οποίες
είναι εξαιρετικά χρήσιµες. Μας είναι χρήσιµες γιατί δηµιουργούν
µια δεξαµενή ιδεών, προτάσεων και πρωτοβουλιών που προέρ-
χονται µέσα από τη βάση του αθλητικού οικοδοµήµατος, ενώ
έχουµε και πάνω από χίλια µηνύµατα στο chat κατά τη διάρκεια
των συζητήσεων.

Τις επόµενες µέρες, θα είµαστε έτοιµοι να ανακοινώσουµε
τόσο τις άµεσες ενέργειες που θα υλοποιήσουµε, όσο και τον
προγραµµατισµό για τα µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα
µέτρα για την προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων και για την
αντιµετώπιση φαινοµένων αδιαφάνειας, κακοποίησης και παρε-
νόχλησης. 

Κυρίες και κύριοι, όταν ξεκινήσαµε την αθλητική µεταρρύθ-
µιση, δεχτήκαµε δριµεία κριτική, κάτι που θυµάστε, ακόµα και σ’
αυτή την Αίθουσα από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά
σπεύδω να πω και από κάποιους µεµονωµένους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας. Όταν µε την πρώτη µας νοµοθετική πρωτο-
βουλία, µε τον ν.4639/2019, θέσαµε όρια στις ηλικίες και στις θη-
τείες των διοικήσεων των φορέων του αθλητισµού, δεχτήκαµε
πάµπολλες πιέσεις. Δεν διστάσαµε να γίνουµε δυσάρεστοι και
να πάµε κόντρα στα κεκτηµένα, αν µου επιτρέπετε, δεκαετιών,
αλλά πάντα υπό την καθοδήγηση του Πρωθυπουργού µας, ο
οποίος έκλεισε τα αυτιά στις «σειρήνες» και µας έδωσε σαφή εν-
τολή, αλλά και στήριξη να τολµήσουµε την αθλητική µεταρρύθ-
µιση, πράγµα που κάναµε. 

Είναι χρέος µας να προφυλάξουµε την αθλητική παρακατα-
θήκη του τόπου, τις αξίες, το κύρος, τον ρόλο και κυρίως την κοι-
νωνικοποίηση, την υγεία και την ψυχική υγεία της νέας γενιάς. Η
ριζική µεταρρύθµιση του αθλητισµού δεν είναι µια απλή υπό-
θεση, αλλά δεν είναι και ζήτηµα δυσεπίλυτο. Απαιτεί αποφασι-

στικότητα, αλλά και όραµα.
Από την ανάληψη των καθηκόντων µου έθεσα ως κέντρο της

προσπάθειάς µου τον ίδιο τον αθλητή. Και, βέβαια, µαζί µε τους
αθλητές θέσαµε ως προτεραιότητα το «σπίτι» του κάθε αθλητή,
που δεν είναι άλλο από το σωµατείο του. Αυτούς τους δεκαοκτώ
µήνες καταφέραµε µία µεταρρύθµιση η οποία έσπασε κατεστη-
µένα πολλών ετών, δεκαετιών θα έλεγα, έδωσε φωνή στους
αθλητές µε δικαίωµα πλέον παρουσίας, αλλά και ψήφου στα δι-
οικητικά συµβούλια των αθλητικών οµοσπονδιών και στηρίζουµε
ξεκάθαρα το υγιές, νόµιµο κοµµάτι της αθλητικής οικογένειας.
Μάλιστα, τις επόµενες µέρες θα αναρτηθεί στη «Διαβούλευση»,
από Δευτέρα εξ όσων γνωρίζω, το νέο νοµοσχέδιο που συνεχίζει
αυτή τη µεταρρύθµιση στον αθλητισµό βάζοντας ένα ακόµα λι-
θαράκι. 

Ειδικότερα, στο νέο νοµοσχέδιο θα συζητηθούν θέµατα που
αφορούν στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, τη θε-
σµική οχύρωση-ενδυνάµωση της «ΕΠΑΘΛΑ», Σύµβαση Macolin,
χειραγωγηµένα παιχνίδια, διατάξεις εναρµόνισης µε την ολιστική
µελέτη FIFA και UEFA, εκλογές ΕΠΟ, τις λέσχες φιλάθλων, την
οργανωµένη µετακίνηση φιλάθλων, την αναδιάρθρωση των
επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου -είχατε ασχοληθεί και
εσείς παλιότερα-, τις διατάξεις για τα δικαιώµατα και τις υποχρε-
ώσεις των αθλητών, ρυθµίσεις για τον ΕΟΚΑΝ, για την πλατ-
φόρµα «PELOPAS», όπου καταγράφονται πλέον για πρώτη φορά
σε συνεργασία µε την ΚΕΔΕ και το Υπουργείο Εσωτερικών όλες
οι αθλητικές εγκαταστάσεις σε όλη τη χώρα και φυσικά, οι τρο-
ποποιήσεις που αφορούν στην ειδική αθλητική αναγνώριση.

Στο πλαίσιο αυτής της αθλητικής µεταρρύθµισης που υλοποι-
ούµε επεξεργαζόµαστε και το θέµα των προπονητών, για το
οποίο θα ενηµερώσω αναλυτικότερα στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Περιµένουµε. 
Σας ευχαριστούµε πολύ, κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η διαφορά

µας δεν θα κριθεί από το πόσα διαδικτυακά τραπέζια διοργανώ-
νουµε ή διοργανώνετε, αλλά από τις πολιτικές αποφάσεις, από
τις πράξεις και τις πρωτοβουλίες που θα αναλάβει το Υπουργείο
Αθλητισµού, αναφορικά µε την επανεκκίνηση της αθλητικής δρα-
στηριότητας. Διότι παρά τα όσα αναφέρετε, κύριε Αυγενάκη,
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι είναι χιλιάδες οι αθλητές σε κα-
θεστώς υποκινητικότητας, χιλιάδες οι απλήρωτοι γυµναστές και
µε βιοποριστικό ζήτηµα οξύτατο και χιλιάδες οι προπονητές και
το λοιπό προσωπικό των ακαδηµιών, οι οποίοι πλέον αντιµετωπί-
ζουν φοβερά οικονοµικά θέµατα. 

Συνεπώς, ανεξάρτητα από το τι συζητάτε µε τα χιλιάδες ερα-
σιτεχνικά σωµατεία, η εικόνα που µπορώ να σας µεταφέρω εγώ
δεν είναι τόσο ρόδινη, όσο εσείς πιστεύετε.

Όµως, ας επανέλθουµε στο ζήτηµα µας, κύριε Υπουργέ. Δεν
σας ρίχνω προσωπικά ευθύνη. Τώρα έχετε αναλάβει, εδώ και
ενάµιση χρόνο περίπου. Μιλάµε για ένα ζήτηµα το οποίο από την
κοινοβουλευτική µου εµπειρία το ζω τουλάχιστον εννέα χρόνια. 

Νοµίζω ότι σ’ αυτό το σηµείο αξίζει να κάνουµε µία ιστορική
αναδροµή για το θέµα αυτό, γιατί όπως σας ανέφερα –και πολύ
σωστά το ανέφερε και το παρατήρησε και ο Πρόεδρος- τα σεµι-
νάρια της ΕΠΟ µπορούσε οποιοσδήποτε να τα παρακολουθήσει
και να αποκτήσει άδεια άσκησης προπονητή.

Επί της ουσίας τι συµβαίνει, κύριε Αυγενάκη; Ένα σεµινάριο
λίγων ωρών, το οποίο µάλιστα είναι και κοστοβόρο, εξισώνεται
µε ένα πανεπιστηµιακό πτυχίο µε φοίτηση τέσσερα και πέντε
χρόνια. 

Συνεπώς, αυτή η πρακτική εµποδίζει επί της ουσίας την απο-
κατάσταση του εργασιακού δικαιώµατος του προπονητή ποδο-
σφαίρου πτυχιούχων των ΤΕΦΑΑ. Αυτό είναι το ζήτηµά µας. Το
2013 το είχα φέρει ξανά το ζήτηµα µε επίκαιρη ερώτηση. Η απάν-
τηση ήταν η ίδια, δηλαδή «Θα το επιλύσουµε, θα το προσπαθή-
σουµε». Δεν έγινε τίποτα. Θα κάνω και αυτοκριτική. Και το 2015
που ανέλαβε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, το συζητήσαµε µε τον κ.
Βασιλειάδη και έγινε νοµοθετική πρωτοβουλία. Ποιος είναι ο
ρόλος του Υπουργείου; Ο ρόλος του είναι να δει αν εφαρµόζεται
η νοµοθεσία που διαµορφώνει και επεξεργάζεται. Δεν εφαρµό-
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στηκε η νοµοθεσία του 2016 και σήµερα έχουµε φθάσει στο ση-
µείο οι άνθρωποι πραγµατικά να είναι σε ένα διαρκές καθεστώς
εµπαιγµού.

Συνεπώς, µε το να µου απαντήσετε σε πέντε λεπτά για το
ποιες είναι οι προθέσεις σας αναφορικά µε την όλη αθλητική
δραστηριότητα και να µου πείτε στο τέλος ότι θα µου απαντή-
σετε στη δευτερολογία σας, νοµίζω ότι δεν απαντάτε επί της ου-
σίας στο θέµα αυτό.

Είναι απλό το θέµα, κύριε Αυγενάκη. Θα εφαρµόσετε τη νοµο-
θεσία του 2016 ή θα το αφήσετε και αυτό να µπει στις καλένδες
για την επόµενη κυβέρνηση και να δούµε αν θα λυθεί; Είναι απί-
στευτο να υπάρχουν απόφοιτοι σήµερα από ΤΕΦΑΑ, χιλιάδες άν-
θρωποι –νέοι άνθρωποι οι περισσότεροι σε ηλικία- οι οποίοι να
αναγκάζονται να παρακολουθήσουν σεµινάρια, τα οποία ουδεµία
σχέση έχουν µε το επιστηµονικό τους αντικείµενο.

Έχει πολύ µεγαλύτερη υπεραξία, κύριε Αυγενάκη, το πτυχίο
που παίρνουν οι απόφοιτοι από τα ΤΕΦΑΑ, από το να παρακο-
λουθήσουν ένα σεµινάριο από την Ελληνική Οµοσπονδία Ποδο-
σφαίρου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το οποίο, µάλιστα,

κρατάει και µία εβδοµάδα, εάν κρατάει. Και πολύ σωστά επιση-
µάνατε ότι δεν φταίει ο κ. Αυγενάκης, αλλά πρέπει να το διορ-
θώσει. Αυτό περιµένουµε από αυτόν.

Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε τρία λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Θα συµφωνήσω µαζί σας, κύριε συνάδελφε, ότι
δεν είναι ωραία τα πράγµατα στον αθλητισµό και έχετε δίκιο.
Όταν δεν κάνατε τίποτα τόσα χρόνια, όντως το «µπαλάκι» ήρθε
σε µας, για να κάνουµε πολλά. Και θα τα κάνουµε, µην ανησυ-
χείτε. Κυρίως, κρατήστε την ενέργειά σας και το πάθος σας, όταν
τις επόµενες εβδοµάδες θα έρθει εδώ νοµοσχέδιο –και ελπί-
ζουµε ότι θα έχουµε ολοκληρώσει και όλη τη διαδικασία που
οφείλουµε να κάνουµε και για τα θέµατα των προπονητών- και
εκεί θα δούµε πόσο θαρραλέος είστε εσείς και η παράταξή σας
να πείτε «µπράβο» σε κάτι σωστό που θα εφαρµοστεί άµεσα και
όχι µετά από µία ή δύο δεκαετίες, όπως είχατε κάνει εσείς.

Βεβαίως, καλά είναι όλα αυτά που λέτε, αλλά δεν µπορείτε να
αµφισβητήσετε, κύριε συνάδελφε, ότι για πρώτη φορά –και κρα-
τήστε το αυτό και ρωτήστε αν έχει συµβεί κατά το παρελθόν,
αφού και εσείς από επαρχία είστε και εκεί εκλέγεστε- όλα τα
ενεργά νόµιµα αθλητικά σωµατεία συνοµιλούν απευθείας µε την
πολιτική ηγεσία, έχουν λόγο, έχουν άποψη, αλλά έχουν και δι-
καίωµα στην ψήφο, δικαίωµα στην εκλογή των νέων διοικήσεων
των αθλητικών οµοσπονδιών. Μιλάµε για τα νόµιµα ενεργά αθλη-
τικά σωµατεία της χώρας µας. Μας πολεµήσατε και τότε µε το
µητρώο. Τι καταλάβατε; Βγήκατε εκτός πραγµατικότητας, διότι
αυτό υπηρετείτε.

Το θέµα των προπονητών είναι πράγµατι ένα πολύ σύνθετο ζή-
τηµα. Και είναι σύνθετο, διότι δεν έχει υπάρξει µέχρι τώρα πραγ-
µατική βούληση επίλυσης του προβλήµατος που έχει προκύψει.
Μάλιστα, η νοµοθετική αλλαγή που επικαλεστήκατε και που
έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ, µε το άρθρο 48 του ν.4373/2016, όχι µόνο δεν
έδωσε λύση, κύριε συνάδελφε, αλλά µάλλον δηµιούργησε πε-
ρισσότερη σύγχυση, όπως άλλωστε το είπατε και εσείς ο ίδιος,
δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Γιατί, αλήθεια; Είναι ψηφισµένο από το
2016. Πού ήσασταν τότε;

Το πρόβληµα συναντάται, κυρίως, στους προπονητές ποδο-
σφαίρου. Σωστά! Και αυτό γιατί ενώ δήθεν φαίνεται να προασπί-
ζει τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων των ΣΕΦΑΑ
-πρώην ΤΕΦΑΑ- µε την εν λόγω ειδικότητα, στην ουσία επιχειρεί
να παρακάµψει τελείως αδειοδοτήσεις προπονητών που δίνει η
ΕΠΟ, κατόπιν σχετικής οδηγίας σύµβασης που έχει µε την UEFA.
Η ΕΠΟ επικαλείται το αυτοδιοίκητο, εντός του οποίου, όπως υπο-
στηρίζει, εντάσσεται και το κοµµάτι της προπονητικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όπως έχω ανακοινώσει επίσηµα από το Βήµα της Βουλής,
προχωράµε στη δηµιουργία µητρώου προπονητών και έτσι, µε-
ταξύ άλλων, θα δώσουµε λύση και σ’ αυτό το ζήτηµα. Η βούλησή
µας είναι σαφής, να προβούµε σε µία σφαιρική, δίκαιη ρύθµιση

του ζητήµατος των προπονητών και των εκπαιδευτών. Αναζη-
τούµε συναινέσεις και µία κοινά αποδεκτή, αλλά δίκαιη λύση. Άλ-
λωστε, όταν όλοι κάνουµε από ένα βήµα πίσω, στο τέλος
κερδίζουµε όλοι µαζί. 

Είναι σαφές ότι κυρίαρχο ρόλο -κρατήστε το αυτό, σας ενδια-
φέρει- έχουν οι απόφοιτοι των ΣΕΦΑΑ ή πρώην ΤΕΦΑΑ. Και αυτό
που, επίσης, δεν πρέπει να αµφισβητούµε -και φαντάζοµαι ότι
δεν το αµφισβητεί κανείς σε αυτήν την Αίθουσα- είναι ότι έχοντας
τον πρώτο λόγο εκείνοι, υπάρχει και µία άλλη πραγµατικότητα,
την οποία, επίσης, δεν µπορούµε να αµφισβητήσουµε, µε τους
δεκάδες προπονητές που προέρχονται από τις άλλες δεξαµενές,
από τις άλλες πηγές που υπάρχουν και λειτουργούν χρόνια
τώρα.

Με τον πρόσφατο νόµο που ψηφίσαµε, τον ν.4726/2020, προ-
βλέψαµε τη σύσταση του µητρώου προπονητών ήδη από τον
Οκτώβριο. Αµέσως µετά την ψήφιση του νόµου 4726 ανοίξαµε
έναν κύκλο διαβούλευσης µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς
για το ζήτηµα αυτό. Συζητήσαµε και έως σήµερα έχουµε λάβει
υποµνήµατα επί του ζητήµατος από διαφορετικούς φορείς και
συνδέσµους προπονητών πανελλήνιας εµβέλειας, από τις αθλη-
τικές οµοσπονδίες και από τους κοσµήτορες των πέντε σχολών
ΣΕΦΑΑ της χώρας, µεταξύ αυτών και η Πανελλήνια Ένωση Πτυ-
χιούχων Φυσικής Αγωγής, µέρος της οποίας αποτελεί και η
Ένωση Πτυχιούχων Φυσικής Αγωγής του Νοµού Μαγνησίας που
επικαλείστε. Επίσης, έχουµε πραγµατοποιήσει τρεις τηλεδιασκέ-
ψεις. Η πρώτη έγινε µε όλους τους φορείς των προπονητών, οι
οποίοι ανταποκρίθηκαν αµέσως και τους ευχαριστούµε γι’ αυτό.
Η δεύτερη, που αφορούσε στο ποδόσφαιρο, ήταν µεταξύ του
Υπουργείου Αθλητισµού της ΕΠΟ, της Πανελλήνιας Ένωσης
Προπονητών Ποδοσφαίρου και της Πανελλήνιας Ένωσης Πτυχι-
ούχων Φυσικής Αγωγής. Αναζητούµε µία κατ’ αρχάς σύγκλιση.
Αυτή ήταν άλλωστε και η κατεύθυνση της FIFA και της UEFA,
όπως αποτυπώθηκε στην ολιστική µελέτη. Η τρίτη τηλεδιάσκεψη
ήταν µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα, κοσµήτορες και των πέντε
σχολών ΣΕΦΑΑ, στην οποία συζητήθηκε κυρίως το ποδόσφαιρο,
διότι εκεί συναντάται το µεγαλύτερο πρόβληµα. Θα ακολουθή-
σουν και άλλες συζητήσεις και διαβουλεύσεις πριν καταλήξουµε
σε συγκεκριµένη διάταξη η οποία θα εφαρµοστεί άµεσα.

Κυρίες και κύριοι, σύντοµα θα φέρουµε προς ψήφιση και συ-
ζήτηση νοµοθετική πρωτοβουλία, όπως ανέφερα λίγο πριν, που
θα ρυθµίζει ουσιαστικά ζητήµατα στα θέµατα των προπονητών
και ελπίζουµε -πρώτα ο θεός!- στο τέλος του µήνα αυτού να
έχουµε ολοκληρώσει όλη αυτή τη διαδικασία των διαβουλεύ-
σεων, για να συµπεριληφθεί στο νοµοσχέδιο που από Δευτέρα
βγαίνει σε διαβούλευση και αφορά σε ζητήµατα που ανέφερα
στην πρωτολογία µου.

Πέραν της αθλητικής µεταρρύθµισης, όµως, αναπτύσσουµε
και µία καµπάνια -και επιτρέψτε µου να ενηµερώσω την Ολοµέ-
λεια- για την προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων στον αθλητι-
σµό, το υγιές κοµµάτι του αθλητισµού που οι άνθρωποι του, οι
άνθρωποι της αθλητικής οικογένειας, αθλητές, προπονητές, πα-
ράγοντες, γίνονται πηγή έµπνευσης, αλλαγής, µεταρρύθµισης
θεσµών, ανασυγκρότησης συνειδήσεων και εκσυγχρονισµού
ολόκληρης της κοινωνίας. Μπορούν να διαµορφώσουν κουλ-
τούρα µη βίας, να ενισχύσουν τη συµµετοχικότητα και τη συµπε-
ρίληψη, να θωρακίσουν τη διαφορετικότητα µέσα, αλλά και έξω
από τους αθλητικούς χώρους. 

Η καµπάνια που οργανώνουµε καλύπτει όλο το φάσµα της πα-
θογένειας στον αθλητισµό σε σχέση µε τα ατοµικά δικαιώµατα,
τις ελευθερίες και τον σεβασµό της προσωπικότητας. Επίσης, θα
καλύψουµε θέµατα χρηστής διοίκησης µε έµφαση στη διαφά-
νεια, τη λογοδοσία και την ορθή διαχείριση. Στόχος της καµπά-
νιας, που θα ανακοινώσουµε τις επόµενες µέρες, είναι να
ευαισθητοποιήσει, να ενεργοποιήσει, να ενηµερώσει, να προστα-
τέψει, αλλά και να εκπαιδεύσει τους πολίτες και ιδίως στη νέα
γενιά για θέµατα κακοποίησης, αθλητικής βίας, ρατσισµού, δια-
κρίσεων και καταχρήσεων, αλλά φυσικά και να αναδείξει τα καλά,
τις πραγµατικές αξίες του αθλητισµού.

Κυρίες και κύριοι, ήρθε η ώρα να δώσουµε τέλος σε συµπερι-
φορές και πρακτικές στις οποίες είτε ατοµικά είτε συλλογικά δεί-
χναµε, έστω και σιωπηρά, ανοχή. Η ανθρώπινη αξία, τα ανθρώπινα
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δικαιώµατα είναι αξίες αδιαπραγµάτευτες Ο αθλητισµός µας αξίζει
το φωτεινότερο µέλλον, το καθαρότερο οξυγόνο, το καλύτερο πε-
ριβάλλον για την επόµενη γενιά αθλητών και αθλητριών. Και θα το
έχει µε την αθλητική µεταρρύθµιση που υλοποιούµε βήµα-βήµα.
Είναι κοινωνική απαίτηση, κύριοι συνάδελφοι, αλλά και προσφορά
στην κοινωνία µας. Και είµαι βέβαιος, επειδή ο αθλητισµός ενώνει,
ότι θα βρούµε πολλά κοινά σηµεία να περπατήσουµε µαζί. Αν όχι
σε όλη τη µεταρρύθµιση, έστω σε τµήµατα αυτής, µπορείτε και
εσείς να συµβάλετε, ψηφίζοντας και στηρίζοντας τις πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης.

Βλέπετε πως δεν τα καταφέρατε. Αν τα είχατε καταφέρει, σή-
µερα όντως θα ήταν ρόδινα. Δεν είναι, όµως, ρόδινα, όπως εί-
πατε. Άρα, αφήστε λίγο στην άκρη τον κοµµατισµό και τις
παρωπίδες, δείτε τι πραγµατικά µπορεί να ωφελήσει την ελλη-
νική κοινωνία και τον αθλητισµό και ελάτε να συνεργαστούµε, να
δουλέψουµε από κοινού για το καλό έστω αυτών των σηµείων
στα οποία πραγµατικά συµφωνείτε, άσχετα αν κοµµατικά δυσκο-
λεύεστε να πείτε ένα «µπράβο» ή ένα «επιτέλους κάτι γίνεται» ή
«έχετε το θάρρος και σπάτε αυγά και βάζετε τα πράγµατα στη
θέση τους». 

Εµείς, από τη δική µας µεριά, είµαστε στη διάθεσή σας να συ-
νεργαστούµε σε όσα σηµεία συµφωνούµε. Και συµφωνούµε σε
πάρα πολλά!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Αυγενάκη. Μακάρι να γίνουν όλα αυτά που λέτε.
Πάντα στον χρόνο εκµεταλλεύεστε την αγάπη µου για τον αθλη-
τισµό.

Καλή συνέχεια και στους δύο!
Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 362/29-1-

2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μεσ-
σηνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξη Χαρίτση
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εξαγ-
γελία χωρίς αντίκρισµα o εκσυγχρονισµός και η ανάπτυξη του
αεροδροµίου «Καπετάν Βασίλης Κωνσταντακόπουλος» της Κα-
λαµάτας».

Κύριε Χαρίτση, καληµέρα σας! Έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή
σας.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Καλή σας µέρα, κύριε Πρόεδρε! Ευχαρι-
στώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, το τελευταίο διάστηµα έχει αναπτυχθεί µια ευ-
ρύτατη δηµόσια συζήτηση σε σχέση µε το στρατιωτικό αεροδρό-
µιο της Καλαµάτας. Νοµίζω, όµως, ότι δεν πρέπει να χάνουµε
από τον νου µας και από την προοπτική µας το γεγονός ότι το
πολιτικό αεροδρόµιο, το αεροδρόµιο «Καπετάν Βασίλης Κων-
σταντακόπουλος» αποτελεί πλέον ουσιαστικά τη βασική πύλη ει-
σόδου για επισκέπτες και τουρίστες στην ευρύτερη περιοχή, θα
έλεγα, όχι µόνο της Καλαµάτας και της Μεσσηνίας, αλλά ολό-
κληρης της Πελοποννήσου.

Είναι χαρακτηριστικό -το έχω καταθέσει και µε τα επίσηµα
στοιχεία από τις υπηρεσίες και του Υπουργείου σας- ότι το αε-
ροδρόµιο αυτό είδε αύξηση των αφίξεων κατά 400% την τελευ-
ταία δεκαετία. Βεβαίως, όπως συνήθως συµβαίνει µε τις
υποδοµές στη χώρα µας, η αύξηση αυτή της κίνησης αποκάλυψε
και τα ελλείµµατα τα οποία υπάρχουν σε σχέση µε τις υφιστάµε-
νες υποδοµές και τα λειτουργικά δοµικά προβλήµατα του αερο-
δροµίου.

Είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα, µεταξύ άλλων, ότι οι επιβά-
τες -ειδικά τους µήνες τουριστικής αιχµής- παραµένουν σε εξω-
τερικούς χώρους µέχρι να έρθει η σειρά τους να κάνουν check-in
εξαιτίας της έλλειψης χωρητικότητας στην αίθουσα αναµονής
των επιβατών. Επιπλέον, η επέκταση του χώρου στάθµευσης των
αεροσκαφών, η ανάπτυξη βοηθητικών και άλλων ζωτικών υπο-
στηρικτικών εγκαταστάσεων και, βεβαίως, η επέκταση του κτη-
ρίου του αεροσταθµού αποτελούν βασικές προϋποθέσεις για την
εύρυθµη λειτουργία του αεροδροµίου και την περαιτέρω ανά-
πτυξή του τα επόµενα χρόνια.

Επισηµαίνω ακόµη την έλλειψη θέσης ελεγκτή εναέριας κυ-
κλοφορίας από την ΥΠΑ, θέση που τώρα καλύπτεται αποκλει-
στικά από στέλεχος της Πολεµικής Αεροπορίας, του γειτονικού
στρατιωτικού αεροδροµίου -νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί

µου ότι αυτό δεν συνιστά µια ενδεδειγµένη λύση- ενώ το περι-
βόητο master plan που εκπονήθηκε από την Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας το µακρινό 2002, συνεχίζει να παραµένει αγκιστρω-
µένο σε δαιδαλώδεις γραφειοκρατικές διαδικασίες.

Σε ερώτηση που σας είχα καταθέσει για το ίδιο θέµα τον Ιούλιο
του 2020, είχατε απαντήσει µέσω της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας ότι αναµένεται να εκδοθεί η σχετική απόφαση καθορι-
σµού προσωρινής τιµής µονάδας αποζηµίωσης δικαιούχων
απαλλοτρίωσης. Έχουν περάσει από τότε επτά µήνες. Δεν έχει
ξεκινήσει κάποιο έργο υποδοµής, εκτός από την τυπική ειδική αί-
τηση, που στάλθηκε από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα εξής: Πώς αυτό το
µικρό επαρχιακό αεροδρόµιο, το οποίο τα τελευταία χρόνια κα-
τάφερε να αναδειχθεί σε έναν σηµαντικό, σε έναν µείζονα -θα
έλεγα- περιφερειακό πυλώνα για την τουριστική και όχι µόνο
ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής, θα µπορέσει το επόµενο διά-
στηµα να παίξει τον ρόλο που του αναλογεί; Ποιο είναι το σχέδιο
και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα από τη µεριά του Υπουργείου
σας, έτσι ώστε να υπάρξει µια πλήρης αναβάθµιση των υφιστά-
µενων υποδοµών και µια ανάπτυξη ενός πολύ σηµαντικού περι-
φερειακού αεροδροµίου για τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Χαρίτση.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-

σταντίνος Καραµανλής.
Κύριε Καραµανλή, καληµέρα σας! Έχετε τρία λεπτά στη διά-

θεσή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Χαρίτση, κατ’ αρχάς, θα συµφωνήσω

µαζί σας ότι η ευρύτερη περιοχή της Μεσσηνίας και της Καλα-
µάτας έχει πραγµατικά τα τελευταία χρόνια, τα χρόνια της κρί-
σης, δείξει µια προοπτική για θέµατα τουρισµού. Αυτό έχει γίνει,
διότι υπήρξε εκεί ένας άνθρωπος ο οποίος αποφάσισε να επεν-
δύσει στην περιοχή του -και αναφέροµαι στον κ. Κωνσταντακό-
πουλο- και να κάνει µια τεράστια επένδυση στον τόπο στον οποίο
γεννήθηκε.

Υποχρέωση της πολιτείας είναι να βοηθήσουµε στο πλαίσιο
αυτής της επένδυσης, η οποία έχει πραγµατικά αλλάξει όλη την
ευρύτερη περιοχή της Μεσσηνίας. Θα πρέπει, λοιπόν, εµείς, ως
πολιτεία, να είµαστε δίπλα και να τρέξουµε όλα τα έργα υποδο-
µής που πρέπει να γίνουν. Ένα από αυτά, βέβαια, είναι και το αε-
ροδρόµιο της Καλαµάτας.

Πάµε, λοιπόν, µε τη σειρά να δούµε πού βρισκόµαστε. Πρώτον,
στις 13 Δεκεµβρίου 2019 εκδώσαµε απόφαση για κήρυξη της
απαλλοτρίωσης, µε σκοπό την επέκταση των χώρων στάθµευσης
αεροσκαφών, την επέκταση του κτηρίου του αεροσταθµού, καθώς
και τη µετακίνηση του πάρκου καυσίµων. Η απαλλοτρίωση αυτή -
ενάριθµος υπάρχει ΣΑΕΠ του 2018- έχει έναν προϋπολογισµό
γύρω στις 500 χιλιάδες ευρώ και έχει προσδιοριστεί, όπως σας
είπα, ενάριθµος στο ΠΔΕ. Τι κάναµε εµείς; Εµείς κάναµε κάτι το
οποίο δεν είχε γίνει στο παρελθόν για το συγκεκριµένο έργο υπο-
δοµής. Υπαγάγαµε την εν λόγω απαλλοτρίωση στις διατάξεις του
άρθρου 7Α. Τι είναι η διάταξη του άρθρου 7Α; Λέει µε λίγα λόγια,
για να το καταλάβουµε όλοι µας και όσοι µας παρακολουθούν, ότι
σε µεγάλα έργα εθνικής σηµασίας αυτές οι απαλλοτριώσεις περ-
νάνε µε αποφάσεις του Υπουργικού Συµβουλίου, για να αποφεύ-
γουµε και να κερδίζουµε χρόνο, γιατί όπως όλοι γνωρίζουµε οι
απαλλοτριώσεις στην Ελλάδα σε τέτοια έργα υποδοµής συνήθως
µπλέκουν σε δαιδαλώδεις διαδικασίες. 

Τρίτον, κατ’ εφαρµογή του 7Α, προσφύγαµε στο αρµόδιο δι-
καστήριο –αυτή είναι η διαδικασία- προκειµένου να επιτρέψει την
άµεση παράδοση, καθώς και να προσδιορίσει την καταβολή της
αποζηµίωσης. 

Τέταρτον, µε απόφασή µας τον Μάιο του 2020, εγκρίναµε τη
διόρθωση του κτηµατολογικού διαγράµµατος και του κτηµατο-
λογικού πίνακα, στις 16 Ιουνίου του 2020 προχωρήσαµε στην
προβλεπόµενη µεταγραφή της απαλλοτρίωσης και σας ενηµε-
ρώνω ότι η δικάσιµος είχε οριστεί για τις 7 Δεκεµβρίου του 2020,
που όµως λόγω COVID, λόγω της πανδηµίας, αναβλήθηκε και
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επαναπροσδιορίστηκε για την 1η Μαρτίου, δηλαδή σε τρεις εβδο-
µάδες από σήµερα. Γίνεται, εποµένως, αντιληπτό ότι από τη δική
µας πλευρά έχουν γίνει αυτά που έπρεπε να γίνουν, µε ταχύτατο
ρυθµό, όλες οι προβλεπόµενες ενέργειες παρά την πανδηµία. 

Επιλέξαµε µάλιστα, κύριε Χαρίτση, τη διαδικασία του 7Α για
να κάνουµε άλλη µια δέσµευσή µας πράξη σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα και µάλιστα αυτό δεν έχει γίνει, για να ενηµερώσω το
Σώµα, µόνο για το αεροδρόµιο της Καλαµάτας, αλλά και για
άλλα σηµαντικά έργα. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και ποιος είναι ο προϋπολο-
γισµός των έργων που θα γίνουν, αφού ολοκληρωθούν οι απαλ-
λοτριώσεις. Όπως καλά γνωρίζετε, η κατασκευή θα ξεκινήσει
αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία της απαλλοτρίωσης και θα
µπούµε σε µια διαγωνιστική διαδικασία. Κι αυτό είναι ένα θέµα
το οποίο εµείς είµαστε διατεθειµένοι να το συζητήσουµε. Σας θυ-
µίζω, κύριε Χαρίτση, ότι το θέµα της παραχώρησης ή µη ή της
όποιας άλλης εξέλιξης του αεροδροµίου ανήκει στο υπερταµείο.
Διότι τα περιφερειακά αεροδρόµια η δική σας κυβέρνηση είχε
προνοήσει και είχαν µπει στο υπερταµείο. Τότε εµείς είχαµε αρ-
κετές αντιρρήσεις, αλλά αυτά δεν είναι του παρόντος. Θέλω να
διαβεβαιώσω, και εσάς και τους πολίτες της Μεσσηνίας, ότι το
αεροδρόµιο της Καλαµάτας είναι στις άµεσες προτεραιότητες
του Υπουργείου Υποδοµών και τα έργα αναβάθµισής του, τα
οποία θα σας περιγράψω και αργότερα ένα-ένα, είναι έργα τα
οποία θα προχωρήσουν τάχιστα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Χαρίτση, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ για την απάντησή σας. Προφανώς

δεν υπάρχει αντίρρηση µε τη διαδικασία του 7Α, ίσα-ίσα, νοµίζω
ότι είναι σηµαντικό να προχωράει µε διαδικασία επιτάχυνσης ένα
τέτοιο έργο. Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι οι απαλλοτριώσεις
είναι µια χρονοβόρα διαδικασία για το ελληνικό δηµόσιο εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Χαίροµαι που αναγνωρίζετε –το είπατε ου-
σιαστικά- ότι το 2018 καταφέραµε να αποκτήσει επιτέλους αυτό
το έργο έναν ενάριθµο από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, δηλαδή να ενταχθεί και άρα να µπορούν να προχωρήσουν
οι σχετικές διαδικασίες. 

Όµως, αυτό το οποίο θέλω να σας επισηµάνω είναι πως πραγ-
µατικά θεωρώ ότι δεν έχουµε άλλο καιρό για χάσιµο. Κατανοώ
και τις καθυστερήσεις που µπορεί να υπήρξαν λόγω της πανδη-
µίας του κορωνοϊού και στις δικαστικές αποφάσεις. Αυτό εκφεύ-
γει, αν θέλετε, και των δικών σας δυνατοτήτων ως Υπουργείου.
Όµως, νοµίζω ότι πρέπει από εδώ και πέρα να προχωρήσουµε
πάρα πολύ γρήγορα και πρέπει το Υπουργείο να θέσει πολύ
σαφή χρονοδιαγράµµατα για το πώς προχωράνε τα έργα τα
οποία συζητήσαµε. 

Επίσης, να σας υπενθυµίσω ότι σε δήλωσή του ο ίδιος Πρω-
θυπουργός, κατά την επίσκεψή του στην πόλη της Καλαµάτας
τον Οκτώβριο του 2019, είχε µιλήσει για το συγκεκριµένο αερο-
δρόµιο, αναφέροντας ότι πρόκειται για το ταχύτερα αναπτυσσό-
µενο περιφερειακό αεροδρόµιο της χώρας και ουσιαστικά είχε
πει ότι θα υπάρξουν διαδικασίες αναβάθµισης του αεροδροµίου
αυτού, χωρίς να περιµένει το αεροδρόµιο αυτό τις όποιες διαδι-
κασίες ακολουθηθούν και για τα υπόλοιπα είκοσι δύο περιφερει-
ακά αεροδρόµια. Οκτώβριος του 2019.

Βρισκόµαστε στον Φεβρουάριο του 2021, νοµίζω ότι πλέον
πρέπει να έχουν ωριµάσει τα πράγµατα και η δουλειά από τη
µεριά του Υπουργείου, έτσι ώστε να έχουµε ένα σαφές χρονο-
διάγραµµα και ένα σχέδιο, το οποίο θα καθορίζει τις διαδικασίες
από εδώ και µπρος, δεν θέλω να µείνω στο παρελθόν, για το πώς
θα µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε αυτό το µοµέντουµ, αν θέλετε,
που έχει δηµιουργηθεί για το συγκεκριµένο αεροδρόµιο τα τε-
λευταία χρόνια, που όπως είπατε και εσείς είναι ταχέως αναπτυσ-
σόµενο. Μην χάσουµε άλλο χρόνο.

Αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα να κάνω και ένα τελευταίο σχό-
λιο, επειδή µιλήσατε για τη δεκαετή κρίση. Παρ’ όλα αυτά η πε-
ριοχή κατάφερε να αναπτυχθεί, ειδικά τουριστικά, µε τις πολύ
σηµαντικές επενδύσεις που έγιναν στην περιοχή µας και από την

µεριά του «COSTA NAVARINO» και από άλλες επενδύσεις που
έγιναν το τελευταίο διάστηµα στη συγκεκριµένη περιοχή. Μην
ξεχνάµε, όµως, ότι και πάλι βρισκόµαστε σε κρίση, µε την παν-
δηµία του κορωνοϊού. Όταν εξέλθουµε από αυτήν την κρίση, ο
ανταγωνισµός -και διεθνώς- θα είναι πάρα πολύ ισχυρός για να
µπορέσουν όλες οι χώρες -και ειδικά οι χώρες οι οποίες είναι αν-
ταγωνιστικές προς την Ελλάδα ως προς το τουριστικό προϊόν-,
να ανακτήσουν τα χαµένα µερίδια αγοράς. Άρα, είναι πολύ ση-
µαντικό εµείς να έχουµε επενδύσει εγκαίρως στις βασικές υπο-
δοµές, έτσι ώστε να µπορέσουµε να αντέξουµε σ’ αυτόν τον
ανταγωνισµό. Επαναλαµβάνω, δεν µπορούµε «να τρώµε από τα
έτοιµα», δεν µπορούµε να θεωρούµε δεδοµένα αυτά τα οποία
πετύχαµε στον τουρισµό τα προηγούµενα χρόνια. Χρειάζεται
αυτές οι επενδύσεις να προχωρήσουν γρήγορα, πρέπει να είµα-
στε έτοιµοι και θωρακισµένοι απέναντι στις νέες συνθήκες, στη
νέα πραγµατικότητα που θα διαµορφώσει η πανδηµία του κορω-
νοϊού και η οποία θα µας ακολουθεί για πολλά χρόνια.

Γι’ αυτό, λοιπόν, επιµένουµε -και πιστέψτε µε, την τοπική κοι-
νωνία την απασχολεί πάρα πολύ όλο αυτό το διάστηµα- ότι πρέ-
πει να προχωρήσουν πάρα πολύ γρήγορα τα έργα στο
αεροδρόµιο της Καλαµάτας «Καπετάν Βασίλης Κωνσταντακό-
πουλος». 

Και βεβαίως, επειδή αναφερθήκατε στα έργα υποδοµής συνο-
λικά για την περιοχή, θα πρέπει να σας πω -και το γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά, δεν χρειάζεται να σας το πω εγώ- ότι µαζί µε
αυτό το έργο συνδέεται και το µεγάλο οδικό έργο της περιοχής,
ο οδικός άξονας Καλαµάτα – Ριζόµυλος – Πύλος - Μεθώνη, για
τον οποίο επίσης περιµένουµε να δούµε πώς προχωράει ο προ-
γραµµατισµός από το Υπουργείο σας, για να υλοποιηθεί επιτέ-
λους αυτό το πολύπαθο έργο. 

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι η επόµενη επί-
καιρη ερώτηση την οποία θα σας καταθέσω σε λίγο διάστηµα,
θα είναι ακριβώς γι’ αυτά τα δύο κοµβικά έργα, τα οποία θα δώ-
σουν µια πολύ µεγάλη αναπτυξιακή ώθηση στην περιοχή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χαρίτση, να απαντήσω λίγο στο ζήτηµα του αν υπάρχει

καθυστέρηση ή όχι. Κατά την άποψή µας -και θα σας δώσω τα
στοιχεία- δεν υπάρχει η παραµικρή καθυστέρηση, διότι η δικάσι-
µος ήταν στις 7 Δεκεµβρίου του 2020. Σήµερα έχουµε Φεβρουά-
ριο. Εποµένως, η δικάσιµος έγινε σε τρεις εβδοµάδες. Κατα-
φέραµε να επιταχύνουµε αυτές τις διαδικασίες ακριβώς γιατί η
Κυβέρνηση πήρε την απόφαση για το συγκεκριµένο έργο υπο-
δοµής να περάσει µε τη διαδικασία 7Α από το Υπουργικό Συµ-
βούλιο τις απαλλοτριώσεις, πράγµα το οποίο θα µου επιτρέψετε
να πω ότι δεν είχε κάνει η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Πάµε να δούµε τι θα κάνουµε όµως, γιατί αυτή η αντιπαρά-
θεση δεν νοµίζω ότι έχει νόηµα. Αυτό νοµίζω που έχει νόηµα είναι
να δούµε τι θα κάνουµε στο αεροδρόµιο της Καλαµάτας. Στο αε-
ροδρόµιο της Καλαµάτας, λοιπόν, όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
κύριε Χαρίτση, µια που εκλέγεσθε και είστε δραστήριος στην ευ-
ρύτερη περιοχή, µιλάµε για επέκταση και αναδιαρρύθµιση του
κτηρίου του αεροσταθµού κατά δυόµισι χιλιάδες τετραγωνικά
µέτρα, µε δυνατότητα επέκτασης άλλων δυόµιση χιλιάδων τε-
τραγωνικών µέτρων, αναβάθµιση και συντήρηση του υπάρχοντος
κτηρίου του αεροσταθµού -η τεχνική µελέτη του έργου έχει ήδη
εκπονηθεί και εγκριθεί από την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας-
, επέκταση του δαπέδου στάθµευσης αεροσκαφών κατά τριάντα
δύο χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα, αναβάθµιση του διαδρόµου και
τροχοδρόµου, εκσυγχρονισµός του ηλεκτρονικού δικτύου και δι-
κτύου φωτεινής σήµανσης και κατόπιν του πύργου ελέγχου.

Ο προϋπολογισµός εκτιµάται να είναι, σύµφωνα µε τις µελέτες
της ΥΠΑ, από τα 60 στα 80 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, µιλάµε για
ένα πολύ µεγάλο έργο αναβάθµισης και θεωρώ ότι αυτό το έργο
πραγµατικά θα δώσει µια µεγάλη πνοή.

Τώρα προχωράµε στο ζήτηµα που έχετε θέσει στο δεύτερο
ερώτηµά σας και το οποίο είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα.
Όπως γνωρίζετε το αεροδρόµιο της Καλαµάτας ανήκει στην Πο-
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λεµική Αεροπορία, απέναντι βρίσκεται η 120 Πτέρυγα Εκπαίδευ-
σης Αέρος και µάλιστα το αεροδρόµιο της Καλαµάτας αναβαθ-
µίζεται ως στρατιωτικό αεροδρόµιο, διότι παίρνει στην εποπτεία
του και άλλες περιοχές.

Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι επί του παρόντος οι υπη-
ρεσίες ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας παρέχονται αποκλειστικά
από την Πολεµική Αεροπορία. Το γνωρίζετε αυτό το δεδοµένο,
ότι το αεροδρόµιο εξακολουθεί να χαρακτηρίζεται στο εγχειρίδιο
αεροναυτικών πληροφοριών ως στρατιωτικό.

Ερώτηµα: Δηµιουργεί πρόβληµα αυτό στην Πολιτική Αεροπο-
ρία; Κατά την άποψή µας όχι και θα σας πω γιατί. Γιατί και το αε-
ροδρόµιο των Χανίων, το οποίο ανήκει στη «FRAPORT» όλος ο
πύργος ελέγχου και όλη διαδικασία προσγείωσης και απογεί-
ωσης γίνεται από στρατιωτικούς. Τώρα εάν και εφόσον δηµιουρ-
γηθεί ανάγκη να ενισχυθεί ο πύργος ελέγχου και µε άλλους
ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας εδώ είµαστε να το δούµε. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε να πω δυο λόγια για το τµήµα Κα-
λαµάτα – Ριζόµυλος. Νοµίζω και αυτό είναι ένα έργο το οποίο
είχε ξεκινήσει µε τη διαδικασία του ΣΔΙΤ το 2018. Ξέρετε πολύ
καλά ότι ήταν ένα έργο που είχε δηµιουργήσει πολλές πολιτικές
αντιπαλότητες και αντιπαραθέσεις µεταξύ πολλών τοπικών στε-
λεχών, δηµάρχων. Νοµίζω ότι πλέον έχουµε όλοι καταλήξει να
µην αλλάξουµε καµµία χάραξη, προχωράει το έργο έτσι όπως
είχε σχεδιαστεί. 

Αυτό το οποίο, όµως, κάνουµε εµείς -και θα τα πούµε, κύριε
Χαρίση και µε πολύ µεγάλη χαρά να δεχθώ την ερώτηση σας και
να την απαντήσω για το τι έχουµε κάνει µέχρι στιγµής- είναι ότι
ωριµάζουµε µελέτες που δεν ήταν ώριµες, διότι υπήρξε µια µικρή
καθυστέρηση θα έλεγα από το ’18 και µετά στην ωρίµανση των
µελετών. Τα έργα ΣΔΙΤ είναι έργα τα οποία µπορείς να τα ξεκι-
νήσεις χωρίς πλήρη µελετητική ωριµότητα, αλλά χρειάζεται να
υπάρχουν κάποιες προµελέτες για να ξεκινήσεις.

Επίσης, να σας πω ότι βλέπουµε και το θέµα της περιµετρικής
της Πύλου, διότι δεν ήταν µέσα στο ΣΔΙΤ και προσπαθούµε µε
µια διαδικασία προαίρεσης να βρούµε λύση και σ’ αυτό το πρό-
βληµα, το οποίο απασχολεί την τοπική κοινωνία. Είναι κάτι στο
οποίο θα σκύψουµε πάνω και θα το δούµε µε µεγάλη προσοχή,
γιατί καταλαβαίνουµε ότι το έργο αυτό, δηλαδή ο οδικός άξονας
που στην ουσία θα δώσει µια άλλη προοπτική στην περιοχή σε
συνδυασµό µε το αεροδρόµιο δίνουν πραγµατικά τεράστιες προ-
οπτικές στην ευρύτερη περιοχή. 

Όπως ξέρετε, εµείς ανήκουµε σε µια παράταξη που είµαστε
υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων. Χαίροµαι που ο κ. Χαρίτσης είναι
από τα στελέχη που νοµίζω και αυτός κρυφά - κρυφά είναι υπέρ
των ιδιωτικοποιήσεων, των λελογισµένων θα έλεγα. Εµείς είµα-
στε διατεθειµένοι να συζητήσουµε και την αξιοποίηση του αερο-
δροµίου.

Εδώ να σας πω ότι τα αεροδρόµια αυτά ανήκουν στο υπερτα-
µείο. Λυπάµαι να πω ότι το υπερταµείο έπεσε κάτω από τον πήχη
για τα ζητήµατα των είκοσι τριών αεροδροµίων, αλλά νοµίζω ότι
και εσείς, κύριε Χαρίτση, θα συµφωνήσετε ότι αν και εφόσον
υπάρξει µια πρόταση για περαιτέρω αξιοποίηση του αεροδρο-
µίου εδώ στη Βουλή να τη συζητήσουµε και µε ανοιχτό µυαλό να
δούµε τι µπορούµε να κάνουµε για το καλό της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 370/1-2-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εφαρµογή ανα-
λογικών διοδίων στην Ιόνια Οδό και µείωση του διοδίου τέλους
στη γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης» (Ρίου-Αντιρρίου)».

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε το

σκεπτικό της συνέχειας του κράτους, αλλά και το σκεπτικό της
συνέχειας των κυβερνήσεων έχουν περάσει τρία ολόκληρα χρό-
νια από τότε που προσωπικά έφερα στη Βουλή για να συζητηθεί
το θέµα των αναλογικών διοδίων και της µείωσης του κόστους
διέλευσης της γέφυρας «Χαρίλαος Τρικούπης» και ακόµη δεν
υπάρχει καµµία εξέλιξη.

Το 2018, κύριε Υπουργέ, διενεργήθηκε ο διεθνής διαγωνισµός
για την ανάθεση της σύµβασης. Στόχος να µπει η αναλογική χρέ-
ωση και η δορυφορική τεχνολογία, µε οπτική αναγνώριση σε
όλους τους αυτοκινητόδροµους της χώρας. Το 2019 αλλάζει η
κυβέρνηση και περιµέναµε πρωτοβουλίες από τη νέα κυβέρνηση.
Ωστόσο, δύο χρόνια µετά και µετά από σχετική απόφαση του
Σ.τ.Ε., ο διαγωνισµός µαταιώθηκε.

Με δηλώσεις σας τότε, να σας θυµίσω, είχατε προαναγγείλει
την προκήρυξη νέου διαγωνισµού. Σήµερα, από την 1η Ιανουα-
ρίου του 2011 εφαρµόζεται η αναλογική χρέωση στην Ολυµπία
Οδό, όχι όµως και στην Ιόνια Οδό, όχι και στους άλλους αυτοκι-
νητοδρόµους που, θα έλεγα, έδωσαν µια νέα πνοή τόσο στη δυ-
τική Ελλάδα, αλλά και ένα ασφαλές οδικό δίκτυο για όλη την
Ελλάδα, είτε είναι η ΠΑΘΕ, η Εγνατία, η Ολυµπία Οδός κ.λπ..

Για την Ιόνια Οδό θέλω να πω ότι είναι ο αυτοκινητόδροµος
που ενώνει τη δυτική Ελλάδα, την Ολυµπία µε την Εγνατία µε ένα
ασφαλές οδικό δίκτυο. Και, όµως, το Υπουργείο δεν έχει δώσει
ακόµα λύση στο πάγιο αίτηµα της κοινωνίας, αλλά και των Ελλή-
νων φορολογουµένων για τις χρεώσεις ανάλογα µε τη χιλιοµε-
τρική απόσταση, για εξορθολογισµό της χρέωσης των διοδίων,
δηλαδή να πληρώνει ο φορολογούµενος τα χρήµατα σύµφωνα
µε τα χιλιόµετρα που διανύει, σύµφωνα µε τα χιλιόµετρα οδο-
στρώµατος. 

Δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση για το εάν και πότε θα εφαρ-
µοστεί εν τέλει, ούτε ενηµέρωση για το αν υπάρχει ή δεν υπάρχει
άλλος σχεδιασµός για έναν νέο διαγωνισµό που θα αφορά επί-
σης στο σύνολο των αυτοκινητοδρόµων της χώρας. 

Επίσης, δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση σχετικά µε τις ενέρ-
γειες του Υπουργείου -αν υπάρχουν- για τη µείωση του κόστους
διέλευσης της γέφυρας «Χαρίλαος Τρικούπης», που κατασκευά-
στηκε για να ενώσει τη δυτική Ελλάδα και να αποτελέσει µοχλό
ανάπτυξης και όχι φυσικά εµπόδιο λόγω των ακριβών διοδίων
της. 

Έχω απευθύνει, κύριε Υπουργέ, επάλληλες επίκαιρες ερωτή-
σεις ήδη από την προηγούµενη κοινοβουλευτική µου θητεία,
όπως ανέφερα. Άλλωστε, ο κ. Σπίρτζης, ο προκάτοχός σας, είχε
απαντήσει τότε ότι απαιτείται διακριτή επαναδιαπραγµάτευση
των όρων και της σύµβασης παραχώρησης, αναφορικά δηλαδή
µε την τιµολογιακή πολιτική της γέφυρας. Απάντηση ωστόσο
µέχρι σήµερα δεν έχουµε πάρει. Απλά ο Υπουργός είχε πει ότι
θα επιληφθεί η κυβέρνηση. Έκτοτε τίποτα. 

Έκτοτε το θέµα φαίνεται να έχει παγώσει από το Υπουργείο.
Μάλιστα θα έλεγα ότι η υψηλή οριζόντια χρέωση στα διόδια της
γέφυρας αποτελεί ένα τεράστιο πρόβληµα και για τους Έλληνες
φορολογούµενους και για κάποιες τοπικές κοινωνίες. Και εδώ
οφείλει το Υπουργείο να δώσει λύση, ώστε η γέφυρα να µην είναι
αποτρεπτική. 

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ τα εξής. Θα εφαρ-
µόσετε το σύστηµα αναλογικών διοδίων στην Ιόνια Οδό; Και αν
ναι, µε ποιο τρόπο και µε ποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα; 

Δεύτερον, έχετε προβεί σε ενέργειες για την επαναδιαπραγ-
µάτευση των όρων της σύµβασης της γέφυρας «Χαρίλαος Τρι-
κούπης», προκειµένου να υπάρξει µείωση του κόστους διοδίων
προς όφελος των Ελλήνων πολιτών και των Ελλήνων φορολο-
γουµένων; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κωνσταντόπουλε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-

σταντίνος Καραµανλής.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, να ξεκινήσουµε κατ’ αρχάς µε µία παρα-

δοχή. Αν µια κυβέρνηση έπραξε κάτι γι’ αυτό που εγώ ονοµάζω
εξορθολογισµό των διοδίων και τη διόρθωση των όποιων αδι-
κιών, θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτή είναι η σηµερινή Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και εξηγούµαι.

Εµείς είµαστε αφ’ ενός αυτοί που κάναµε πράξη τη διαλειτουρ-
γικότητα των διοδίων, δηλαδή µε έναν ποµποδέκτη να µπορούµε
να πηγαίνουµε και στους πέντε αυτοκινητόδροµους, δίνοντας
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λύση σε ένα φαινοµενικά µικρό πρόβληµα, αλλά ουσιαστικά ση-
µαντικό, το οποίο αγγίζει θα έλεγα την καθηµερινότητα όλων των
πολιτών και των χρηστών αυτών των οδικών δικτύων. Και έτσι,
από τις 4 Νοεµβρίου του 2020 οι οδηγοί µπορούν πλέον µε έναν
ποµποδέκτη να διέρχονται από όλα τα διόδια. 

Και αφ’ ετέρου ένα µήνα µετά, προχωρήσαµε στο επόµενο
βήµα. Ποιο ήταν το επόµενο βήµα; Αυτό της χιλιοµετρικής χρέ-
ωσης, βάσει του οποίου οι οδηγοί θα χρεώνονται µόνο για το
τµήµα του δρόµου που διανύουν, όπως γίνεται σε όλο τον πολι-
τισµένο κόσµο. Δεσµευτήκαµε, λοιπόν, για τη χρέωση των διο-
δίων, ώστε να διορθωθεί ένα ζήτηµα το οποίο θέτουν οι πολίτες
εδώ και πολύ καιρό. 

Και έτσι ξεκινήσαµε την υλοποίηση του νέου υβριδικού συστή-
µατος στην Ολυµπία Οδό. Γιατί ξεκινήσαµε, κύριε συνάδελφε,
από την Ολυµπία Οδό; Διότι αυτό προβλεπόταν στο reset, στην
επανεκκίνηση δηλαδή της σύµβασης παραχώρησης της Ολυµ-
πίας Οδού, που έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά -Βενιζέλου το 2013.
Τότε είχε προβλεφθεί η λειτουργία της αναλογικής χρέωσης των
διοδίων για την Ολυµπία Οδό.

Αναφορικά µε τους υπόλοιπους αυτοκινητόδροµους, όπως
καλά γνωρίζετε, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προκήρυξε το 2017
έναν διεθνή διαγωνισµό για τα ηλεκτρονικά διόδια, έναν διαγω-
νισµό, θα έλεγα, «γονατογράφηµα», µε τεράστιο κόστος, µ’ έναν
προϋπολογισµό ο οποίος ήταν πραγµατικά εξωπραγµατικός.

Όπως σωστά λέτε και στην ερώτησή σας, η επιτροπή αναστο-
λών του Σ.τ.Ε. µε την απόφαση 276/2019 ακύρωσε αυτόν τον δια-
γωνισµό, ο οποίος, όπως σας είπα, ήταν για ένα σύστηµα το
οποίο, µάλιστα, δεν είχε δοκιµαστεί σχεδόν πουθενά στην Ευ-
ρώπη. 

Πάµε τώρα να πούµε τι κάνουµε εµείς. Εµείς προχωράµε και
σε πολύ λίγο καιρό θα είναι έτοιµος αυτός ο διαγωνισµός των
ηλεκτρονικών διοδίων.

Προσέξτε, όµως. Για να γίνει αυτός ο διαγωνισµός πρέπει
όντως να έρθουµε σε συνεννόηση µε τις τράπεζες και µε τους
παραχωρησιούχους, για να µπορέσουµε να κάνουµε πράξη αυτή
τη δέσµευση. Και αυτό θα γίνει µε µια διαπραγµάτευση.

Τώρα έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας για τη
γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης». Επιτρέψτε µου να σας πω ότι το
θεσµικό πλαίσιο αυτού του έργου, οι συµβάσεις παραχώρησης,
έγιναν από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 1996. 

Τι λέει η σύµβαση, λοιπόν, που υπέγραψε τότε η κυβέρνηση
µε τη «VINCI», που είναι ο παραχωρησιούχος; Λέει ότι το ελλη-
νικό δηµόσιο παραχωρεί και το δικαίωµα επιβολής και είσπραξης
διοδίων, τελών, αλλά ότι συµφωνήθηκε και το χρηµατοοικονο-
µικό µοντέλο. 

Άρα, εµείς ως ελληνικό δηµόσιο το 1996 πήγαµε στον ιδιώτη
και του είπαµε ότι «εσύ έχεις το δικαίωµα να βάζεις το τίµηµα
που θέλεις». Το ίδιο έγινε άλλωστε σε µια άλλη σύµβαση παρα-
χώρησης, αυτή της Αττικής Οδού. 

Θα θυµίσω εδώ στο Σώµα, κύριε Πρόεδρε, και στους αγαπη-
τούς συναδέλφους ότι στην Αττική Οδό, που ήταν έτοιµοι να κά-
νουν αυξήσεις των διοδίων τον πρώτο µήνα που ήµασταν
Κυβέρνηση, εµείς ως Κυβέρνηση, ενώ δεν είχαµε κανέναν τρόπο
αντίδρασης, είπαµε ότι κάτι τέτοιο δεν µπορούµε να το δεχθούµε
και ο παραχωρησιούχος έκανε πίσω και δεν έκανε αύξηση των
διοδίων, ενώ ήτανε συµβατικό του δικαίωµα. Δηλαδή, χωρίς την
έγκριση του δηµοσίου θα µπορούσε να πάει και να κάνει αύξηση
των διοδίων στην Αττική Οδό. Και θεωρητικά µπορεί και τώρα να
το κάνει. 

Αυτές τις συµβάσεις, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν τις έκανε
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ. Παρ’ όλα αυτά, εγώ καταλαβαίνω ότι έχουν περάσει
πολλά χρόνια και πρέπει να δούµε κατά πόσο η αναλογική χρέ-
ωση πρέπει να γίνει πράξη. Και θα γίνει πράξη µε τον διαγωνισµό
που κάνουµε. 

Επίσης, να σας πω ότι και µε τον Ε65, το βόρειο κοµµάτι που
γίνεται, υπάρχει ένας ανταγωνιστικός δρόµος πλέον σε σχέση
µε τη γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης». Άρα, αρκετοί χρήστες του
δρόµου αυτού, είτε από το Μέτσοβο είτε από τα Γιάννενα, έχουν
τη δυνατότητα να χρησιµοποιήσουν και µια άλλη εναλλακτική
οδό, η οποία ίσως είναι και πιο φτηνή, πιο σύντοµη και περιβαλ-

λοντολογικά καλύτερη.
Στη δευτερολογία µου πολύ ευχαρίστως να απαντήσω και σε

όποιο άλλο ερώτηµα µπορεί να έχετε.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Καραµανλή. 
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι

πράγµατι θετική η εξέλιξη ως προς τη διαλειτουργικότητα που
αναφέρετε, µε ένα e-pass αντί για πέντε. 

Σε ό,τι αφορά στη γέφυρα, µια και είπαµε ότι υπάρχει συνέχεια
του κράτους, πράγµατι τα µεγάλα έργα επί ΠΑΣΟΚ έγιναν και
αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς, ακόµα και όταν κάποιοι µιλούσαν
για µακέτες. Πράγµατι, η γέφυρα σχεδιάστηκε επί ΠΑΣΟΚ και
ολοκληρώθηκε επί ΠΑΣΟΚ. Και αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς. 

Κύριε Υπουργέ, όταν υπογράφτηκε αυτή η σύµβαση υπήρξε
ένας όρος. Τι έλεγε αυτός ο όρος; Ότι αφότου παρέλθουν δέκα
χρόνια λειτουργίας της γέφυρας να δύναται το ελληνικό δηµόσιο
και η κοινοπραξία να επαναδιαπραγµατευτούν το κόστος διέλευ-
σης, να επαναδιαπραγµατευτούν το διόδιο, κάτι το οποίο δεν
έγινε. Πέρασαν τα δέκα χρόνια το 2014. Δόθηκε το έργο προς
χρήση των Ελλήνων φορολογουµένων το 2004. Το 2014 παρήλθε
αυτή η δεκαετία. 

Άρα, σύµφωνα µε τον όρο της σύµβασης, µπορούν ουσιαστικά
η Κυβέρνηση, το Υπουργείο και η κοινοπραξία να καθίσουν στο
τραπέζι της επαναδιαπραγµάτευσης των διοδίων, για να µπορεί,
δηλαδή, το έργο αυτό να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης, όπως
είπα πριν, και να είναι προς τη διάθεση και τη χρήση των Ελλήνων
φορολογουµένων. 

Δεν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να καταβάλει 27 ευρώ κά-
ποιος για να πάει στη δουλειά του και να επιστρέψει στο σπίτι
του, είτε από την Αιτωλοακαρνανία στην Αχαΐα είτε από την Αχαΐα
στην Αιτωλοακαρνανία, καθώς και Έλληνες φορολογούµενοι να
πληρώνουν υπερβολικά υψηλό κόστος διοδίου. Είναι πολλοί οι
εργαζόµενοι µεταξύ των Αιτωλοακαρνανίας και Αχαΐας που αναγ-
κάζονται καθηµερινώς να µεταβαίνουν από τον έναν νοµό στον
άλλον και να πληρώνουν αυτό το υπέρογκο ποσό, θα έλεγα µά-
λιστα, σε αναντιστοιχία µε το ηµεροµίσθιο τους. 

Το θέµα αυτό, λοιπόν, το έφερα στη Βουλή το 2015 δύο φορές
επί κυβέρνησης του κ. Τσίπρα κι έρχεται ξανά σήµερα µετά από
τέσσερα και πέντε χρόνια. Χρειάζεται να το δείτε. Και µιας και η
οικονοµική κρίση συνεχίζεται και η πανδηµία αποτελεί νέο εµπό-
διο, θα πρέπει να το δείτε άµεσα. Δεν ζούµε, άλλωστε, το 2004
που το έργο έµπαινε σε λειτουργία. Έχουν αλλάξει οι συνθήκες
ζωής και δεν είναι δυνατόν ένα τόσο µεγάλο έργο να είναι ου-
σιαστικά εν αγρανάπαυση. 

Δεν είναι δυνατόν το κόστος για ένα ΙΧ από την Πάτρα στην
Αθήνα να είναι 11,5 ευρώ, για Αθήνα - Καλαµάτα 13,5 ευρώ, για
την Αττική Οδό 2,8 ευρώ, για την υποθαλάσσια σήραγγα Ακτίου
- Πρέβεζας 3 ευρώ, για Αθήνα - Θεσσαλονίκη 31 ευρώ και στη
γέφυρα Ρίου - Αντιρρίου να έχουµε το πιο υψηλό κόστος διέλευ-
σης 13,5 ευρώ. Οφείλει, λοιπόν, τώρα το Υπουργείο θα βρει λύ-
σεις και να πάει στη διαβούλευση µε την κοινοπραξία για µείωση
του κόστους. 

Όσον αφορά τώρα στα αναλογικά διόδια, κύριε Υπουργέ,
πράγµατι ξεκινήσατε θετικά και το βλέπουµε και είναι σηµαντικό
και το χαιρετίζουµε. Το σηµαντικό είναι, βέβαια, να µειωθεί το κό-
στος των διοδίων που πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος.
Δεν µπορεί από τη Ναύπακτο για να πάει στο Μεσολόγγι και να
γυρίσει ξανά στη Ναύπακτο να πληρώνει 6 ευρώ, όταν θα πλή-
ρωνε αναλογικά 1,2 ευρώ. Δεν µπορεί από το Αγρίνιο για να πάει
στη Ρίγανη, σε δηµοτικό διαµέρισµα, να πληρώνει 7 ευρώ, όταν
µε τα αναλογικά διόδια θα πλήρωνε 0,80 ευρώ. Φανταστείτε, δη-
λαδή, τη δυσαναλογία.

Επίσης, να γίνει άµεσα στην Ιόνια Οδό και να τύχει της αναλο-
γικότητας των διοδίων, διότι διαφορετικά δηµιουργούνται δύο
ταχύτητες στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, δηλαδή σε Ολυµ-
πία Οδό και Ιόνια Οδό. Κάποιοι επωφελούνται από το υβριδικό,
όπως εσείς είπατε, σύστηµα της Ολυµπίας Οδού και κάποιοι είναι
καταδικασµένοι να πληρώνουν ένα εξαιρετικά υψηλό κόστος
στην Ιόνια Οδό, καθώς και µε τη διέλευση της γέφυρας. Δηλαδή,
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από το Ρίο για να φτάσει στην Πρέβεζα κάποιος πληρώνει 13,5
ευρώ στη γέφυρα Ρίου - Αντιρρίου, 2,95 ευρώ στην Κλόκοβα, 3,5
ευρώ στο Αγγελόκαστρο και 3 ευρώ στην υποθαλάσσια σήραγγα
Ακτίου - Πρέβεζας. Στο σύνολο θα πληρώσει 22,95 ευρώ για να
διανύσει λιγότερα από εκατό χιλιόµετρα. Και για να πάει από την
Αθήνα στη Θεσσαλονίκη που είναι πεντακόσια χιλιόµετρα πλη-
ρώνει 30,65 ευρώ.

Είναι κατάφορη η αδικία που γίνεται για τη δυτική Ελλάδα,
κύριε Υπουργέ, και ιδιαίτερα για την πατρίδα µου, τον νοµό που
εκλέγοµαι, την Αιτωλοακαρνανία, καθώς και για την Ήπειρο. Γι’
αυτό χρειάζεται να βρείτε άµεσα λύσεις και να επικρατήσει κοι-
νωνική δικαιοσύνη. Μεγάλα έργα, τιτάνια έργα, όπως είναι η γέ-
φυρα και η Ιόνια Οδός, να δοθούν προς χρήση του Έλληνα
φορολογουµένου στην τιµή που πραγµατικά µπορεί ο Έλληνας
φορολογούµενος να σηκώσει το βάρος και να πληρώσει.

Και κάτι ακόµη, κύριε Υπουργέ. Επειδή είστε και νέος άνθρω-
πος και γνωρίζω ότι τα θέµατα τα τρέχετε, τρέξτε και το θέµα
της αναλογικότητας των αυτοκινητοδρόµων της χώρας, αλλά και
ιδιαίτερα τη µείωση του κόστους διέλευσης της γέφυρας. Περι-
µένουµε από εσάς λύση και ευελπιστούµε ότι θα την έχουµε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κωνσταντόπουλε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Να διορθώσω τον αγαπητό κύριο συνάδελφο και να του πω ότι

ο σχεδιασµός του έργου της γέφυρας είχε ξεκινήσει από την κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη το 1990-1993 και αυτό το αναγνώρισε µά-
λιστα -και προς τιµήν του- ο Υπουργός ο κ. Λαλιώτης, όταν έκανε
τη θεµελίωση του έργου επί κυβερνήσεως Σηµίτη, όπου κάλεσε
-πράγµα σπάνιο για τα πολιτικά ήθη της εποχής- όλους τους
πρώην Υπουργούς ΠΕΧΩΔΕ, µεταξύ αυτών ο Στέφανος Μάνος
και ο Αχιλλέας Καραµανλής και όλους τους πρώην Υπουργούς
οι οποίοι είχαν βάλει κι αυτοί το λιθαράκι τους για να γίνει αυτό
το πραγµατικά µεγάλο έργο.

Γιατί βλέπετε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, τα µεγάλα έργα δεν
ανήκουν σε κόµµατα. Δεν ανήκουν στο ΠΑΣΟΚ. Ίσως αυτό θα
πρέπει να το καταλάβετε κάποτε στο ΠΑΣΟΚ. Ανήκουν σε όλους
τους Έλληνες πολίτες. Άλλοι τα σχεδιάζουν, άλλοι τα δηµοπρα-
τούν και άλλοι τα εγκαινιάζουν. Έτσι είναι τα µεγάλα έργα, τι να
κάνουµε;

Ειδικά τα εµβληµατικά έργα, τα οποία θέλουν πολλά χρόνια
για να ωριµάσουν οι µελέτες, να δηµοπρατηθούν, να υλοποι-
ηθούν και να κατασκευαστούν. Αυτή, λοιπόν, είναι µια πραγµατι-
κότητα την οποία πρέπει κάποτε εµείς που θεωρούµε ότι είµαστε
λίγο νεότεροι από τους παλαιότερους να την αναγνωρίσουµε και
να µην µπαίνουµε σε αυτές τις αντιπαραθέσεις. 

Θα συµφωνήσω, όµως, σε κάτι µαζί σας. Θα συµφωνήσω ότι
το θέµα της χιλιοµετρικής χρέωσης, αυτό που είναι πάγιο αίτηµα
όλων των χρηστών, είναι κάτι, και θέλω να είµαι ειλικρινής, ιδιαι-
τέρως δύσκολο. Διότι τόσο το reset, η επαναδιαπραγµάτευση
των συµβάσεων παραχώρησης το 2013, αλλά –δυστυχώς- η πολύ
προβληµατική επαναδιαπραγµάτευση που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το
2016 και το 2017 στην ουσία έχουν δέσει τα χέρια του δηµοσίου
πισώπλατα. 

Τι σηµαίνει αυτός ο διαγωνισµός που θα βγάλουµε για τα ηλε-
κτρονικά διόδια; Σηµαίνει κάτι πολύ απλό, δεν θα βλέπουµε
ουρές διότι δεν θα έχουµε µετωπικούς σταθµούς διοδίων, θα
έχουµε πλευρικά. Θα σταµατήσει, δηλαδή, άλλος ένας παραλο-
γισµός του ελληνικού κράτους πάνω στον δρόµο την ώρα που
ταξιδεύουµε να πρέπει να σταµατήσουµε είτε να πληρώσουµε το
διόδιο είτε µε τον ποµποδέκτη µας να περάσουµε. Εποµένως,
αυτός ο διαγωνισµός, όπως σας είπα, θα είναι πολύ σύντοµα
στον αέρα και εκεί θα γίνει µια προσπάθεια εξορθολογισµού. 

Αλλά, επειδή είναι ωραία να λέµε µεγάλα και ωραία λόγια, πρέ-
πει κάποτε σε αυτήν την Αίθουσα τουλάχιστον να λέµε και τα
πράγµατα µε το όνοµά τους. Παντού στον κόσµο γίνεται χρέωση
των χρηστών, διότι οι ιδιώτες που έχουν έρθει και έχουν χτίσει
αυτούς τους δρόµους τούς συντηρούν και τους λειτουργούν.
Δείτε ποια είναι η κατάσταση της Εγνατίας, όπου επί χρόνια το

πολιτικό σύστηµα αντιδρά στην παραχώρησή της, και δείτε ποια
είναι η κατάσταση της Ολυµπίας Οδού.

Θα σας έλεγα επίσης, τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι η χρέ-
ωση των διοδίων στην Ελλάδα, που είναι στα 0,63 λεπτά, είναι
µία χρέωση κάτω του µέσου όρου που υπάρχει στην Ευρώπη.
Υπάρχουν κάποια προβλήµατα όµως, σε άλλους δρόµους και
αυτά πρέπει να τα δούµε και να τα συζητήσουµε. 

Αλλά η σύµβαση παραχώρησης, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
του 1996 για τη γέφυρα η αλήθεια είναι ότι αφήνει µικρά περι-
θώρια. Εγώ δεν θέλω να κατηγορήσω κανέναν. Απλά λέω ότι
ήταν οι πρώτες συµβάσεις παραχώρησης, τόσο της Αττικής
Οδού όσο και της γέφυρας, οι οποίες έγιναν από την τότε κυ-
βέρνηση. Εκ των πραγµάτων, οι όροι της σύµβασης αυτής είναι
όροι υπέρ των ιδιωτών. Όσοι είναι νοµικοί σε αυτήν την Αίθουσα
ξέρουν ότι για να γίνουν οποιεσδήποτε αλλαγές σε µία σύµβαση
παραχώρησης, πρέπει να συµφωνηθεί µεταξύ των δύο συµβαλ-
λοµένων µερών και πρέπει να γίνει και νόµος του κράτους.

Εποµένως, αυτά τα ζητήµατα προσπαθούµε να λύσουµε. Χαί-
ροµαι που αναγνωρίζετε ότι έχει γίνει σηµαντική δουλειά στο
θέµα της διαλειτουργικότητας και της Ολυµπίας Οδού. Προχω-
ράµε έτσι ώστε όλοι οι χρήστες των µεγάλων δρόµων να µπο-
ρούν να έχουν αυτό που έχει όλος ο πολιτισµένος κόσµος της
Ευρώπης, που λέγεται χιλιοµετρική, άρα και λελογισµένη χρέ-
ωση.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 359/28-1-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου επίσης του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Να δοθεί άµεση λύση στο έργο του αναδασµού πεδιάδας Μόρ-
νου».

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύρια Υπουργέ, η κατασκευή του έργου δικτύων ανοικτών διω-

ρύγων πεδιάδας Μόρνου µέρος του οποίου είναι και ο αναδα-
σµός του Μόρνου αποτελεί µία ανοικτή πληγή για την κοινωνία
της Δωρίδας και της Ναυπακτίας. 

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι αυτό το έργο σχεδιάστηκε ως αντιστάθ-
µισµα της µείωσης του αρδευτικού νερού λόγω της δηµιουργίας
του φράγµατος του Μόρνου το 1981 και µάλιστα θα έλεγα εδώ,
κυρία Υπουργέ, εξελίχθηκε σε δυο φάσεις.

Η πρώτη φάση ολοκληρώθηκε το 1990. Η δεύτερη ξεκίνησε
από το 2006 µε χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσής της το 2011.
Ωστόσο η κατασκευή προχώρησε µε προβλήµατα, µε κακοτε-
χνίες και µε πολλές, µα, πολλές ατέλειες.

Τον Μάρτιο του 2011 δόθηκαν στον ΤΟΕΒ πεδιάδας Μόρνου
µε διοικητική παραλαβή για χρήση µόνο κάποια τµήµατα του
έργου. Για παράδειγµα, δεν παραδόθηκαν οι αρδευτικές διώρυ-
γες, οι οποίες είχαν κακοτεχνίες. Έτσι, όµως, δεν µπόρεσε να
λειτουργήσει η άρδευση της πεδιάδας ούτε καν δοκιµαστικά, θα
έλεγα. 

Κι ενώ θα περίµενε κάποιος την κρατική κινητοποίηση του
Υπουργείου προς αυτήν την κατεύθυνση ως προς την ολοκλή-
ρωση απέναντι στα προβλήµατα, υπήρξε αδράνεια και εφησυχα-
σµός χωρίς ουσιαστικές λύσεις. Και αναφέροµαι διαχρονικά σ’
όλες τις κυβερνήσεις.

Το 2015, λοιπόν, οι καλλιεργητές του ΤΟΕΒ της πεδιάδας
Μόρνου απελπισµένοι από αυτήν τη στασιµότητα και την κωλυ-
σιεργία του Υπουργείου, ζήτησαν την εµπλοκή της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδας και τούτο, για να µπορέσει να συνεχίσει το
έργο. Πράγµατι, λοιπόν, η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας εκπό-
νησε µελέτη διαπιστώνοντας τα προβλήµατα και κατέθεσε πρό-
ταση για την κατασκευή κλειστού αρδευτικού έργου και κλειστού
αρδευτικού δικτύου. Εδώ θα σας καταθέσω και τις αντίστοιχες
τεχνικές εκθέσεις.

Μάλιστα, κυρία Υπουργέ, το Υπουργείο ενέκρινε το 2017 την
τεχνική έκθεση και θα σας καταθέσω και το σχετικό έγγραφο του
Υπουργείου που αποδέχεται. 
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Ωστόσο, έκτοτε, θα έλεγα, δεν υπάρχει καµµία, µα καµµία εξέ-
λιξη, καµµία ενέργεια εκ µέρους του Υπουργείου, για να παρα-
λάβει, φυσικά, το έργο και να προχωρήσει το έργο της
περιφέρειας σύµφωνα µε τη µελέτη. Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα
για να ολοκληρωθούν τα υπόλοιπα τµήµατα του εν λόγω έργου,
κανένα ενδιαφέρον για τους καλλιεργητές, τους ιδιοκτήτες των
κτηµάτων που βρίσκονται, θα έλεγα, σε καθεστώς οµηρίας, κύριε
Πρόεδρε.

Οι άνθρωποι αυτοί, κυρία Υπουργέ, µε ευθύνη του δηµοσίου
ούτε µπορούν να αξιοποιήσουν τις περιουσίες τους ούτε αποζη-
µίωση να λάβουν εδώ και δέκα χρόνια. Μάλιστα, σήµερα, θα
έλεγα, βρίσκονται σε απόγνωση.

Θα σας καταθέσω εδώ και έγγραφο διαµαρτυρίας να λάβετε
γνώση για την κατάσταση που βρίσκονται αυτοί οι πολίτες, αυτοί
οι Έλληνες φορολογούµενοι πολίτες που έχουν αφεθεί στην
τύχη τους και τη µοίρα τους. 

Θα σας καταθέσω, επίσης, έγγραφο το οποίο έχει στείλει το
ΤΟΕΒ Μόρνου στο Υπουργείο και ζητά επιτέλους να βρεθεί
λύση. 

Εν κατακλείδι, κυρία Υπουργέ, σας ρωτώ: Πότε επιτέλους πι-
στεύει το Υπουργείο ότι µπορεί να ολοκληρωθεί αυτό το βαβυ-
λώνιο έργο; Πότε µπορεί να ολοκληρωθεί το έργο του
αναδασµού Μόρνου; Και δεύτερον και σηµαντικό και κρατήστε
το, πότε θα δοθούν αποζηµιώσεις προς στους καλλιεργητές που
από το 2011 και εφεξής δεν έχουν λάβει ούτε 1 ευρώ.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Κωνσταντόπουλε.

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή. Σερραίος έφυγε, Σερραία ήρθε,
Σερραίος προεδρεύει.

Καληµέρα σας, κυρία Υφυπουργέ. Έχετε τρία λεπτά στη διά-
θεσή σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όντως το Δίκτυο Ανοικτών Διωρύ-
γων Πεδιάδος Μόρνου του Νοµού Φωκίδας είναι ένα πολύπαθο
έργο που µετρά σχεδόν δύο δεκαετίες. Έχω µπροστά µου την
εισήγηση της αρµόδιας διεύθυνσης τεχνικών έργων και αγροτι-
κών υποδοµών του Υπουργείου µας και για να µην καταχραστώ
του χρόνου, πηγαίνω στην ουσία. 

Η σύµβαση για το εν λόγω έργο υπεγράφη, ως γνωρίζετε, το
2006. Με απόφαση της τριµελούς επιτροπής του Γραφείου Νο-
µικού Συµβουλίου του Πειραιά, αλλά και µε δικαστική απόφαση
έχει διαλυθεί από 30-3-2013. Σηµειώνω ότι ο χώρος αποπεράτω-
σης ήταν τριάντα µήνες, όταν υπεγράφη η σύµβαση.

Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων το 2017, του κ. Αποστόλου, η διάλυση της από 2-3-2006 ερ-
γολαβικής σύµβασης επέχει τη θέση βεβαίωσης περαίωσης του
εν θέµατι έργου. 

Μάλιστα, µε άλλη απόφαση του Υπουργού το 2018, πάλι του
κ. Αποστόλου, εγκρίθηκε η αναβολή ολοκλήρωσης της προσω-
ρινής παραλαβής του έργου, για το οποίο µας λέτε, και η έγκριση
του σχετικού πρωτοκόλλου παραλαβής, γιατί δεν εξασφαλίζον-
ται οι προϋποθέσεις για τη διενέργεια αυτής της προσωρινής πα-
ραλαβής από τον κύριο του έργου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 73, παράγραφος 4 του ν.3669/2008, και εκδόθηκε φυ-
σικά ειδική διαταγή της διευθύνουσας υπηρεσίας προς αποκα-
τάσταση των ελαττωµάτων του έργου. 

Προκειµένου, λοιπόν, να καταστεί λειτουργικό το νέο έργο που
θα δηµοπρατηθεί, όπως έχει εκδηλώσει ενδιαφέρον η Περιφέ-
ρεια Στερεάς Ελλάδας, θα πρέπει το υπάρχον έργο να παραλη-
φθεί προσωρινά και οριστικά από τον κύριο του έργου και να
παραδοθεί στον χρήστη, διότι το νέο έργο που θέλει η περιφέ-
ρεια, δηλαδή η δεξαµενή, τα τρία αντλιοστάσια και η κεντρική
διώρυγα, χρησιµοποιεί µεγάλα τµήµατα του ανωτέρω έργου. 

Για να συντελεστεί, λοιπόν, η όποια παραλαβή του, επειδή

υπάρχει διάλυση της σύµβασης βάσει δικαστικής απόφασης, θα
πρέπει να γίνει εκκαθάριση της εργολαβίας που αφορά τµήµατα
του έργου που παρουσιάζουν προβλήµατα λόγω κακοτεχνίας
του αναδόχου ή λόγω της παντελούς έλλειψης συντήρησης εκ
µέρους του χρήστη -ξέρετε ποιος είναι ο χρήστης-, στα οποία
έχει γίνει διοικητική παραλαβή για τον χρήστη, τον ΤΟΕΒ δη-
λαδή. Η ανωτέρω διαδικασία καταγραφής είναι πολυεπίπεδη και
απαιτεί σίγουρα έλεγχο και καταγραφή, για να είµαστε σοβαροί,
από έµπειρη οµάδα µελετητών. 

Η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων σχεδιάζει µε βάση τις κείµενες διατάξεις να υπάρ-
ξει επιτέλους -για να δούµε και κάποιο φως σ’ αυτό το οποίο
έχουµε παραλάβει- τεχνικός σύµβουλος, ώστε να αποσαφηνι-
στούν τα ανωτέρω θέµατα και να καταστεί δυνατή η οριστική πα-
ραλαβή του συνόλου του έργου. Η ανωτέρω καταγραφή θα
βοηθήσει στην εκπόνηση σχετικής µελέτης των προβληµατικών
σηµείων του έργου που χρήζουν αποκατάστασης, ώστε µέρος
αυτού που θα χρησιµοποιηθεί στη νέα εργολαβία της περιφέ-
ρειας να είναι -τι άλλο;- λειτουργικό.

Όπως µε ενηµερώνει η υπηρεσία και βεβαίως γνωρίζω προ-
σωπικά, τον Σεπτέµβριο του 2020 κλιµάκιο του Υπουργείου µας
µε τον τότε αρµόδιο Υφυπουργό, τον κ. Σκρέκα, είχε επισκεφθεί
την περιοχή. Κατά την επίσκεψη είχε προταθεί στους τοπικούς
φορείς η τότε εκπονούµενη µελέτη από την πλευρά της Περιφέ-
ρειας Στερεάς Ελλάδας, συνδεόµενη µε τη µελέτη αποκατάστα-
σης των προβληµατικών σηµείων του υπάρχοντος έργου, να
αποτελούσε µία και ενιαία µελέτη µε σκοπό να ενταχθεί σε ένα
από τα προγράµµατα και τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που, όπως
ξέρετε, αυτή η Κυβέρνηση κυνηγά µε κάθε τρόπο. 

Με αυτήν την πρόταση θα µπορούσαν, σύµφωνα πάντοτε µε
την Υπηρεσία, να χρηµατοδοτηθούν και οι οποιεσδήποτε ανάγ-
κες που αφορούν θέµατα αποζηµιώσεων, αναδασµών, ισοπεδώ-
σεων, συστηµατοποιήσεων και όλα αυτά τα αναγκαία υποέργα,
προκειµένου να υπάρξουν και οι αποζηµιώσεις. Η συγκεκριµένη
πρόταση -εσείς θα το ξέρετε καλά ως προερχόµενος από την πε-
ριοχή- απερρίφθη από τους τοπικούς φορείς. Θυµίζω, µε την ευ-
καιρία, ότι τουλάχιστον κατά το αρχικό στάδιο της κατασκευής
του έργου υπήρχαν, ξέρετε, και έντονες αντιδράσεις. 

Σε ό,τι αφορά στα ζητήµατα της αποζηµίωσης των πληγέντων
παραγωγών, ουσιαστικά των παραγωγών της ηρτηµένης, θα µου
επιτρέψετε να αναφερθώ στη δευτερολογία του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Αραµπατζή.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τρία λεπτά και εσείς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πράγµατι, κύριε Πρό-

εδρε, οι Σέρρες είναι εδώ να δώσουν απαντήσεις σήµερα και τις
αναµένουµε, ιδιαίτερα οι Αιτωλοακαρνάνες.

Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή και θα
ήθελα να σας θυµίσω ότι το έργο του αναδασµού του Μόρνου
είναι ένα συγχρηµατοδοτούµενο έργο, δηλαδή µε ευρωπαϊκούς
πόρους, και έχει κοστίσει µέχρι σήµερα περισσότερα από 18 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Αυτό που βλέπουµε σήµερα, κυρία Υπουργέ, είναι τι; Η απα-
ξίωσή του από όλες οι κυβερνήσεις µέχρι σήµερα και µάλιστα
πραγµατικά σε οµηρία όλων των Ελλήνων φορολογουµένων και
των πολιτών της Δωρίδας και της Ναυπακτίας, που έχουν τις πε-
ριουσίες τους εκεί σε αγρανάπαυση. Άρα, λοιπόν, βλέπουµε απα-
ξίωση µε ευθύνη, όπως είπα, όλων των κυβερνήσεων µέχρι
σήµερα και φυσικά διαχρονικές ευθύνες του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. 

Μάλιστα, κυρία Υπουργέ, όπως και εσείς αναφέρατε, οι κακο-
τεχνίες είναι πάρα, πάρα πολλές. Προβλήµατα και κακοτεχνίες
είχαν διαπιστωθεί ήδη από την κατασκευή του όποιου έργου το
2010. Παραµένουν, ωστόσο, ακριβώς αυτές οι κακοτεχνίες ως
είχαν µε την κατασκευή τους, δηλαδή έντεκα χρόνια µετά από το
2010 παραµένουµε στο ίδιο σηµείο µε προβλήµατα όπως έλλειψη
άρδευσης, άρα αδυναµία καλλιέργειας της πεδιάδας και των κτη-
µάτων, αδυναµία πρόσβασης στα κτήµατα, τεράστιο κίνδυνο
πληµµύρας, ελλιπή αποστράγγιση, κατασπατάληση του ύδατος
και των πόρων και φυσικά επιβάρυνση του περιβάλλοντος. 

7862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρία Υπουργέ, µία η απαίτηση όλων των ιδιοκτητών, των Ελ-
λήνων φορολογουµένων, των πολιτών της περιοχής: πρέπει να
δοθεί ένα τέλος στην περιπέτεια αυτή, να δοθεί ένα τέλος σε
αυτή τη στασιµότητα.

Να τονιστεί εδώ ότι, πράγµατι, η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας
είχε εξασφαλίσει 5 εκατοµµύρια ευρώ, σήµερα περίπου 7 εκα-
τοµµύρια ευρώ, για να κατασκευαστεί ένα κλειστό αρδευτικό δί-
κτυο, καθώς και άλλα επιµέρους έργα. Αποµένει, λοιπόν, στο
Υπουργείο να κάνει ό,τι απαιτείται και να τρέξει τις διαδικασίες,
για να µην υπάρξουν άλλες καθυστερήσεις.

Να θυµίσω ότι πριν από έναν χρόνο είχα θέσει πάλι το θέµα
αυτό µε γραπτή ερώτηση. Δηλαδή, είχα θέσει το πρόβληµα του
αναδασµού του Μόρνου. Όµως, δεν πήρα καµµία, µα καµµία
απάντηση. Γι’ αυτό και επανέρχοµαι σήµερα.

Τον Σεπτέµβριο του 2020 κλιµάκιο, όπως είπατε και εσείς, του
Υπουργείου και της Περιφέρειας έκανε αυτοψία στο έργο.
Έκτοτε, δεν έχουµε κάποια ενηµέρωση, αν µη τι άλλο, να µην πω
εξέλιξη. Φτάσαµε στον Φεβρουάριο του 2011 και ζητάµε, λοιπόν,
σήµερα να µας πείτε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για τα
επόµενα βήµατα του έργου.

Επίσης, περιµένουµε να µας πείτε πώς θα αντιµετωπιστούν οι
κακοτεχνίες στα υπόλοιπα τµήµατα του έργου που είναι κάτι το
ουσιαστικό. Αναφέροµαι, δηλαδή, στην επισκευή της δεξαµενής,
που σήµερα έχει τεράστια διαρροή ύδατος, στην επισκευή του
αποστραγγιστικού δικτύου και στη βελτίωση των αγροτικών δρό-
µων. Θα έλεγα ότι χρειάζεται µια εργολαβία «σκούπα» µε όλες
αυτές τις εργασίες που θα δώσει τέλος σε αυτό το πρόβληµα.

Κλείνω µε το βασικό πρόβληµα των αποζηµιώσεων που θα
απαντήσετε στη δευτερολογία σας.

Κυρία Υπουργέ, η οργή και η αγανάκτηση όλων των πολιτών
της περιοχής, που έχουν τα κτήµατά τους εκεί σε αγρανάπαυση,
όπως είπα, σε οµηρία, είναι τεράστια και µάλιστα, εν µέσω της
οικονοµικής κρίσης και της πανδηµίας, που έρχονται να προσθέ-
σουν και άλλα προβλήµατα. 

Ιδιαίτερα αυτοί οι καλλιεργητές της πεδιάδας Μόρνου έχουν
τεράστιες απορίες και ξεχειλίζει, ουσιαστικά, ο καηµός τους γιατί
το κράτος δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτούς και γιατί δεν µπορούν να
καλλιεργήσουν τη γη τους και να εκµεταλλευτούν την περιουσία
τους. Αυτά είναι ερωτήµατα που χρήζουν απαντήσεων. 

Υπάρχουν περιπτώσεις που αγρότες δεν έχουν καν πρόσβαση
στα κτήµατά τους. Ας προσπαθήσουµε κάποια στιγµή να µπούµε
στη θέση αυτών των ανθρώπων. Βλέπουν τις περιουσίες τους να
ρηµάζουν. Και υποτίθεται εδώ έχουµε ένα έργο που θα τελείωνε
το 2010.

Γι’ αυτό και πρέπει τώρα να επανεκκινηθεί µια διαδικασία προς
αυτή τη κατεύθυνση, ώστε να δοθεί µια λύση. Μέχρι τότε είχε
προϋπολογιστεί να τους καταβληθούν κάποιες αποζηµιώσεις ηρ-
τηµένης εσοδείας. Η διαδικασία αυτή σταµάτησε, όπως είπα, το
2011.

Το έργο, όµως, αυτό δεν τελείωσε ούτε λειτούργησε και από
το 2011 δεν έχουν εισπράξει ούτε 1 ευρώ. Κάθε χρόνο, φυσικά,
συµπληρώνουν τις αιτήσεις τους, αλλά φωνή βοώντος εν τη
ερήµω. Κάθε χρόνο τι λαµβάνουν; Μία αρνητική απάντηση.

Ήδη η νοµική υπηρεσία της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας
έχει γνωµοδοτήσει υπέρ τους να τους καταβληθούν αποζηµιώ-
σεις µέχρι την οριστική παραλαβή του έργου, οι οποίες ωστόσο
δεν έχουν καταβληθεί. Θα έλεγα εδώ, τρέξτε τη διαδικασία να
αποδοθούν αποζηµιώσεις σε αυτούς τους ταλαίπωρους ιδιοκτή-
τες.

Οι ευθύνες ανήκουν πλέον στο δηµόσιο και στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ως αρµόδιο, φυσικά, για την
εκτέλεση του έργου. Και αυτό που ζητάµε από εσάς σήµερα είναι
η δέσµευση να αποδοθούν αποζηµιώσεις και να καταβληθούν
αµελητί στους δικαιούχους και το δε έργο του αναδασµού του
Μόρνου να ολοκληρωθεί και να σταµατήσει να είναι ένα «γεφύρι
της Άρτας».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κωνσταντόπουλε.
Κυρία Αραµπατζή, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας για τη

δευτερολογία σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, φαντάζοµαι, επειδή γενικώς τοπο-
θετείστε αντικειµενικά, στο πλαίσιο βεβαίως του αντιπολιτευτικού
ελέγχου τον οποίο ασκείτε, θα αναγνωρίζετε ότι η απαξίωση στην
οποία αναφερθήκατε για τη διαδροµή των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων στο συγκεκριµένο έργο δεν αφορά, προφανώς, αυτή την
Κυβέρνηση, η οποία νοµίζω ότι έδειξε αντανακλαστικά. 

Μόνος σας αναφερθήκατε στην επίσκεψη του κυρίου Υπουρ-
γού, νυν Περιβάλλοντος, πρώην Υφυπουργού, κ. Σκρέκα στην
περιοχή. Νοµίζω ότι αναλυτικά στην πρωτολογία µου έθεσα τα
τεχνικά ζητήµατα και τις τεχνικές απαντήσεις τις οποίες δίνει η
αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου µας.

Τώρα µιλάτε σε µια Βουλευτή προερχόµενη από µια κατ’ εξο-
χήν αγροτική περιφέρεια, οπότε µπορώ να αντιληφθώ, κύριε συ-
νάδελφε, και την αγωνία των παραγωγών όταν βρίσκονται σε
ανάλογες συνθήκες και πολλές φορές τον θυµό και την αγανά-
κτησή τους.

Τώρα, όµως, θα πρέπει να ενηµερώσουµε την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία -και φαντάζοµαι ότι το επιβεβαιώνετε και εσείς- ότι η συγ-
κεκριµένη παραγωγή από το 2006 που ξεκίνησε το έργο έως το
2011 -µετά, όπως ξέρετε, άλλαξε η διαδικασία και πήγε στην αι-
ρετή περιφέρεια η έγκριση των συγκεκριµένων αποζηµιώσεων
της ηρτηµένης εσοδείας, τα λεγόµενα «κοµµένα»- γινόταν κανο-
νικά και αδιάλειπτα και η καταβολή των αποζηµιώσεων γινόταν
απρόσκοπτα σε περίπου οκτώ χιλιάδες στρέµµατα.

Από το 2011 και εντεύθεν, για το οποίο και ρωτάτε, συµβαίνουν
τα ακόλουθα, σύµφωνα µε τα χαρτιά που πάντοτε συµβουλεύο-
µαι όταν πρέπει να δώσουµε µια απάντηση: Για το 2013 και 2014,
λοιπόν, σύµφωνα µε τα πρακτικά συνεδρίασης του Περιφερει-
ακού Γνωµοδοτικού Συµβουλίου Εγγειοβελτιωτικών Έργων, της
αιρετής πλέον περιφέρειας, οι αποζηµιώσεις -λέει- δεν πρέπει να
δίνονται οριζόντια, αλλά τις δικαιούνται µόνο όσοι αποδεικνύουν
ότι τα χωράφια τους βρίσκονται στις καταληφθείσες εκτάσεις.
Αποτέλεσµα αυτού είναι να µην πληρούνται οι προϋποθέσεις
τουλάχιστον για το σύνολο των αγροτών και να µην µπορούν να
γίνονται οι καταβολές. 

Εδώ έχω το πρακτικό 2013 και το πρακτικό 2014. Είναι στη διά-
θεση των Πρακτικών -θα τα καταθέσω- και φυσικά στη δική σας.

Το 2017 και σε συνέχεια των αρνητικών γνωµοδοτήσεων του
εν λόγω περιφερειακού συµβουλίου το ίδιο το συµβούλιο ζητάει,
καθώς λέει: «Κάτσε, ρε παιδί µου, µήπως δεν έχουµε και δίκιο;
Είµαστε στη σωστή κατεύθυνση;» από τη νοµική υπηρεσία της
περιφέρειας να γνωµοδοτήσει αν όντως έχει γνωµοδοτήσει το
ίδιο σωστά, αρνούµενο ουσιαστικά το σύνολο της αποζηµίωσης
τις προηγούµενες φορές.

Έρχεται, λοιπόν, η νοµική υπηρεσία της περιφέρειας και επα-
ναλαµβάνει ουσιαστικά τη θέση του περιφερειακού γνωµοδοτι-
κού συµβουλίου θέτοντας ως προϋπόθεση καταβολής
αποζηµίωσης την απόδειξη της επέλευσης της ζηµιάς. Έχω εδώ
και τη σχετική απόφαση, που θα καταθέσω επίσης για τα Πρα-
κτικά.

Και, βεβαίως, αυτά τα πρακτικά µε τα σχετικά αιτήµατα άλλοτε
του υπεύθυνου της ΔΑΟΚ, άλλοτε του χωρικού αντιπεριφερει-
άρχη, γίνονταν και ξαναγίνονταν.

Τώρα αν, κύριε συνάδελφε, µε βάση τα όσα µας λέει η υπηρε-
σία µας, η περιφέρεια εγκρίνει την ηρτηµένη εσοδεία, την εγκρί-
νει ως έχει την αρµοδιότητα- δεν το αµφισβητείτε φαντάζοµαι
αυτό- τότε το Υπουργείο θα κάνει την αναζήτηση ενδεχοµένως
των πόρων από κάποιες από τις γνωστές χρηµατοδοτικές δυνα-
τότητες που υπάρχουν.

Πάµε τώρα να πούµε λίγο γενικά για το συγκεκριµένο έργο και
για το ενδιαφέρον το οποίο καταδείξατε και θα ήθελα να πω και
δυο λόγια για την κατάθεση του αρδευτικού χάρτη της χώρας,
που πραγµατικά υλοποίησε το Υπουργείο και ο αρµόδιος Υφυ-
πουργός, ο κ. Σκρέκας, φυσικά µε πρωτοβουλία και στρατηγική
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Θεωρώ, κύριε συνάδελφε, ότι κρούετε ανοιχτές θύρες µε την
ερώτησή σας και θα πω δύο θύρες, µάλιστα.

Η µία θύρα έχει να κάνει µε τον νέο Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, ο οποίος είναι Αιτωλοακαρνάνας, όπως
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γνωρίζετε, συµπατριώτης σας, ο κ. Σπήλιος Λιβανός, και είµαι βέ-
βαιη, όπως και εσείς, όπως και όλοι οι κάτοικοι της περιοχής, ότι
έχει και αυτός τουλάχιστον το ίδιο, για να µην πω περισσότερο,
ενδιαφέρον να προχωρήσουν αυτό και όλα τα άλλα αναγκαία
έργα της περιοχής και, βεβαίως, ολόκληρης της χώρας. Άρα, η
παρουσία του στο Υπουργείο προφανώς λειτουργεί και ως δι-
κλίδα ασφαλείας ακόµη και για τους, ενδεχοµένως, πιο δύσπι-
στους ή επιφυλακτικούς στην περιοχή σας -γιατί ως δικλίδα
ασφαλείας;- για τη βέλτιστη δυνατή νοµική και οικονοµική αντι-
µετώπιση του θέµατος.

Η δεύτερη πόρτα, αν θέλετε, είναι η ασφαλιστική δικλίδα στην
οποία και αναφέρθηκα και είναι το Εθνικό Σχέδιο Ανασυγκρότη-
σης Αγροπεριβαλλοντικών Υποδοµών που έχει καταρτίσει το
Υπουργείο µας -αναφέρθηκα προηγουµένως στον κύριο Υφυ-
πουργό-, το λεγόµενο ΕΣΑΑΥ. Μάλιστα, µέρος αυτών των έργων,
για τα οποία έχει καταγραφεί µία ωριµότητα και ένα ενδεχόµενο
ενδιαφέρον των επενδυτών, προορίζεται να χρηµατοδοτηθεί από
τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, µε κατεύθυνση βεβαίως
να γίνει και µόχλευση των σχετικών κεφαλαίων, όπως καταλαβαί-
νετε, στα πλαίσια των συµβάσεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα,
τα αρκτικόλεξα λεγόµενα ΣΔΙΤ. 

Είναι, λοιπόν, η πρώτη φορά, όχι µετά από χρόνια, αλλά µετά
από δεκαετίες, θα έλεγα εγώ, και σεµνύνοµαι να το πω, που η
ελληνική πολιτεία ετοιµάζει εµπεριστατωµένα και τεκµηριωµένα
και θα υποβάλλει προς το Ταµείο Ανάκαµψης, άρα προφανώς,
όπως καταλαβαίνετε, σε ένα ανώτατο ευρωπαϊκό όργανο εγκρί-
σεων, µια νέα γενιά σύγχρονων αρδευτικών έργων. Και όταν λέω
σύγχρονα έργα, εννοώ πραγµατικά έργα µε νέα αντίληψη, έργα
στα οποία θα υπάρχει εξοικονόµηση ενέργειας κυρίως, αλλά όχι
αποκλειστικά µε τη χρήση φωτοβολταϊκών και κλειστά δίκτυα για
µείωση των απωλειών. Εάν δεν κάνω λάθος, και διορθώστε µε,
το αρχικό σχέδιο του εν λόγω έργου ήταν για κλειστά δίκτυα και
υπήρχε διαµαρτυρία της τοπικής κοινωνίας. Μετά, όµως, είπαν
ότι θέλουν ανοιχτά δίκτυα. Τα λέω καλά, µάλλον. Ωραία. Επίσης,
θα υπάρχουν έξυπνοι µετρητές και άλλα συστήµατα διαχείρισης
και εξοικονόµησης νερού. 

Έχουµε πάρα πολλά περιθώρια ως προς τη διαχείριση των
υδάτινων πόρων. Θα αναφερθώ στην τελευταία από τις πολλές
επισκέψεις του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη στη Θεσσαλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κυρία Αραµπατζή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 

Πρέπει να διαχειριζόµαστε καλύτερα το νερό, πρέπει να
έχουµε συµµετοχή ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και στη διαδι-
κασία άντλησης, αλλά και αξιοποίησης του νερού, µειώνοντας το
συνολικό αποτύπωµα, ενώ το τελικό όφελος θα το έχει ο αγρό-
της στη µείωση του κόστους παραγωγής. 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι η ερώτησή σας βεβαίως εγγρά-
φεται σε ένα πλαίσιο δηµιουργικής και δικαιολογηµένης αγωνίας
για την ιδιαίτερη πατρίδα σας. Όµως, σας διαβεβαιώ ότι θα
εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα για το έργο, µετά από χρόνια
απραξίας και πραγµατικών αθετήσεων της ιδεοληπτικής κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ που προηγήθηκε. Θυµίζω τις δηλώσεις του
κ. Αποστόλου το 2017: «Το έργο θα µπει στο ΠΔΕ του ΥΠΑΑΤ για
το 2018, διότι τα χρήµατα του 2017 έχουν εξαντληθεί. Μάλιστα,
το συγκεκριµένο έργο θα µπει σε προτεραιότητα και είναι σί-
γουρο ότι θα ολοκληρωθεί µέσα στο 2018». Έχουµε 2021 και,
όπως λέτε εσείς, δεν έχει ολοκληρωθεί. Δεν ξέρω τότε αν υπήρχε
κοινοβουλευτικός έλεγχος από πλευράς σας. Επίσης, σας θυ-
µίζω τις δηλώσεις του κ. Αραχωβίτη στις 4 Νοεµβρίου του 2018:
«Τα χρήµατα για την ολοκλήρωση του έργου έχουν δεσµευτεί
και το έργο θα ολοκληρωθεί». 

Μετά, λοιπόν, από αυτές τις δεκάρικες δηλώσεις, ερχόµαστε
εµείς µε σχέδιο, σεµνότητα και φειδώ και λέµε ότι το Υπουργείο
µας σε ό,τι το αφορά και ο νέος αρµόδιος Υφυπουργός, ο κ. Οι-
κονόµου, θα εξαντλήσουν κάθε νοµική και οικονοµική δυνατό-
τητα για την αντιµετώπιση του εν λόγω έργου που πολύ εύστοχα
χαρακτηρίσατε ως «γεφύρι της Άρτας».

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αραµπατζή. 

Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 352/25-1-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας
Σακοράφα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Αντιµετώπιση του σοβαρού προβλήµατος διασπο-
ράς µεταλλαγµένου κορωνοϊού από τα µινκ».

Κυρία Σακοράφα, καληµέρα σας, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Καλη-
µέρα, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Κυρία Υπουργέ, η ερώτησή µου αφορά σε ένα σοβαρό ζήτηµα
που ελπίζουµε να µην αποβεί και επικίνδυνο. Πρόκειται για τις
αποδεδειγµένες µεταλλάξεις του κορωνοϊού στα µινκ και τον κίν-
δυνο διασποράς αυτών και στους ανθρώπους. Το πρόβληµα
υπάρχει στην Ελλάδα από τον Νοέµβριο και επιβεβαιώθηκε και
επίσηµα τον Δεκέµβριο από το ΕΚΕΤΑ. Η αντιµετώπιση ήταν µάλ-
λον ελλιπής και πρόχειρη, θα έλεγα. Εφαρµόστηκε µαζική θανά-
τωση µόνο στην πρώτη µολυσµένη µονάδα και είναι άγνωστο τι
έγινε µε τα προϊόντα εκδοράς. Πάντως, υπήρξε σοβαρή καθυ-
στέρηση στην ενηµέρωση προς τον Παγκόσµιο Οργανισµό για
την Υγεία των Ζώων για την ανίχνευση της µετάλλαξης και για
την επιβεβαίωση της αναδυόµενης ασθένειας. 

Με βάση τα επιστηµονικά δεδοµένα για την πιο ασφαλή αντι-
µετώπιση, προτείνεται η θανάτωση των ζώων στα προσβεβλη-
µένα εκτροφεία, αλλά και στα γειτονικά τους σε ικανή απόσταση,
η εκταφή και η αποτέφρωση των νεκρών ζώων και η αποτέ-
φρωση όλων των δερµάτων. 

Στην ερώτησή µου ανέφερα ότι στην Ελλάδα έχει επιβεβαιωθεί
µετάλλαξη και διασπορά σε µινκ και σε ανθρώπους που ασχο-
λούνται µε την εκτροφή τους σε δεκαπέντε εκτροφεία στη δυτική
Μακεδονία, ενώ ανιχνεύθηκε το µεταλλαγµένο στέλεχος Υ453F
σε πέντε τουλάχιστον κρούσµατα σε ανθρώπους. 

Ήδη, τα σηµερινά στοιχεία λένε ότι από τις είκοσι εννέα µονά-
δες που ελέγχθηκαν ως ύποπτες λόγω συµπτωµάτων ή κρουσµά-
των σε ζώα ή ανθρώπους, βρέθηκαν είκοσι ένα θετικά. Η
ανακοίνωση λέει για περίπου είκοσι.

Στη φάση που βρισκόµαστε υπάρχει επιστηµονική αβεβαι-
ότητα για πολλές πτυχές του φαινοµένου του νέου κορωνοϊού,
κυρία Υπουργέ και οι έρευνες, βεβαίως, εξελίσσονται. Όµως,
είναι ένας κίνδυνος οι µεταλλάξεις του ιού να έχουν επιπτώσεις
στην ανθρώπινη ικανότητα για παραγωγή αντισωµάτων, στις
επαναλοιµώξεις, αλλά και στην αποτελεσµατικότητα των εµβο-
λίων.

Στις 12-1-2021 ανακοινώθηκε και επίσηµα µε βάση τα στοιχεία
του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθη-
νών, ότι µεταλλαγµένα στελέχη του κορωνοϊού εντοπίστηκαν σε
εκατόν είκοσι θετικά δείγµατα κατοίκων σε Κοζάνη, Γρεβενά και
Καστοριά, περιοχές που έχουν εκτροφεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η διασπορά, λοιπόν, ήδη υπάρχει και συνεχίζεται. Αυτό σηµαί-
νει ότι δεν εφαρµόστηκε σωστή πολιτική υγειονοµικής προστα-
σίας.

Ρωτάω, λοιπόν, τα εξής: Υπάρχει θέµα αναζήτησης ευθυνών
για την προαναφερόµενη πληµµελή αντιµετώπιση; Κυρίως, όµως,
ποια συγκεκριµένα µέτρα θα εφαρµόσει η Κυβέρνηση για την αν-
τιµετώπιση της κατάστασης;

Θα κλείσω, λέγοντας ότι θεωρούµε δεδοµένο ότι κάθε µέτρο
υγειονοµικής προστασίας θα πρέπει να συνοδεύεται και από την
άµεση και πλήρη στήριξη της πολιτείας προς τους πληττόµενους
επαγγελµατίες του χώρου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Σακοράφα και για τον χρόνο.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
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φίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή.
Ορίστε, κυρία Φωτεινή Αραµπατζή, έχετε τον λόγο. Έχετε τρία

λεπτά στη διάθεσή σας και σας παρακαλώ πολύ να µην πάµε
πάλι στα εννέα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ.

Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς να συµφωνήσουµε πως σε ό,τι
έχει να κάνει µε τη δηµόσια υγεία των ζώων, πολλώ δε µάλλον
των ανθρώπων, επιβάλλεται να τοποθετούµαστε στον δηµόσιο
λόγο µε στοιχεία και τεκµηρίωση, γιατί η διασπορά αβάσιµων και,
πολύ περισσότερο, ψευδών ειδήσεων είναι ικανή να δηµιουργή-
σει συνθήκες σύγχυσης, φόβου, ακόµα και πανικού στην κοινή
γνώµη. Σε κάθε περίπτωση νοµίζω ότι αντιλαµβανόµαστε όλοι
εδώ µέσα ότι αυτό δεν µπορεί να αποτελεί πεδίο πολιτικής αντι-
παράθεσης.

Το ξεκαθαρίζω αυτό από την αρχή, κυρία συνάδελφε, γιατί
στην ερώτησή σας µας εγκαλείτε ουσιαστικά γιατί δήθεν η αντι-
µετώπιση στη χώρα µας των κρουσµάτων κορωνοϊού σε µινκ
ήταν απολύτως ελλιπής. Έτσι λέτε και έτσι είπατε και τώρα στην
εκφώνηση της ερωτήσεως.

Θα σας πω εγώ µία πρώτη ανακρίβεια και θα το αιτιολογήσω,
γιατί προφανώς δεν γνωρίζετε ότι η αρµόδια υπηρεσία της γενι-
κής διεύθυνσης κτηνιατρικής του Υπουργείου µας, αµέσως µετά
την πρώτη παγκοσµίως καταγεγραµµένη εµφάνιση κρούσµατος
COVID-19 στις 26 Απριλίου 2020 σε εκτρεφόµενα µινκ στην Ολ-
λανδία, προέβη στη σύνταξη και αποστολή ενηµερωτικών εγγρά-
φων µέσα σε τέσσερις, πέντε µέρες, στις 4 Μαΐου του 2020, πολύ
πριν την ανίχνευση του πρώτου κρούσµατος στη χώρα –µιλάµε
για τον Μάιο του 2020- σχετικά µε την εξέλιξη της κατάστασης,
ενώ εξέδωσε και σαφείς οδηγίες µε έγγραφα στις 15-10-2020 και
στις 11-11-2020 αντίστοιχα, για την ενίσχυση των κτηνιατρικών
ελέγχων και την ανάγκη τήρησης αυστηρών µέτρων βιοασφά-
λειας. Επιπλέον, κατέστρωσε ήδη από τότε πρωτόκολλο δειγµα-
τοληψίας και περιέγραψε επακριβώς τον ορισµό του «ύποπτου
κρούσµατος». 

Όλα αυτά, κυρία συνάδελφε, γίνονται τον Μάιο του 2020, έξι
µήνες πριν από το πρώτο κρούσµα στη χώρα, έξι µήνες πριν από
το πρώτο κρούσµα µε τα µινκ στη Δανία!

Τι έγινε µετά; Αφού εντοπίστηκε το πρώτο επιβεβαιωµένο
κρούσµα του ιού SARS-COV-2 στις 13 Νοεµβρίου του 2020 σε
οικογενειακή εκτροφή µε συµπτωµατικά µινκ στην Κοζάνη, αµέ-
σως η αρµόδια γενική διεύθυνση κτηνιατρικής εισηγήθηκε –και
έγινε δεκτό- τη θανάτωση και υγειονοµική ταφή όλων των ζώων
της µολυσµένης µονάδας –δυόµισι χιλιάδες στον αριθµό- βασι-
ζόµενη στην αρχή της προφύλαξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, µία µικρή ανοχή γιατί είναι και θέµατα δηµό-
σιας υγείας, ξέρετε, που ενδιαφέρουν.

Γιατί ίσχυσε αυτή η αρχή της προφύλαξης; Ίσχυσε σε µία
εκτρεφόµενη µονάδα, ώστε να µην εξαπλωθεί το κρούσµα. Τα
ζώα θανατώθηκαν και ενταφιάστηκαν, σε αντίθεση µε αυτό το
οποίο λέτε, εντός του περιφραγµένου χώρου της εκτροφής, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της κείµενης και της ενωσιακής νοµοθε-
σίας για την αντιµετώπιση των πρωτοεµφανιζόµενων ασθενειών
και το σχετικό πρωτόκολλο. Και βεβαίως ο υπεύθυνος της εκτρο-
φής θα αποζηµιωθεί µε την έκδοση της σχετικής ΚΥΑ αποζηµίω-
σης. Τονίζω ότι κανένα προϊόν εκδοράς από την ανωτέρω
εκτροφή δεν προωθήθηκε στο εµπόριο. 

Εποµένως, δεύτερη ανακρίβεια, αγαπητή κυρία συνάδελφε,
όταν λέτε «τα προϊόντα εκδοράς προωθήθηκαν κατά πάσα πιθα-
νότητα». Ποιος το λέει αυτό; Φέρτε τον να µου το πει. «Κατά
πάσα πιθανότητα προωθήθηκαν ελεύθερα στο εµπόριο». Ουδέν
αναληθέστερον, αφ’ ενός γιατί, κυρία συνάδελφε, αυτό επιβάλ-
λουν οι κανόνες βιοασφάλειας, που µε ευλαβική συνέπεια τηρεί
η χώρα µας, και αφ’ ετέρου γιατί κάτι τέτοιο να σας πω ότι θα
ήταν και πρακτικά αδύνατο. Ξέρετε γιατί θα ήταν πρακτικά αδύ-
νατο; Διότι χρονικά δεν συµπίπτει. Πείτε και ότι ήταν απαράσκευη
η πολιτική ηγεσία, απαράσκευη η υπηρεσία. Εκείνο το χρονικό
διάστηµα, όµως, δεν γίνονταν εκδορές, κυρία συνάδελφε.

Ανακρίβεια τρίτη, αναφέρετε σηµαντική καθυστέρηση στην

ενηµέρωση του Παγκόσµιου Οργανισµού για την Υγεία των
Ζώων ως προς την ανίχνευση του µεταλλαγµένου στελέχους.
Αυτό που λέτε µπορείτε να το αποδείξετε; Δεν µπορείτε. Διότι
εγώ µπορώ να σας αποδείξω το αντίθετο. Σας πληροφορώ, λοι-
πόν, ότι αµέσως µετά την επιβεβαίωση της πρώτης εστίας της
νόσου στη χώρα µας, την Παρασκευή 13 Νοεµβρίου, η αρµόδια
υπηρεσία του ΥΠΑΑΤ, τη Δευτέρα, αµέσως ενηµέρωσε µε επι-
στολές της, τόσο τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας των Ζώων -
έχω τους αριθµούς πρωτοκόλλων και τα έγγραφα στη διάθεσή
σας-, όσο και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και το έκανε αυτό, κυρία
Σακοράφα, παρ’ ότι η µόλυνση των µινκ από τον συγκεκριµένο
ιό δεν περιλαµβάνεται στις λίστες υποχρεωτικής ενηµέρωσης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας. Δεν υπήρχε δηλαδή συµβατική υποχρέωση της χώρας.
Τουναντίον, εκ λόγου συνέπειας έκαναν αυτήν την ενηµέρωση,
καίτοι µε βάση τους κανόνες δεν όφειλαν. Έκτοτε µάλιστα και
σε συνεργασία µε τον ΕΟΔΥ και σε εφαρµογή του δόγµατος του
ενιαίου ελέγχου -«One Health»- φροντίζει να επικαιροποιεί τα
στοιχεία διαρκώς γνωστοποιώντας έγκαιρα, µε πλήρη διαφάνεια
και µε κάθε ενδεδειγµένο τρόπο όλες τις διαθέσιµες πληροφο-
ρίες στους τοµείς της υγείας των ζώων και της δηµόσιας υγείας.
Εξάλλου θα γνωρίζετε ότι ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε κανείς
διεθνής οργανισµός ή ευρωπαϊκή αρχή µάς έχει εγκαλέσει για
οποιαδήποτε µέχρι σήµερα καθυστερηµένη υποβολή πληροφο-
ριών. 

Κλείνω, κυρία συνάδελφε, και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή σας, µε την τέταρτη ανακρίβεια. Λέτε ότι στις επόµε-
νες µονάδες εκτροφής όπου διαπιστώθηκε µετάδοση δεν έγιναν
οι ενδεδειγµένες ενέργειες, υπονοώντας προφανώς, όπως κατα-
λαβαίνω, ότι δεν έγινε θανάτωση όλων των ζώων. Και φυσικά δεν
έγινε θανάτωση όλων των ζώων, κυρία συνάδελφε, γιατί µε την
ανίχνευση του ιού SARS-CΟV-2 στις 18 Νοεµβρίου σε οκτώ
ακόµα εκµεταλλεύσεις -πέντε ηµέρες δηλαδή µετά το αρχικό
κρούσµα- της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας κατέστη σαφές
στους επαΐοντες της γενικής διεύθυνσης κτηνιατρικής ότι ο ιός
έχει εισέλθει σε αρκετές εκτροφές, ότι το περιστατικό δεν ήταν
µεµονωµένο και ως εκ τούτου περνάµε από την αρχή της προ-
φύλαξης στις αρχές της διαχείρισης.

Με βάση, λοιπόν, τα πρωτόκολλα η υπηρεσία εισηγήθηκε τον
επαναπροσδιορισµό της στρατηγικής διαχείρισης των προσβε-
βληµένων νέων εκτροφών και τη µη µαζική θανάτωσή τους µε
γνώµονα τα ευρήµατα της επιδηµιολογικής διερεύνησης, τον κίν-
δυνο µόλυνσης του ανθρώπου -χαµηλός για τον γενικό πληθυ-
σµό, µέτριος για τους εργαζόµενους σύµφωνα µε τον ECDC-,
την ήπια κατά κύριο λόγο κλινική νόσο στα ζώα η οποία υπανα-
χωρεί µετά από πολύ µικρό χρονικό διάστηµα και βεβαίως τις
αναγκαίες να ληφθούν υπόψη κοινωνικοοικονοµικές επιπτώσεις
του κλάδου αυτού στην τοπική οικονοµία και κοινωνία. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω, µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Αραµπατζή.

Κυρία Σακοράφα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, ελπίζω να µου δείξετε και εµένα κάποια ανοχή, γιατί
είναι σοβαρό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρία

Υπουργέ, πρώτον, είστε πολύ νέα για να µε εγκαλέσετε ότι προ-
καλώ πολιτική αντιπαράθεση. Σε καµµία περίπτωση από τη δική
µου πλευρά, τουλάχιστον, για ένα τόσο σοβαρό θέµα που αφορά
στην υγεία όλων των πολιτών και ηµών προσωπικά. 

Δεύτερον, είναι σίγουρο ότι δεν θα ερχόµουν εδώ σε καµµία
περίπτωση χωρίς να έχω τεκµηρίωση για να σας κάνω µια τέ-
τοιου είδους ερώτηση, η οποία απασχολεί µια πολύ µεγάλη µε-
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ρίδα πολιτών της βορείου Ελλάδος, αλλά κυρίως και τους εκτρο-
φείς αυτών των ζώων.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι είµαι κάθετα
αντίθετη στην εκτροφή τέτοιου είδους ζωντανών, στα οποία µε
άγριο τρόπο, ζωντανά, γίνεται η εκδορά για να χρησιµοποιούµε
τη γούνα. Θα παλέψω µέχρι τέλους αυτό να τελειώσει κάποια
στιγµή. Όµως, αυτό είναι άσχετο. Δεν είναι της σηµερινής συζή-
τησης.

Δεν θα αναφερθώ ούτε στα τραγελαφικά και τις ανακρίβειες
όλων όσων υπευθύνων βγήκαν, είπαν, αναίρεσαν κάποιοι άλλοι
οι οποίοι ήταν άσχετοι τελείως µε το αντικείµενο. Ως περιφερει-
ακοί σύµβουλοι, βγήκαν και µίλησαν για θέµατα που δεν τους
αφορούσαν, ως επιστήµονες. Δεν θα πάω σε αυτή τη διαδικασία.

Εγώ αυτό που θέλω να πω, όµως, και που δεν ρώτησα την
κυρία Υπουργό -και θα σας ρωτήσω τώρα, κυρία Υπουργέ, δεν
το έκανα στην πρώτη µου τοποθέτηση- είναι το γεγονός ότι, ενώ
µιλήσαµε για τη θανάτωση και για το γδάρσιµο όλων αυτών των
ζωντανών, µας είπατε ότι θάφτηκαν σε λάκκους, αντί να αποτε-
φρωθούν -όπως επιβάλλεται- και τα δέρµατα παραδόθηκαν σε
επεξεργασία και αποθήκευση για να πωληθούν, αντί να αποτε-
φρωθούν, όπως θα έπρεπε να γίνει. Την ίδια στιγµή είναι πατικω-
µένα τα περισσότερα από αυτά τα ζώα στις υπόλοιπες µονάδες,
στα κλουβιά. Εργάτες και ιδιοκτήτες εξακολουθούν να ασχο-
λούνται µε την εκτροφή τους, άλλοι εργάτες ασχολήθηκαν µε τη
θανάτωση, το γδάρσιµο και την ταφή των χιλιάδων ζώων, από τα
οποία πάρθηκε η γούνα, άλλοι εργάτες ασχολήθηκαν και µε την
επεξεργασία των δερµάτων που πούλησαν.

Όλοι αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, έχουν οικογένειες, φίλους,
συγγενείς, µε τους οποίους έρχονται και σε επαφή. Τι πιο λογικό
να σας ρωτήσουµε αν µέσα από αυτή τη διαδικασία υπάρχει µε-
τάδοση του µεταλλαγµένου στελέχους.

Η ερώτησή µου εκφράζει µια εύλογη ανησυχία, που είµαι βέ-
βαιη πως είναι κοινή για όλους µας, κυρία Υπουργέ, παρά τα όσα
επισήµως λέγονται. Η ανησυχία αφορά σε έναν συγκεκριµένο
κίνδυνο, που, αν τον υποτιµήσουµε, µπορεί να πάρει δραµατικές
διαστάσεις. Έχουµε πάντα την προσδοκία ότι στη Βουλή πρέπει
να γίνεται ουσιαστικός διάλογος και όχι πόλεµος µεταξύ κυβέρ-
νησης και Βουλευτών οι οποίοι κάνουν ερωτήσεις.

Είχαµε, πάντως, προετοιµαστεί ότι θα έχουµε αυτή την απάν-
τηση από την πλευρά σας. Είδαµε µόλις προχθές, την Τρίτη, στην
εκποµπή της ΕΡΤ3, µε τίτλο «Αθώα τα µινκ, δεν µεταδίδουν τον
κορωνοϊό» και κεντρικό µήνυµα «δεν εµπνέει ανησυχία η κατά-
σταση στις εκτροφές γουνοφόρων». Εκεί ακούσαµε ότι µάλλον
ο µεταλλαγµένος ιός δεν µεταδίδεται από τα µινκ στον άνθρωπο.
Και όµως, ο Παγκόσµιος Οργανισµός για την Υγεία των Ζώων, ο
ΟΙΕ -τον γνωρίζετε πολύ καλά- επιβεβαιώνει ότι ο ιός έχει απο-
δεδειγµένα επαναµεταδοθεί από το µινκ στον άνθρωπο.

Το κρατικό ινστιτούτο της Δανίας, το Statens Serum Institut,
έχει προειδοποιήσει ότι οι εκτροφείς κινδυνεύουν περισσότερο
από ό,τι οι γιατροί, οι νοσηλευτές και οι νοσηλεύτριες.

Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν είναι ώρα για αχρείαστες ανη-
συχίες, αλλά ούτε και για επικίνδυνους εφησυχασµούς. Ο καθέ-
νας µπορεί να αποδεχθεί µια κυβερνητική προσπάθεια, που
πρέπει για να διατηρείται το κλίµα ηρεµίας στην κοινωνική βάση.
Είναι, όµως, άλλο θέµα το να καθησυχάζεις την κοινωνία και άλλο
είναι να εφησυχάζουν οι υπεύθυνοι και να µη γίνεται ό,τι είναι
αναγκαίο.

Το πρώτο εύρηµα ήταν στο εκτροφείο στην περιοχής της Κο-
ζάνης. Τι δείχνουν τα έγγραφα του Διεθνούς Οργανισµού για την
Υγεία των Ζώων, όπου αναφερθήκατε προηγουµένως και το
οποίο θα σας καταθέσω; Αρχή συµβάντος στις 4 Δεκεµβρίου του
2020. Επιβεβαίωση συµβάντος στις 8 Δεκεµβρίου του 2020. Ηµε-
ροµηνία αναφοράς στις 12 Ιανουαρίου του 2021. Ενηµέρωση ΟΙΕ
στις 12 Ιανουαρίου του 2021. Αυτό το θεωρείτε εσείς φυσιολο-
γικό, να ενηµερώνετε για τη µετάλλαξη περισσότερο από έναν
µήνα µετά;

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 8 Δεκεµβρίου του 2020, λοιπόν, το ΕΚΕΤΑ εντόπισε σε

πέντε γονιδιώµατα του ιού την µετάλλαξη Υ453F, που αναφέρε-
ται ως παραλλαγή σχετιζόµενη µε τα µινκ. Το ProMED, πρό-
γραµµα παρακολούθησης αναδυόµενων νοσηµάτων της
Διεθνούς Εταιρείας Λοιµωδών Νοσηµάτων, εν όψει ανάλογου
προβλήµατος στη Σουηδία, αναφέρει την Ελλάδα ως παρά-
δειγµα προς αποφυγή, γιατί σε αντίθεση µε τις αναφορές,
υπήρχε αναδυόµενη ασθένεια.

Πρόσφατα, στις 22 Ιανουαρίου, ο Υπουργός Υγείας ανακοί-
νωσε ότι ενισχύεται η γονιδιωµατική επιτήρηση στην Ελλάδα µε
τη δηµιουργία δικτύου, όπου τον έλεγχο των δειγµάτων θα διε-
νεργεί το Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθη-
νών, το ΙΙΒΕΑΑ.

Γνωρίζετε, λοιπόν, πως υπάρχουν χώρες όπου έχει εφαρµο-
στεί το κλείσιµο των µονάδων εκτροφής όσο διαρκεί η πανδηµία,
όπως είναι η Ολλανδία, η Δανία, η Ουγγαρία κ.λπ. και πολλές
άλλες βρίσκονται στο τελευταίο στάδιο λήψης τέτοιων αποφά-
σεων.

Από ό,τι έχουµε διαπιστώσει, λοιπόν, οι ενδιαφερόµενες επαγ-
γελµατικές οµάδες δεν έχουν καµµία ουσιαστική ενηµέρωση.

Από το άλλο µέρος, τα πρόσθετα µέτρα βιοασφάλειας στα
εκτροφεία έχουν αποδειχθεί ουσιαστικά αναποτελεσµατικά και
αυτό οµολογείται από όλους.

Ελπίζουµε, λοιπόν, να υπάρχει εγρήγορση και αποτελεσµατι-
κότητα. Το «βλέποντας και κάνοντας» δεν αρκεί, κυρία Υπουργέ.
Κι εδώ η κυβερνητική ευθύνη είναι ανάλογη του πιθανού κινδύ-
νου. Περιµένουµε, λοιπόν, συγκεκριµένη απάντηση για τα µέτρα
και τον τρόπο της αντιµετώπισής τους. 

Εν πάση περιπτώσει, εδώ θα είµαστε και αύριο και θα αποδειχ-
θεί ποιος έχει δίκιο και εύχοµαι ειλικρινά, κυρία Υπουργέ, να
έχετε εσείς.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Σακοράφα. 
Κυρία Αραµπατζή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για την έµµεση φιλοφρόνηση για

το νεαρό της ηλικίας. Βεβαίως, δεν ξέρω αυτό κατά πόσο συν-
δέεται µε την επαρκή εκπροσώπηση στα κοινοβουλευτικά
έδρανα. Σε κάθε περίπτωση, για να βάλουµε λίγο τα πράγµατα
στην τάξη τους, δεν σας εγκάλεσα εγώ, κυρία συνάδελφε, εσείς
µας εγκαλέσατε, γραπτά και προφορικά. Κι εγώ έκανα επίκληση
στη δηµοκρατική σας ευαισθησία. Τη δουλειά σας τη σέβοµαι
πάρα πολύ, τον κοινοβουλευτικό έλεγχο τον σεβόµαστε πάρα
πολύ σε αυτή την Κυβέρνηση. Γι’ αυτό απαντούµε, ως οφεί-
λουµε, ανελλιπώς σε όλες τις επίκαιρες ερωτήσεις, πράγµα από
σπάνιο έως –δεν ξέρω πώς να το χαρακτηρίσω- κατά τα προ-
ηγούµενα χρόνια 2015-2019. Δεν σας εγκαλώ, λοιπόν, εγώ, εσείς
µας εγκαλείτε και µας λέτε απολύτως ελλιπείς και όλα τα σχετικά
τα οποία είπατε. 

Επίσης, αδυνατώ να καταλάβω τον συλλογισµό σας σε σχέση
µε τον εφησυχασµό. Όλα αυτά τα οποία σας παρέθεσα, για τα
οποία υπάρχουν επίσηµα έγγραφα, επίσηµες ηµεροµηνίες, σας
φάνηκαν ως αντίδραση εφησυχασµού από µια κυβέρνηση; Επί-
σης, κυρία συνάδελφε, µε λυπεί πραγµατικά το γεγονός, ποιο
δηλαδή; Είπατε ότι περιµένατε την απάντησή µου. Δεν ξέρω αν
έχετε κάποιες άλλες δυνατότητες και καταλαβαίνετε τι πρόκειται
να σας απαντήσουν. Δεν είδα πουθενά αυτά τα οποία λέτε µέσα
στην ερώτησή σας και τα οποία προφανώς διαβάζοντάς τα η
κοινή γνώµη, που οφείλουµε να την ενηµερώνουµε και οφείλουµε
να την προστατεύουµε επίσης, αν τα διαβάσει δεν ξέρω κατά
πόσο αισθάνεται ασφαλής. Από αυτά, λοιπόν, εδώ που λέτε στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο, κι αν συνέβαιναν οφείλατε να έρθετε
πιο έντονη και πιο µαχητική εδώ. Κανένα δεν µας αποδείξετε. Δεν
µας αποδείξετε κανένα. Κανένα δεν µας αποδείξατε. 

Θέλω να κάνω, λοιπόν, ειδική αναφορά, κυρία συνάδελφε, σε
ό,τι έχει σχέση µε την υγεία των εργαζοµένων στις µονάδες
εκτροφής µινκ. Λέτε στην ερώτησή σας ότι η µετάλλαξη του
SARS-CΟV-2 µπορεί να έχει επιπτώσεις τόσο στην ανθρώπινη
ικανότητα για την παραγωγή αντισωµάτων όσο και στις επανα-
λοιµώξεις, αλλά και στην αποτελεσµατικότητα των εµβολίων. Κι
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εδώ, κυρία συνάδελφε, βρίσκεται πραγµατικά -και θα το πω- η
ανεπίτρεπτη ανακρίβεια των όσων γράφετε και δηλώνετε. Διότι
ο ιός που επικαλείστε και έχει αυτές τις συνέπειες, οι οποίες προ-
φανώς διασπείρουν έναν φόβο, η µετάλλαξη δηλαδή του στελέ-
χους 5 της Δανίας, δεν είχε καµµία απολύτως σχέση και ευτυχώς
–ευτυχώς, να το υπογραµµίσω- µε αυτόν που εντοπίστηκε στους
έξι εργαζοµένους των µονάδων, κυρία Σακοράφα. Κι αυτό δεν
το λέω εγώ, κυρία Σακοράφα, αυτό το λέει ο Οργανισµός για τη
Δηµόσια Υγεία µε χθεσινό του έγγραφο, κυρία Σακοράφα, όπου
λέει: «Από την ανάλυση γονιδιώµατος προκύπτει ότι τα στελέχη
του ιού σε εργαζοµένους εκτροφείων µινκ και στα µινκ στην Ελ-
λάδα είναι στελέχη της κοινότητας τα οποία δεν σχετίζονται µε
κανένα από τα στελέχη 1 ως 5, που ανιχνεύθηκαν σε µινκ και ερ-
γάτες σε εκτροφεία της Δανίας. Η µεµονωµένη µετάλλαξη
Υ453F…» -χωρίς δηλαδή τις επιπλέον τέσσερις µεταλλάξεις
αυτού του έντονου κρούσµατος στη Δανία- «…βρέθηκε σε έξι ερ-
γαζόµενους..» -η απλή δηλαδή- «…και στα µινκ τριών εκτρο-
φείων, ενώ δεν ανιχνεύθηκε σε κανένα δείγµα από τον γενικό
πληθυσµό µέχρι τώρα.». Το χαρτί, επαναλαµβάνω, είναι από τις
4 Φεβρουαρίου. «Η συγκεκριµένη µετάλλαξη δεν προκαλεί βα-
ρύτερη νόσο ….» -ο ΕΟΔΥ τα λέει αυτά- «…συγκριτικά µε τα µη
µεταλλαγµένα στελέχη του ιού. Από τους έξι εργαζόµενους που
την είχαν, οι τρεις εκδήλωσαν ήπια συµπτώµατα και οι τρεις ήταν
ασυµπτωµατικοί.».

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Εποµένως, παρακαλώ την προσοχή σας για όσα επικαλείστε
στον δηµόσιο λόγο.

Επιπροσθέτως, µάλιστα παρ’ ότι πρόκειται για επικίνδυνο στέ-
λεχος, όπως λέει ο ΕΟΔΥ, εµείς, σε συνεργασία µε τον ΕΟΔΥ,
και µε γνώµονα πάντοτε το δίχτυ ισχυρών προληπτικών µέτρων
βιοασφάλειας φροντίσαµε, κυρία Σακοράφα, ώστε έκτοτε οι τε-
τρακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι στις εκτροφές µινκ να έχουν ήδη
περάσει από οκτώ κύκλους ανίχνευσης τεστ κορωνοϊού, δηλαδή
έχουν διενεργηθεί έως σήµερα τρεις χιλιάδες εξακόσια τεστ. Και
βεβαίως, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, έχει ληφθεί µέριµνα για την ένταξη αυτών των εργαζοµέ-
νων στις οµάδες υψηλής προτεραιότητας, σε σχέση µε τον
εµβολιασµό.

Και κλείνω µε την έκτη ανακρίβεια ότι δήθεν µεταλλαγµένα
στελέχη του κορωνοϊού εντοπίστηκαν σε εκατόν είκοσι θετικά
δείγµατα των κατοίκων της Κοζάνης, των Γρεβενών και της Κα-
στοριάς. Θα αναγνώσω ξανά, για εµπέδωση, την ανακοίνωση του
ΕΟΔΥ: «Η µεµονωµένη µετάλλαξη Υ453F, που καµµία συσχέτιση
δεν έχει µε τον ιό της Δανίας, δεν ανιχνεύθηκε σε κανένα δείγµα
από το γενικό πληθυσµό µέχρι τώρα». Και ευτυχώς και προφα-
νώς δεν ανιχνεύθηκε στους εκατόν είκοσι στους οποίους αναφέ-
ρεστε.

Θέλω να πω επίσης, ότι σε όλη αυτήν τη διαδικασία έχουµε
υποχρεωτική εφαρµογή αυστηρών µέτρων βιοασφαλείας στις
µονάδες και παρεµπιπτόντως, τα µινκ που θανατώθηκαν, θανα-
τώθηκαν µε το δέρµα τους, κυρία Σακοράφα. Επιπλέον, σε αυτό
το πλέγµα έχουµε την υποχρεωτική εφαρµογή αυστηρών µέ-
τρων, όπως απαγόρευση µετακίνησης των ζώων από µονάδα σε
µονάδα, υψηλούς όρους βιοασφάλειας στις µονάδες, υποχρεω-
τική χρήση µέσων ατοµικής προστασίας από τους εργαζόµε-
νους, προκειµένου να λειτουργήσουµε αποτρεπτικά. 

Αναφορές, λοιπόν, κυρία συνάδελφε, σε φήµες, σε εικασίες,
σε αυθαίρετα στοιχεία είναι προφανώς αβάσιµες, ατεκµηρίωτες
και επικίνδυνες για την αξιοπιστία της χώρας.

Ανακεφαλαιώνοντας, όχι µόνο δεν υπάρχει ζήτηµα αναζήτη-
σης ευθυνών -που υπαινίσσεστε στην ερώτησή σας- στη διαχεί-
ριση της κατάστασης, αλλά αντιθέτως επεδείχθησαν -και οφείλω
να συγχαρώ όλους τους εµπλεκόµενους- και επιδεικνύονται, ως
οφείλουµε, άµεσα αντανακλαστικά, γνώση και εφαρµογή των
πρωτοκόλλων στο πεδίο. Οι µόνες ευθύνες που φοβάµαι ότι θα
πρέπει να αναζητηθούν, αλλά δεν είµαστε αρµόδιοι εµείς, αλλά
η κοινή γνώµη να τις αναζητήσει, είναι αυτές της πολιτικής επέν-

δυσης στην κινδυνολογία και στον φόβο. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Αραµπατζή.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Σακοράφα,

πρώτον, δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό και δεύτερον, θα
πρέπει η Υπουργός να απαντήσει. Έπρεπε, επίσης, στις 11.30’
να παραδώσω την Αίθουσα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ξέρω την
διαδικασία και ζητώ συγγνώµη και από την κυρία Υπουργό.

Θα της πρότεινα, λοιπόν, να διαβάσει πολύ προσεκτικά την
ανακοίνωση του OIE, όπως επίσης θα έπρεπε να διαβάσει πολύ
προσεκτικά την ανακοίνωση του ProMED, όπως επίσης θα
έπρεπε να ακούσει πολύ προσεκτικά τον κ. Θάνο ο οποίος είπε
και ξε-είπε, αλλά είπε και κάτι πάρα πολύ σοβαρό: «Στην Ελλάδα
δεν µπορεί να γίνει καµµία δοκιµή, διότι δεν έχουµε κανένα ερ-
γαστήριο βιοασφάλειας», κυρία Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ελάτε, κυρία Αραµπα-

τζή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά κυρία Σακοράφα, λόγω και της µάσκας που φοράτε,

µε δυσκολία συλλαµβάνω όλες αυτές τις αναφορές τις οποίες
κάνατε. Παρακαλώ να τις καταθέσετε στα Πρακτικά. Αρµοδιότε-
ρος από τον ΕΟΔΥ, τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας και τα σχε-
τικά έγγραφα δεν φαντάζοµαι ότι υπάρχει. Γιατί είπατε για τον
OIE.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να το
διαβάσετε, παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εσείς διαβάσατε αυτά που στείλαµε ως χώρα;
Αν τα έχετε διαβάσει είµαι πολύ ικανοποιηµένη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ και τις

δύο.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύει, την 05-02-2021: Ποινική δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας Γεώργιο
Σταθάκη και ποινική δικογραφία που αφορά στον Υφυπουργό
Προστασίας του Πολίτη Νικόλαο Χαρδαλιά. 

Πάµε στην επόµενη και τελευταία ερώτηση. 
Κύριε Κατρίνη, στις 11.30’ θα έπρεπε να παραδώσω την Αί-

θουσα.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 364/1-2-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Θα αποζηµιωθούν οι παραγωγοί
της Ηλείας για τις ζηµιές που υπέστησαν λόγω του κορωνοϊού;».

Κύριε Κατρίνη, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Να είστε βέβαιος ότι αν η κυρία Υπουργός απαντήσει σε αυτά

που θα ρωτήσω στην πρωτολογία µου δεσµεύοµαι να µην
ασκήσω το δικαίωµα µου για δευτερολογία και να σας διευκο-
λύνω και εσάς και τους εργαζόµενους εδώ στην Ολοµέλεια.

Κυρία Υπουργέ, η ζηµιά που έχουν υποστεί οι παραγωγοί και
οι κτηνοτρόφοι της Ηλείας είναι τεράστια λόγω των οικονοµικών
συνεπειών του κορωνοϊού -βεβαίως είναι και άλλες κατηγορίες
παραγωγών σε όλη τη χώρα- και ο βασικός λόγος γι’ αυτό είναι
το κλείσιµο της εστίασης που ακόµα και σήµερα κανένας δεν
ξέρει πότε θα ανοίξει, είναι αβέβαιο, όπως επίσης και µια διατα-
ραχή που υπήρχε στην αλυσίδα των εξαγωγών τουλάχιστον στο
πρώτο κύµα της πανδηµίας.

Ήδη, η οικονοµία της Ηλείας έχει δεχτεί βαρύ πλήγµα τα τε-
λευταία δύο χρόνια µε την συνεχή µείωση της τιµής πώλησης
του ελαιολάδου, αλλά και άλλων προϊόντων. Μέχρι στιγµής που
µιλάµε έχουν αποζηµιωθεί οι κτηνοτρόφοι, οι παραγωγοί λαϊκών
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αγορών και οι παραγωγοί για το πρώιµο καρπούζι χαµηλής κά-
λυψης και για την ανοιξιάτικη πατάτα, οι µεν µε 300 ευρώ το
στρέµµα, οι δε µε 245 ευρώ το στρέµµα παρά το γεγονός ότι οι
αρχικές εκτιµήσεις µιλούσαν για µεγαλύτερα ποσά αποζηµίω-
σης. 

Σήµερα που µιλάµε εκκρεµεί αποζηµίωση για τα όψιµα καρ-
πούζια -για τα όψιµα καρπούζια θέλω να σας πω, κυρία Υπουργέ,
ότι το κόστος παραγωγής προσεγγίζει τα 800 ευρώ το στρέµµα
περίπου όσο και αυτό για τα πρώιµα καρπούζια- για τις επίσπο-
ρες πατάτες, τις φθινοπωρινές όπως λέµε εµείς κάτω στην πε-
ριοχή µου, τα κηπευτικά και τα σαλατικά, υπαίθρια και
θερµοκηπιακά, και του Μαρτίου και του Νοεµβρίου, τα οποία τα
περισσότερα είτε έµειναν απούλητα είτε πουλήθηκαν σε εξευτε-
λιστικές τιµές. 

Επίσης, το τελευταίο δίµηνο σηµειώθηκε σοβαρή διαταραχή
στην τιµή των πορτοκαλιών και των µανταρινιών, τα οποία πλέον
πουλιούνται µόνο για χυµοποίηση 5 µε 6 λεπτά του ευρώ µε µια
µέση τιµή πώλησης σε κανονικές περιόδους 22 µε 30 λεπτά του
ευρώ. 

Έχω να κάνω δύο ερωτήµατα: Πρώτον, θα αποζηµιώσετε τα
όψιµα καρπούζια και τις φθινοπωρινές πατάτες κατ’ αναλογία
των αποζηµιώσεων που κάνατε και δώσατε για τα πρώιµα καρ-
πούζια και τις ανοιξιάτικες πατάτες λαµβάνοντας υπ’ όψιν και το
υψηλό κόστος παραγωγής και την πολύ µεγάλη απώλεια εισο-
δήµατος;

Δεύτερον, επειδή στην απάντηση του Υπουργείου στις 28 Δε-
κεµβρίου στο σύνολο των Βουλευτών του Κινήµατος Αλλαγής -
την απάντηση την υπογράφει ο κ. Βορίδης- δεν αναφέρεται
καµµία εξασφάλιση ποσού για να αποζηµιωθούν κηπευτικά και
σαλατικά, πορτοκάλια ή µανταρίνια και δεν έχετε εκδώσει µέχρι
σήµερα που µιλάµε καµµία σχετική ανακοίνωση για κηπευτικά,
σαλατικά Μαρτίου, Νοεµβρίου πορτοκάλια, µανταρίνια Δεκεµ-
βρίου - Ιανουαρίου, ρωτώ αν είναι στις προθέσεις σας να αποζη-
µιώσετε και αυτούς τους παραγωγούς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κατρίνη.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων, κ. Φωτεινή Αραµπατζή
Κυρία Αραµπατζή, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. Σας παρα-

καλώ πολύ να τηρήσετε τον χρόνο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά αντιλαµβάνοµαι
πλήρως την αγωνία σας να καταδείξετε στους αγαπητούς παρα-
γωγούς της Ηλείας και συντοπίτες σας το ενδιαφέρον σας για
την αποκατάσταση της απώλειας εισοδήµατος που έχει υποστεί
και ο αγροτοκτηνοτροφικός κλάδος από την πανδηµική κρίση. 

Φοβάµαι, όµως, κύριε συνάδελφε, ότι σας έχει προλάβει εµπρά-
κτως στην έκφραση της αγωνίας η Κυβέρνησή µας και η ηγεσία
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, η οποία, όπως ξέρετε, εµ-
φορείται από το δόγµα -και το αποδεικνύει στην πράξη- ότι ουδείς
αγρότης, κτηνοτρόφος, µελισσοκόµος ή αλιέας που αποδεδειγ-
µένα επλήγη από την κρίση του κορωνοϊού, να υπάρχει δηλαδή η
αιτιατή σχέση της απώλειας µε την πανδηµική κρίση, δεν πρόκειται
να µείνει αστήρικτος. 

Αυτή βεβαίως η αρχή δεν αποτελεί έναν λόγο κενό περιεχοµέ-
νου, αλλά αντιθέτως έχει λάβει σάρκα και οστά από τις µέχρι τώρα
πληρωµές τις οποίες έχει δροµολογήσει και έχει πιστώσει το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Θέλω να γίνω και λίγο πιο συγ-
κεκριµένη και να αποκαταστήσουµε λίγο κάποια πράγµατα στην
τάξη, γιατί έχω -η αλήθεια είναι- µια ευαισθησία ως προς αυτό,
γιατί διαβάζοντας την ερώτησή σας λέτε κάπου για την καθυστε-
ρηµένη αποζηµίωση των παραγωγών. 

Λέει ότι στην Ηλεία αποζηµιώθηκαν µε καθυστέρηση οι κτηνο-
τρόφοι, παραγωγοί κ.λπ.. Πολύ καλόπιστα το λέω, γιατί εκτιµώ το
ενδιαφέρον που δείχνετε για τον πρωτογενή τοµέα, αλλά µην διο-
λισθαίνετε σε άσκοπες, πραγµατικά άσκοπες αντιπολιτευτικές κρί-
σεις. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ότι όποιες
ενισχύσεις δίνονται, δίνονται οριζόντια σε όλη τη χώρα και προ-
φανώς δεν υπάρχει κανενός είδους διάκριση ίδιας κατηγορίας

αποζηµίωσης χρονικά και ποσοτικά από νοµό σε νοµό.
Δεύτερον, µου λέτε ότι υπήρξαν αρχικές εκτιµήσεις -το είπατε

και τώρα- για µεγαλύτερα ποσά αποζηµίωσης. Αρχικές εκτιµήσεις
για µεγαλύτερα ποσοστά από ποιον υπήρξαν; Από τους παραγω-
γούς; Αυτό είναι και αναµενόµενο και παντελώς δικαιολογηµένο,
να θέλουν περισσότερα οι παραγωγοί. Προφανώς όµως υπονοείτε
το ΥΠΑΤ, δεν εννοείτε τους παραγωγούς. 

Λέτε, δηλαδή, αν διαβάζω καλά πίσω από τις λέξεις, ότι άλλα
είπαµε και άλλα πληρώσαµε. Αν δεν το λέτε, ζητώ συγγνώµη, Αν
το λέτε αυτό όµως, να απαντήσω, κύριε συνάδελφε, ότι τα ποσά
δεν εξαγγέλλονται από την ηγεσία του Υπουργείου, λέγοντας «θα
πάρετε τόσα», γιατί τόσα αρέσει στον Υπουργό! Δεν εξαγγέλλον-
ται, προκύπτουν, εξάγονται, τεκµηριώνονται, επιχειρηµατολογούν-
ται για την απώλεια εισοδήµατος κάθε κλάδου και, αν θέλετε, για
ένα λόγο παραπάνω. 

Πέραν της σύνεσης που επιδεικνύει η συγκεκριµένη Κυβέρνηση
στη διαχείριση των δηµόσιων πόρων, επιβάλλεται, όπως ξέρετε
και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η πλήρης αιτιολόγηση και µά-
λιστα σε χρονικό άξονα τριετίας προς τα πίσω, προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, γιατί αυτό επιβάλλει, κύριε συνάδελφε, το
προσωρινό πλαίσιο των κρατικών ενισχύσεων για την πανδηµική
κρίση. 

Οι κτηνοτρόφοι, λοιπόν, στους οποίους αναφέρεστε και συγκε-
κριµένα οι αιγοπροβατοτρόφοι ξέρετε ότι πήραν 30 εκατοµµύρια
ευρώ στις 26-10-2020. Έχετε χίλιους οκτακόσιους εβδοµήντα
εννιά αιγοπροβατοτρόφους στην Ηλεία και εύχοµαι να αυξηθούν.
Αυτοί πήραν κοντά στο 1 εκατοµµύριο ευρώ.

Οι παραγωγοί λαϊκών αγορών αποζηµιώθηκαν µε 8.700.000
ευρώ στις 31 Δεκεµβρίου και 23 Δεκεµβρίου, εκ των οποίων εκα-
τόν ενενήντα έξι δικαιούχοι του νοµού σας -εύχοµαι να γίνουν πε-
ρισσότεροι- πήραν από 153.000 ευρώ. 

Οι ελαιοπαραγωγοί, που στην περιοχή σας είναι συνολικά περί-
που επτά χιλιάδες δικαιούχοι, αποζηµιώθηκαν όπως ξέρετε από
το Μέτρο 21 του ΠΑΑ, από τα υπόλοιπα, δηλαδή, διαθέσιµα του
ΠΑΑ, που σύµφωνα µε το κοινοτικό πλαίσιο είχαµε τη δυνατότητα
να τα διαθέσουµε για την αντιµετώπιση της πανδηµικής κρίσης και
πήραν κοντά στα 7 εκατοµµύρια ευρώ. Οι δε παραγωγοί του
Νοµού Ηλείας της ανοιξιάτικης πατάτας και των πρώιµων καρπου-
ζιών, που στο σύνολό τους ανέρχονται σε εξακόσιους τριάντα
τρεις δικαιούχους, αποζηµιώθηκαν στις 23-12-2020 µε 4.700.000
ευρώ.

Αξίζει µάλιστα να σηµειωθεί -φαντάζοµαι ότι δεν θα το αµφισβη-
τήσετε- ότι οι παραγωγοί της ανοιξιάτικης πατάτας του νοµού σας
αποτελούν τα τρία τέταρτα της συνολικής πατατοπαραγωγής του
Νοµού Ηλείας και το υπόλοιπο ένα τέταρτο, εάν δεν κάνω λάθος,
αφορά στις επίσπορες ή φθινοπωρινές πατάτες, για τις οποίες και
εγώ έχω γνώση, γιατί ξέρετε ότι καλλιεργούνται πάνω, στη Μακε-
δονία µας, ιδίως στη Δράµα και σε άλλες περιοχές. Οι παραγωγοί
σας, δηλαδή, στα τρία τέταρτα είναι πληρωµένοι. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στο όψιµο καρπούζι και στη φθινοπωρινή
πατάτα και στα θερµοκήπια, έχει υποβληθεί ο σχετικός φάκελος
τεκµηρίωσης και έχει ζητηθεί δέσµευση πίστωσης από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, καταλαβαίνω την ένταση της προηγούµενης

συζήτησης, αλλά θα σας παρακαλούσα, µε όλο τον σεβασµό,
όταν απευθύνεστε σε συνάδελφο, να απευθύνεστε µε τον προ-
σήκοντα σεβασµό και µε το πρέπον ύφος και όχι να παραδίδετε
µαθήµατα, αν αυτά που γράφουµε στην ερώτηση σάς αρέσουν,
ταιριάζουν ή συνάδουν µε τη συγκυρία. Κατανοώ, όµως, την έν-
ταση από τις προηγούµενες συζητήσεις.

Κύριε Πρόεδρε, η Υπουργός µίλησε έξι λεπτά χωρίς να απαν-
τήσει σε κανένα από τα δύο ερωτήµατα που υπέβαλα. Θέλω να
πιστεύω ότι στη δευτερολογία της θα µας πει κάτι συγκεκριµένο,
αν θα αποζηµιωθούν και µε τι ποσό το όψιµο καρπούζι και η φθι-
νοπωρινή πατάτα.

Επίσης, να µας πείτε αν προτίθεστε -γιατί γι’ αυτό δεν είπατε
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τίποτα- να αποζηµιώσετε κηπευτικά, σαλατικά, πορτοκάλια και
µανταρίνια. Δεν ξέρω αν διέλαθε της προσοχής σας, αλλά θα
πρέπει να απαντήσετε. Τα ερωτήµατα είναι αυτά τα δυο που σας
υπέβαλα και δεν απαντήσατε τίποτα. 

Μου αναφέρατε τι έχει κάνει το Υπουργείο µέχρι σήµερα. Δεν
χρειάζεται, κυρία Υπουργέ. Το διαβάσαµε στην απάντηση που
µας στείλατε εγγράφως. Εδώ δεν έρχεστε να µας επαναλαµβά-
νετε αυτά που γράφετε ενάµιση µήνα πριν. Έρχεστε να απαντή-
σετε σε αυτά που σας ρωτάµε τώρα.

Αναφέρθηκα και στην πρωτολογία µου στις τιµές αποζηµίωσης
και στο ποιες κατηγορίες παραγωγών της Ηλείας αποζηµιώθη-
καν. Δεν χρειαζόταν να το επαναλάβετε. Το έβαλα εγώ στην ερώ-
τηση και στη γραπτή και στην προφορική ανάπτυξη, αν την
προσέξατε.

Θα µου πείτε: «Γιατί στην Ηλεία;». Έχουµε προβλήµατα σε όλη
την Ελλάδα. Είπατε ότι δεν έγιναν διακρίσεις. 

Επιτρέψτε µου, επειδή παρακολουθώ την πορεία των αποζη-
µιώσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, να διατηρώ κά-
ποιες επιφυλάξεις για την προτεραιοποίηση των αποζηµιώσεων
προϊόντων, παραγωγών και περιοχών. Δεν θα µπω, όµως, σε λε-
πτοµέρειες γιατί δεν θέλω, κυρία Αραµπατζή, να ασχοληθώ µε
κάτι άλλο πέραν αυτού που ήρθα να σας ρωτήσω.

Θέλω να σας θυµίσω ότι η Ηλεία, µε βάση την µελέτη της Eu-
rostat το 2017, είναι η πρώτη περιφέρεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σε αγροτική εξειδίκευση. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι το παραγόµενο
εισόδηµα της Ηλείας κατ’ αναλογία του πληθυσµού είναι το υψη-
λότερο από αγροτική παραγωγή σε όλες τις περιφέρειες της Ευ-
ρώπης. Βεβαίως, η Ηλεία, όπως ξέρετε, ήταν και πρώτη σε όλα
τα σχέδια βελτίωσης της περιφέρειας, µε τις πρώτες βαθµολο-
γίες. 

Δεύτερον, µιλάµε για µια κατηγορία που είναι αγρότες-κτηνο-
τρόφοι, που, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, δεν έχουν πάρει κανένα
µέτρο ελάφρυνσης από την Κυβέρνηση, καµµία φορολογική,
ασφαλιστική ή δανειακή αναστολή υποχρεώσεων.

Γιατί το λέω αυτό; Τώρα που δόθηκαν οι αποζηµιώσεις -το θυ-
µάστε- στις 21 Δεκεµβρίου ήρθε τροπολογία στη Βουλή για το
ακατάσχετο και αφορολόγητο αυτών των αποζηµιώσεων. 

Γιατί ήρθε τροπολογία, κύρια Υπουργέ; Γιατί διαπιστώσατε
µετά από ενάµιση χρόνο ότι το 70% των αγροτών και κτηνοτρό-
φων χρωστάνε είτε στην εφορία, είτε στα ταµεία, είτε στις τρά-
πεζες και δεν τους έχετε δώσει καµµία αναστολή µέσα στην
πανδηµία, γιατί δεν είναι πληττόµενος κλάδος. Όµως, χρωστάνε.
Αλλά, φέρνετε τροπολογία για να είναι ακατάσχετες οι αποζη-
µιώσεις. Όµως, δεν είναι πληττόµενος κλάδος! 

Έχετε 150 εκατοµµύρια ευρώ. Σας τα έδωσε ο κ. Σταϊκούρας
τον Απρίλιο. Με βάση το έγγραφο του Υπουργείου, έχουν δοθεί
το 2020 86,6 εκατοµµύρια, δηλαδή περίπου το 58% µε 60%. Εκεί
σας εγκαλώ για καθυστέρηση. 

Είχατε 150 εκατοµµύρια ευρώ. Έπρεπε να τα δώσετε το συν-
τοµότερο δυνατόν και έχετε δώσει µόνο τα 86,6 εκατοµµύρια
ευρώ, µε βάση, όχι αυτά που λέω εγώ, αυτά που λέτε εσείς στην
έγγραφη απάντηση που µας δώσατε.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Σας επαναφέρω στη
δραµατική πραγµατικότητα των παραγωγών της Ηλείας, µε
υψηλό κόστος παραγωγής. Το όψιµο καρπούζι 800 ευρώ το
στρέµµα. Η καλλιέργεια επίσης σκεπαστή, όπως και στο πρωιµο,
διαφορετική ίσως από άλλες περιοχές της χώρας. Όλα τα καρ-
πούζια του Ιουλίου φρεζαρίστηκαν και έµειναν απούλητα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Όσα πουλήθηκαν πουλήθηκαν αντί 6-7
λεπτών του ευρώ. Υπήρχε µία άνοδος τον Αύγουστο, αλλά γενικά
υπάρχει πολύ µεγάλη ζηµιά. Όσον αφορά στα κηπευτικά - σαλα-
τικά, επίσης καλλιέργεια των 500-600 ευρώ το στρέµµα, δεν που-
λήθηκαν λόγω του κλεισίµατος.

Κυρία Υπουργέ, εγώ διαβάζω στην απάντηση εδώ ότι έχει εξα-
σφαλιστεί ποσό για θερµοκηπιακές καλλιέργειες Κρήτης σε ντο-
µάτες, αγγούρια και µελιτζάνες. Επειδή είπατε ότι δεν γίνονται
διακρίσεις στα προϊόντα ανάµεσα στις διάφορες περιοχές.
Βλέπω στην απάντηση εδώ, στο προτελευταίο bullet, ότι έχετε
εξασφαλίσει για ντοµάτες, αγγούρια και µελιτζάνες για την
Κρήτη στα θερµοκηπιακά. 

Ρωτάµε, λοιπόν: Γιατί να µην υπάρχει ανάλογη πρόβλεψη και

για την Ηλεία για τις περιπτώσεις του Μαρτίου, αλλά µόνο για
την Κρήτη; Γιατί γίνεται αυτό;

Στα πορτοκάλια και µανταρίνια το 70% της παραγωγής, κύριε
Πρόεδρε, έχει µείνει αµάζευτο. Τώρα πουλιέται 10 λεπτά του
ευρώ ή 5-6 λεπτά του ευρώ για χυµοποίηση. Οι άνθρωποι κατα-
στρέφονται. 

Σας ρωτώ µε ειλικρίνεια και θέλω να µας πείτε: Πρώτον, αν
προτίθεστε να αποζηµιώσετε αυτά τα προϊόντα. Δεύτερον, αν
µπορείτε να µας ανακοινώσετε -θα είναι σηµαντικό- επειδή έχετε
υποβάλει αίτηµα στο Υπουργείο Οικονοµικών προς έγκριση, ποιο
είναι το ποσό αποζηµίωσης µε το οποίο το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης προτείνει να αποζηµιωθούν αυτές οι κατηγορίες πα-
ραγωγών, όσες προτείνετε απ’ αυτές να αποζηµιωθούν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κατρίνη.
Κυρία Αραµπατζή, έχετε τρία λεπτά για να απαντήσετε. Νο-

µίζω ότι τα ερωτήµατα είναι συγκεκριµένα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα προσπαθήσω να κάνω καλή χρήση του χρό-
νου.

Θα κοιτάξω, κύριε συνάδελφε, πολύ προσεκτικά τα Πρακτικά
της πρωτολογίας µου, για να διαπιστώσω ή µη τον «µη προσή-
κοντα σεβασµό», που όπως είπατε επέδειξα στην πρωτολογία
µου. 

Επίσης, είπατε ότι δεν είχατε καµµία ανάγκη να αναφερθούµε
µε στοιχεία και αριθµούς στις πραγµατοποιηθείσες πληρωµές σε
ό,τι αφορά στον Νοµό Ηλείας. Δεν φαντάζοµαι ότι παρέλκει τους
ενδιαφέροντος να αναφερθούν τα συγκεκριµένα νούµερα, όταν
για καθυστερηµένη καταβολή στα συγκεκριµένα είδη αναφέρε-
στε στην ερώτησή σας. Μου επιτρέπετε, φαντάζοµαι, να απαν-
τήσω επί της ερώτησής σας ως έχει η δοµή της. Γιατί αυτό
ουσιαστικά έκανα.

Λέτε ότι έγιναν διακρίσεις, αλλά δεν θα αναφερθείτε στις δια-
κρίσεις. Εγώ είπα, κύριε συνάδελφε, ότι όταν βγαίνει ένα µέτρο,
όταν για παράδειγµα ενισχύονται λόγω της πανδηµικής κρίσης
οι αιγοπροβατοτρόφοι της χώρας, βγαίνει µία πληρωµή, βγαίνει
ένα ποσό το οποίο δίνεται οριζόντια στη χώρα. Δηλαδή, όπου
υπάρχει αιγοπρόβατο, παίρνει τα αντίστοιχα χρήµατα. 

Ο κύριος συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε, µου δίνει, νοµίζω, µια
εξαιρετική ευκαιρία. Είπε ουσιαστικά ότι δεν κάνουµε τίποτα για
τους αγρότες και µάλιστα είπε ότι δεν κάνουµε και γρήγορα. Θα
απαντήσω όσον αφορά στο γρήγορα και µάλιστα στο πόσο γρή-
γορα έπρεπε να γίνουν. 

Τώρα, κύριε συνάδελφε, ειλικρινά µε αναγκάζετε να κάνω µια
µίνι αναφορά των µέτρων που έχει πάρει αυτή η Κυβέρνηση για
την ενίσχυση, τη θωράκιση, την περιφρούρηση του αγροτοκτηνο-
τροφικού τοµέα. Να αναφερθώ στη µείωση των φορολογικών συν-
τελεστών, που αµέσως µόλις βγήκαµε Κυβέρνηση το φέραµε ως
νοµοσχέδιο; Να αναφερθώ στον εξορθολογισµό των ασφαλιστι-
κών εισφορών, που ήταν µια δεύτερη εφορία για τους αγρότες;
Να αναφερθώ στο γεγονός ότι για δεύτερη φορά οι αγρότες,
όπως πέρσι, έτσι και φέτος δεν θα πληρώσουν το τέλος επιτηδεύ-
µατος; Να αναφερθώ στο ότι δεν θα πληρώσουν εισφορά αλλη-
λεγγύης; Να αναφερθώ στο γεγονός -γιατί είπατε «από πουθενά
στα άλλα µέτρα»- ότι για πρώτη φορά οι αγρότες πήραν επιστρε-
πτέα προκαταβολή; 

Κυρίως, όµως, να αναφερθώ στο θετικό της τροπολογίας –
πράγµατι, ευχαριστούµε που προφανώς την υποστηρίζετε εδώ-
που έφερε ο πρώην Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ. Βορί-
δης, για το ακατάσχετο των ενισχύσεων; Δηλαδή, τώρα τι λέτε,
ότι κακώς την έφερε; Ναι, την έφερε και πολύ ορθώς την έφερε.
Γιατί, προφανώς, τα προηγούµενα χρόνια, το 2015-2019 εννοώ
πάντοτε, ξέρατε ποια ήταν η µοίρα τους. 

Είπατε ότι δεν ήµουν συγκεκριµένη. Σε τι δεν ήµουν συγκεκρι-
µένη; Σας έχω πει ότι για το ερώτηµά σας για το όψιµο καρπούζι,
τη φθινοπωρινή πατάτα και τα θερµοκήπια έχει υποβληθεί ο σχε-
τικός φάκελος, όπως ορίζει η διαδικασία, στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών και υπάρχει αίτηµα δέσµευσης. 

Κύριε συνάδελφε, µόλις το Υπουργείο Οικονοµικών δώσει τη
συγκεκριµένη έγκριση στον νυν Υπουργό, τον κ. Λιβανό, όπως
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ακριβώς γίνεται σε όλες τις χρηµατοδοτήσεις, θα ανακοινωθεί
ακριβώς και το ποσό. Έτσι δεν έγινε και στις προηγούµενες;
Έτσι έγινε και στις προηγούµενες, κύριε συνάδελφε. Δεν θα το
αµφισβητείτε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τι έγινε; Πόσο ήταν; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τέλος, πάω σε αυτά που είπατε για τους υπόλοι-
πους κλάδους. Θα επαναλάβω, όπως το είπα και στην αρχή, ότι
µε βάση τα διαθέσιµα δηµοσιονοµικά, που κάνουµε κάθε προ-
σπάθεια να τα εκµεταλλευτούµε στο βέλτιστο, όποιος κλάδος
του πρωτογενούς τοµέα έχει πληγεί αποδεδειγµένα από την παν-
δηµική κρίση θα αποζηµιώνεται.

Τώρα σε σχέση µε το συντοµότερο δυνατό, ναι, κύριε συνά-
δελφε, το συντοµότερο δυνατό, όπως σας έχει απαντήσει και ο
κ. Βορίδης σε ανάλογες ερωτήσεις, δεν σηµαίνει άρπα-κόλλα.
Σηµαίνει ότι για να ωριµάσει αυτή η διαδικασία…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Για τα πορτοκάλια θα µου πείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην

διακόπτετε.
Κυρία Υπουργέ, δεν έχουµε χρόνο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Γελάτε, κύριε συνάδελφε, αλλά προφανώς στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρέπει να αποδείξεις την απώλεια εισοδή-
µατος, για να µην έχεις ανακτήσεις της άλλοτε κυβέρνησης. Ας
µην αναφερθώ τώρα και ξεκινήσει νέος κύκλος αντιπαράθεσης. 

Το συντοµότερο δυνατό ήταν τρεις, το αργότερο τέσσερις
µήνες, ενώ σε κάποια ήταν και λιγότερο από τρεις µήνες, κύριε
συνάδελφε.

Εποµένως, να µην ανησυχείτε. Είµαστε εδώ, διαχειριζόµαστε
τα χρήµατα µε φειδώ, µε προνοητικότητα, γιατί η κρίση του κο-
ρωνοϊού δυστυχώς δεν έχει τελειώσει και δεν ξέρουµε τι θα βγει
στο µεσοδιάστηµα από πληττόµενους κλάδους. Ευχόµαστε να
µην υπάρξουν πληττόµενοι κλάδοι. Τα διαχειριζόµαστε µε φειδώ,
µε λογική και µε αίσθηµα δικαίου απέναντι στους εκπροσώπους
του πρωτογενούς τοµέα.

Και επειδή είπατε ότι µειώθηκαν οι εξαγωγές, να πούµε, κύριε
Πρόεδρε, ότι για πρώτη φορά µετά από τριάντα έξι χρόνια κλεί-
νει θετικά το αγροτικό ισοζύγιο της χώρας µας. Να πούµε, επί-
σης, ότι το πρώτο κύµα, το τετράµηνο της πανδηµίας, που
επικαλεστήκατε µείωση των εξαγωγών, η ΕΛΣΤΑΤ έχει καταγρά-
ψει διψήφιο ποσοστό εξαγωγών, κύριε συνάδελφε. Είναι διψήφιο
το πρώτο τετράµηνο και είναι διψήφιο και µέχρι το εννεάµηνο
του 2020! 

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.01’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 8
Φεβρουαρίου 2021 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

7870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


